
در واکنش به انتقاد نمایندگان از وزیر امور خارجه:

مهاجری: کسی که منطق دارد فریاد نمی زند
معاون اول رییس جمهوری :

برای عبور از مشکلات راهی جز 
با هم بودن و گفتگو نداریم
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استفاده از ماسک اجباری شد؛
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محمد جواد ظریف:

 سیاست خارجی حوزه دعوای 
گروهی و جناحی نیست

خبر خوش برای معلمان حق التدریسی

بازی با قیمت ارز و سکه کار دشمن است رییس جمهوری بازی با 
قیمت ارز، سکه و بازار سرمایه را از متغیرهای اصلی عملیات روانی 
دشمن برای آشفته کردن اقتصاد کشور عنوان کرد و گفت: توطئه 

دشمنان در فروپاشیدن اقتصاد ایران به نتیجه ای نخواهد رسید.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در جلسه 
ستاد اقتصادی دولت، با بیان اینکه در جنگ اقتصادی دشمنان 
و بحران ناشی از شیوع ویروس عالمگیر کرونا، مردم در شرایط 

سختی قرار گرفته اند و دوران دشواری را سپری می کنیم، افزود: 

هرچه  باید  من  نظر  به  گفت:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
سریع تر جایگزین شورایعالی سیاستگذاری تعیین شود. همچنین 
بپردازند.  درونی  گفت وگوهای  به  اصلاح طلبان  که  است  لازم 
غلامرضا ظریفیان در پاسخ به سوالی درباره اینکه آیا نامه اخیر 
موسوی خوئینی ها به منزله فعال شدن وی و طیف همفکران او 
در عرصه سیاسی است، گفت: تصور من این طور نیست، حتی از 
بعضی از افراد موثری که در کنار آقای موسوی خوئینی ها هستند، 
درخصوص این نامه پرسیدم و آن ها هم عنوان کردند که انتشار نامه

روحانی در جلسه ستاد اقتصادی دولت؛

اقتصاد ایران با توطئه دشمنان 
فرو نمی پاشد

غلامرضا ظریفیان:

اصلاح طلبان به گفت وگوهای 
درونی بپردازند

2

روزنامه

1

دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: سه طرح »واحد اورژانس مددکاری«، »دفتر 
زندانیان  برای خانواده های  آموزشی«  »برنامه جامع دوره های  و  مشاوره قضایی« 
تحت پوشش راه اندازی شد. حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب در حاشیه 
آیین تقدیر از فرزندان ممتاز زندانیان  تحت پوشش انجمن حمایت از زندانیان قم، 
افزود: این طرح ها در راستای منویات رییس قوه قضاییه مبنی بر جلوگیری از آسیب 
به خانواده های محکومین به زندان و با حمایت رییس دادگستری استان و پیگیری 

مسئولان انجمن حمایت از زندانیان قم صورت گرفت. وی اضافه کرد: این طرح ها

تغییر  درباره  و شهرسازی  راه  وزارت  قم گفت: تصمیم  رئیس شورای شهر   
وضعیت اراضی ۴۸ و ۳۲ هکتاری پردیسان شایسته نبوده و این تغییرات که 
مانع حل مشکلات مردم می شود نگران کننده بوده و مشکلات شهر را به علت 
تغییرات در تراکم با مردم بیشتر می کند. عبدالله جلالی با اشاره به تصمیمات 
اخیر وزارت راه و شهرسازی مبنی بر خروج پشتیبانی ۴۸ هکتار از بافت فرسوده 
هسته مرکزی شهر قم اظهار داشت: مبنای انقلاب اسلامی اجرای عدالت بوده و 

در صورت خروج از مسیر عدالت مردم جامعه رنج خواهند برد. وی اجرای

دادستان عمومی و انقلاب قم  خبرداد:

راه اندازی اورژانس مددکاری انجمن حمایت از زندانیان 
انتقاد رئیس شورای شهر قم از وزارت راه و شهرسازی؛

 تصمیمات وزارتخانه مانع حل مشکلات اراضی پردیسان
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چین و منافع ملی ما 
این روزها صحبت از قراردادی به ارزش حدود 400 
میلیارد دلار میان #ایران و #چین در محافل مطرح 
آن  به  و رسانه های داخلی و خارجی نسبت  است 
واکنش نشان داده اند.  چنانچه این قرارداد با توافق 

طرفین به فرجام برسد می توان گفت اولین #قرارداد_راهبردی اقتصادی با چنین 
حجمی پس از پیروزی انقلاب اسلامی ایران است و از این جهت که بالاخره نظام به 
این نتیجه رسیده است که برای پیشرفت اقتصادی نیاز به یک برنامه جامع عملیاتی 
و نه صرفا نوشتاری دارد مثبت و ارزنده است. اما نکته مهم در اینگونه قراردادها تامین 
و تضمین منافع ملی کشور به ویژه نسل های آینده می باشد. تجربه تاریخی ایران 
نشان داده است که کشورمان به دلایل زیادی مورد توجه و طمع قدرتهای بین المللی 
بوده است و همین جایگاه به دلیل عدم درک و شناخت به موقع از فرصتها و وجود 
رقابتها و تنازعات جریانی و باندی و حتی منافع اشخاص ذینفوذ در تصمیم گیریهای 
کلان کشور به تهدیدات مکرر و آسیب های ملی تبدیل شده و امروزها شاهد یک 

عقب ماندگی جدی در حوزه های مختلف اقتصادی به ویژه در زیرساختها هستیم.
#غرب و به طور مشخص #آمریکا و #اروپا به وضوح نشان داده اند که نمی 
توانند شرکای قابل اعتماد و استراتژیکی برای ایران باشند و به طور کلی سیاست 
خاورمیانه ای خود را بر مبنای حفظ و تقویت و کسب رضایت شریک راهبردیشان 
یعنی #اسرائیل تنظیم کرده و از آن عدول نمی کنند و سایر کشورها نیز صرفا باید 
نقش اقماری این هژمونی منطقه ای را داشته باشند لذا هرگونه تلاش برای تامین 
و تضمین منافع ملی با چنین راهبردی با هر طریق و مذاکره و توافقی به سرانجام 
مطلوب نخواهد رسید . از این رو جمهوری اسلامی ایران برای #توسعه_متوازن و 
متعادل هیچ راهی جز ایجاد یک #راهبرد _رقابت_ساز برای قدرت های جهانی 
ندارد و توافقنامه مورد بحث ایران و چین نیز باید ذیل این سیاست تعریف و هدایت 
و عملیاتی شود. تنوع و تکثر ظرفیت های سرمایه گذاری در ایران به عنوان یک 
فرصت می تواند بازار اشتهاآوری به منظور رقابت قدرتهای اقتصادی جهان برای 
سرمایه گذاری در ایران باشد و این توافقنامه باید به عنوان پازلی حیاتی از این 
رقابت سازی چند گانه به فال نیک گرفته شود و با لحاظ ابعاد سیاسی و امنیتی 
به ویژه روح و ماهیت استکباری نظام سرمایه داری، اعم از شرق و غرب، چنین 
توافقنامه هایی را با نگاه مثبت و ارشادی مورد ارزیابی و مراقبت قرار داد. بدون 
تردید در جامعه جهانی نمی توان عضو فعالی بود ولی نسبت به  مناسبات قدرت 

و مولفه های تاثیرگذار بر نظام جهانی توجهی نداشت.

جانشین فرمانده ناجا:

پلیس باید خادم و پاسخگوی مردم باشد
جانشین فرمانده ناجا با بیان اینکه باید خود را خادم و پاسخگوی مردم بدانیم 
و در قبال آنان احساس تکلیف و وظیفه کنیم، گفت: همچنین اقتدار، انضباط و 

رأفت پلیس باید در روش ها و منش ها مشهود باشد. 
سردار قاسم رضایی در نشست با رئیس پلیس راهور ناجا و جمعی از مدیران 
اظهار داشت: بر روح بلند و ملکوتی حضرت امام خمینی )ره( درود و رحمت می 
فرستیم و یاد و خاطره شهدای انقلاب اسلامی، دوران دفاع مقدس، مدافعان 
حریم امنیت جمهوری اسلامی ایران به ویژه سپهبد شهید "حاج قاسم سلیمانی" 
و همرزمانش را گرامی می داریم. وی با گرامی داشت یاد و خاطره شهدای نیروی 
انتظامی افزود: برای فرماندهی معظم کل قوا مقام معظم رهبری )مدظله العالی ( 
نیز آرزوی طول عمر با برکت توام با صحت و سلامتی داریم . جانشین فرمانده ناجا 
ادامه داد: به همرزمان و همسنگران پرتلاشم نیز در پلیس راهنمایی و رانندگی 
ناجا سلام عرض می کنم و به پاس تلاش هایشان برای مدیریت ترافیک و تسهیل 
تردد خدا قوت می گویم. این مقام ارشد انتظامی با اشاره به ارائه گزارش توسط 
سردار "سیدکمال هادیانفر"؛ رئیس پلیس راهور ناجا و همکارانشان خاطر نشان 
کرد: گزارش خوبی توسط همرزمانم در پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا ارائه شد 
که بیانگر اقدامات شبانه روزی و زحمات سفیدپوشان این مجموعه است و ان شاء 

الله با روحیه جهادی و انقلابی روند خدمات دهی به مردم ادامه خواهد داشت.

روح الله جمعه ای*

بیانیه جامعه مدرسین در محکومیت هتک حرمت آیت الله سیستانی؛

اقدامات نابخردانه و هتاکانه نور پرفروغ 
مرجعیت را خاموش نخواهد کرد

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در بیانیه ای اعلام کرد:  اقدام موهن و ناشایست روزنامه 
سعودی الشرق الاوسط در هتک حرمت مقام عالی مرجعیت شیعه در عراق حضرت 

آیت الله العظمی سید علی سیستانی موجب تأسف و تأثر گردید. 
در این بیانیه که روز یکشنبه در پایگاه اطلاع رسانی جامعه مدرسین منتشرشده آمده 
است:  این توهین مذبوحانه در حقیقت توهین به دین و مقدسات اسلامی است و نشان 

از مفسده گری و دین ستیزی دارد.
بیانیه ادامه یافته است:  جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ضمن اعلام انزجار از این 
اهانت قلم به دستان مزدور سعودی اعلام می دارد؛ نقش مرجعیت شیعه و علمای اسلامی 
در صیانت از هویت دینی و ملی عراق عزیز و همچنین تحکیم وحدت و یکپارچگی 

سیاسی این ملت نقشی ماندگار و انکارناپذیر در تاریخ است.
بیانیه حاکی است: مرجعیت شیعه با سال ها مجاهدت و مبارزه علیه استعمار انگلیس 
و استکبار پایه های استقلال و آزادی عراق را استحکام بخشیده و ملت رشید عراق را با 
مدیریتی حکیمانه از بحران ها عبور داده است، در این میان فتوای آیت الله العظمی 
سیستانی که موجب بسیج همگانی و خودجوش مردم و تقویت محور مقاومت در مبارزه با 

داعش شد نیز از اهمیت بسیاری برخوردار است .
در این بیانیه آمده است: مرجعیت عظیم شیعه مورداحترام مردم و حوزه های مقدس 
در سراسر بلاد اسلامی است و این تحرکات نابخردانه، گردی بر ساحت مقدس و نورانی 
مرجعیت نخواهد نشاند و نور پرفروغ مرجعیت را خاموش نخواهد کرد. ملت های مسلمان 
در سراسر جهان پاسخ این اسائه  ادب را با سلوک در راه عالمان مصلح و بیدار خواهند داد و 
در دام این گونه فتنه گری ها نخواهند افتاد، اما لازم است مطالبه مردم عراق ،علمای اسلام 
و دلسوزان امّت اسلامی در برخورد با هتاکان به مقام مرجعیت پیگیری شود و خطاکاران 

مورد عقاب و مواخذه قرار گیرند.
بیانیه ادامه یافته است: خداوند وجود مغتنم و شریف آن مرجع عظیم الشان را برای 
ملت عراق و شیعیان جهان محفوظ و سلامت بدارد و علمای اسلام و فقهای مصلح و بیدار 

را در ظل توجهات حضرت ولیعصر)عج( مستدام و موید بگرداند.
توهین روزنامه سعودی الشرق الاوسط به حضرت آیت الله سیستانی موج خشم و نفرت 
کاربران شبکه های مجازی را برانگیخت. این روزنامه با انتشار کاریکاتور توهین آمیز از 
آیت الله سیستانی در شماره ۱۵۱۹۳ در بالای صفحه ۱۳ مرتکب این اهانت شد که البته 
برخلاف قانون آزادی نشر است و توهینی آشکار به بزرگان دینی و حاکمیت عراق به شمار 
می رود. هتک حرمت به آیت الله سیستانی درحالی صورت می گیرد که پیروزی بر گروه 
تروریستی داعش به برکت فتوای جهاد کفایی بود که ایشان صادر و تمام ملت عراق از آن 

تبعیت کرد و با وحدت پیروزی بزرگی برای عراق، منطقه و همه جهان تحقق بخشیدند.

آیت الله مکارم شیرازی: 

مشکلات معیشتی طلاب رفع شود
 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید، مساله معیشت طلاب را مهم دانست و 

گفت: معیشت از مشکلات اولیه طلاب است که باید درباره آن تدبیری اندیشید.
وی در دیدار آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه با تشکر از اقدام ها و تلاش های 
ایشان افزود: از هر مسیر ممکن معیشت طلاب باید تقویت و حل گردد، البته ما به نوبه 
خود شهریه طلاب را افزایش داده ایم. وی ادامه داد: مسائل درمانی و بیمه ای نیز از دیگر 
مشکلات طلاب است که باید پیگیری شود تا به شرایط مطلوبی برسد. اینکه در برخی 
موارد گفته می شود طلبه تمام هزینه های بیمارستان را بپردازد و بعد از مرکز خدمات 
مطالبه کند، این مناسب نیست، چراکه ممکن است توان پرداخت هزینه ها را نداشته 
باشد. وی به مشکل مسکن طلاب نیز اشاره کرد و گفت: باید طرحی دراین باره تنظیم 

گردد تا این مشکل نیز به مرور برطرف شود.
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در قرارداد با چین هیچ موضوع مخفی وجود ندارد
 اقدامات آمریکا همان تروریسم اقتصادی است

دوگانه سازی کاری از پیش نمی برد
برجام سند افتخار ایران است 

توهین ها را به جان می خرم

هیچ دارو یا مواد غذایی خاصی برای مقابله با کرونا وجود ندارد 
با استفاده ازماسک از سلامت خود و اطرافیان مراقبت کنید

در نظر دارد نسبت به انجام عملیات ساختمانی اجرای دستمزدی پی اسکلت بتنی 
)اجرای بتن مگر، اجرای آرماتور بندی ، قالب بندی و بتن ریزی پی( و اسکلت 
بتنی )آرماتوربندی، قالب بندی،قطعات مدفون، اجرای سقف تیرچه و بتن ریزی 
ستون و دیوارها و سقف( به دو صورت با ابزار و بدون ابزار پروژه ساختمان تجاری و 
مسکونی پیامبر اعظم قم از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید. لذا از کلیه شرکت ها 
و پیمانکاران واجد شرایط تقاضا می شود تا تاریخ 1۳99/0۴/۲۲ نسبت به ارائه و 
ارسال پیشنهاد های خود به نشانی: تهران، خیابان شریعتی، سیدخندان، خیابان 
جلفا، خیابان سیمرغ غربی، انتهای کوچه گلزار، نبش کوچه پروانه، پلاک 2، اقدام 

نمایند .
شرکت در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد

تلفن:  228۹000۵-8 داخلی ۱۵6 )بی باک( و ۱۵0 )جاوید(
- مبلغ خرید اسناد شرکت در مناقصه مبلغ ۲/000/000 ریال می باشد .

- مهلت خرید اسناد تا تاریخ 1۳99/0۴/۲۲ می باشد.

شرکت رهاورد سازندگی آزادگان رسا 
آگهی مناقصه عمومی

معاون اول رییس جمهوری گفت :برای عبور از مشکلات 
باید در کنار هم باشیم و درگیری های داخلی و اختلافات در 
را کنار بگذاریم. »اسحاق جهانگیری« در  جریانات سیاسی 

نشست هم اندیشی با جمعی از علما و روحانیون  با تاکید بر 
اینکه برای عبور از مشکلات راهی نداریم جز اینکه با هم باشیم 

و با عقلانیت و مدارا گفت وگو کنیم، اظهارداشت : از طریق
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معاون اول رییس جمهوری گفت :برای عبور از مشکلات باید در کنار هم 
باشیم و درگیری های داخلی و اختلافات در جریانات سیاسی را کنار بگذاریم.
»اسحاق جهانگیری« در نشست هم اندیشی با جمعی از علما و روحانیون  با 
تاکید بر اینکه برای عبور از مشکلات راهی نداریم جز اینکه با هم باشیم و با 
عقلانیت و مدارا گفت وگو کنیم، اظهارداشت : از طریق گفتگو می توانیم از 

سخت ترین تهدیدها و مشکلات عبور کنیم.
جهانگیری افزود: تجربه دوران دفاع مقدس و انقلاب اسلامی نیز بیانگر 
همین موضوع است که اگر همه با هم و در کنار یکدیگر باشیم قادر خواهیم 

بود در مقابل مشکلات و دشمنان ایستادگی کنیم.
وی ادامه داد: در جریان مقابله با بیماری کرونا نیز به دلیل آنکه همه مردم، 
 نخبگان، دانشگاهیان، هنرمندان و مسئولان در کنار یکدیگر بودند تا اینجا 
موفق شده ایم مشکلات را به خوبی پشت سر بگذاریم به گونه ای که همراهی 
از  مهم  نمایشی  فروردین،  سیزده  روز  در  منزل  از  خروج  عدم  برای  مردم 

همبستگی در تاریخ ایران بود.
زمان تسویه حساب و فرافکنی نیست

جهانگیری با تاکید بر اینکه امروز زمان تسویه حساب و فرافکنی نیست، 
تصریح کرد: باید از گذاشتن بار مسئولیت بر دوش دیگری خودداری کنیم. 
امروز زمان برخورد مسئولانه و مشترک با مسائل ایران است. اگر به ایران 
علاقمند هستیم و اگر خود را دلسوز مردم،   نظام و ایران می دانیم،   حتی اگر 
حقی از ما ضایع شده باید گذشت کنیم و حل مشکلات و عبور از چالش ها را 

در اولویت نخست قرار دهیم.
معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه نیاز امروز کشور بازگشت به انسجام 
ملی و مفاهمه و گفت و گو است، گفت: نباید اجازه دهیم راه های گفتگو 
مسدود شود زیرا برخی روش ها و پنجه کشیدن به روی یکدیگر راه های گفتگو 
را می بندد. در شرایطی که مردم نگران و مضطرب هستند هنر مسئولان، 
 نخبگان و گروه های مرجع جامعه این است که چشم انداز خوبی پیش روی 

مردم باز کنند.
دردی از جامعه و مشکلی از مردم حل کنیم

جهانگیری با بیان اینکه باید برای حل مشکلات مردم وقت بگذاریم و دردی 
از دردهای جامعه را کاهش دهیم،   گفت: ایران از ظرفیت های گسترده ای 
برخوردار است و دارایی کشور به جز نفت و گاز و معادن، حدود ۷ میلیون 
میلیارد تومان است ضمن آنکه در بخش ذخایر نفت و گاز در دنیا در جایگاه 

نخست و در معادن فلزی نیز جزو ۱0 کشور اول هستیم.
معاون اول رییس جمهوری تصریح کرد: با برخورداری از این ظرفیت های 
مادی، نیروی انسانی کارآمد و شخصیت های بی نظیر و گروه های مرجع که 
با هیچ یک از کشورهای منطقه قابل مقایسه نیست، باید با روحیه پای کار 
باشیم و بدترین اتفاق در این میان این است که مایوس شویم. عبور از شرایط 
سخت و دشوار پیش رو امری شدنی است به شرط آنکه خود را سرگرم کارهای 

بی اهمیت نکنیم.
جهانگیری، جلسات دینی و مراسمات مذهبی را یکی از ضرورت های 
جامعه دانست و با اشاره به شرایط کرونایی و عدم امکان برگزاری این گونه 
جلسات، گفت: باید تدابیری اندیشیده شود تا همانند راهکاریی که وزارت 
آموزش و پرورش برای تدریس دانش آموزان به کار گرفت، جلسات دینی و 
مذهبی نیز با استفاده از امکانات الکترونیکی و فضای مجازی استمرار پیدا 

کند.
اینکه برای عبور از مشکلات و  به  با اشاره  معاون اول رییس جمهوری  
چالش های پیش روی کشور همه باید به میدان بیایند، گفت: تاب آوری و 
مقاومت مردم و مسئولان برابر فشارها و تحریم های گسترده زمانی حاصل 
می شود که در کنار دولت، همه گروه های مورد اعتماد مردم که دارای اعتبار 

هستند وارد صحنه شده و شرایط را برای مردم تبیین کنند.
به مشکلات معیشتی آگاه هستیم

جهانگیری، نهاد روحانیت را یکی از سرمایه های مهم کشور دانست که 
باید از آن حفاظت شود، به مسائل مطرح شده در جلسه درباره مشکلات 
اقتصادی، معیشتی و فرهنگی مردم اشاره کرد و گفت: ما در شرایط خاص 
و ویژه ای قرار گرفته ایم و دولت نسبت به این مسائل واقف است و به دنبال 

راهکار و اتخاذ تصمیماتی است تا از دغدغه مردم بکاهد.
مردم سهام عدالت خود را نفروشند

جهانگیری آزادسازی سهام عدالت را یکی از کارهای پراهمیت در کشور 
برشمرد و افزود: آزاد سازی سهام عدالت مهمترین طرح اقتصادی و اجتماعی 
جمهوری اسلامی ایران در 40 سال گذشته است و امروز حدود ۵0 میلیون 
نفر از مردم کشور سهام دار مهمترین کارخانه ها نظیر فولاد مبارکه اصفهان و 
مس سرچشمه و غیره هستند. معاون اول رییس جمهوری افزود: امروز ارزش 
سهام عدالت برای هر فرد که ۵00 هزار تومان سرمایه گذاری کرده بود به 
حدود ۱۵ میلیون تومان رسیده و این افراد مالک شرعی و قانونی سهام خود 

در کارخانه های بزرگ کشور هستند.
جهانگیری با اشاره به اینکه در شرایط کرونا از مقام معظم رهبری درخواست 
این  با  ایشان  افزود:  آزاد سازی سهام عدالت موافقت کنند،  با  کردیم که 
موضوع موافقت کردند و تاکید فرمودند که مردم را به فروش سهام خود تشویق 

نکنید، زیرا می تواند برای روزهای مبادای زندگی مردم به کار آید.
وی با تاکید بر اینکه دولت همچنان توصیه می کند که اگر مردم نیاز ضروری 
ندارند سهام خود را نفروشند،  خاطر نشان کرد: بانک ها نیز اعلام کرده اند که 
آماده هستند به پشتوانه این سهام،   تسهیلاتی به مبلغ 80 درصد ارزش سهام 
را به مردم پرداخت کنند تا بخشی از مشکلات اقتصادی مردم با این تسهیلات 

مرتفع شود و همچنان مالکیت سهام خود را حفظ کنند.
روند تأمین دارو و کالاهای اساسی با جدیت استمرار یابد

 معاون اول رییس جمهوری همچنین در جلسه بررسی نحوه تأمین ارز 
کالاهای اساسی و ضروری با تأکید بر اهمیت و ضرورت تأمین دارو و کالاهای 
اساسی و لزوم اطمینان بخشی به جامعه در خصوص عدم کمبود اقلام 
ضروری در کشور از دستگاه ها و وزارتخانه های مربوطه خواست روند مناسب 

تأمین دارو و کالاهای اساسی را با جدیت استمرار بخشند.
جهانگیری با اشاره به گزارش های ارائه شده، روند تخصیص ارز برای تأمین 
دارو و کالاهای اساسی را رضایت بخش توصیف کرد و گفت: خوشبختانه 
با همکاری خوب بانک مرکزی و وزارتخانه های بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی، صنعت، معدن و تجارت و جهاد کشاورزی، دغدغه و نگرانی برای 

تأمین کالاهای اساسی و دارو وجود ندارد.
و  به گزارش وزیر بهداشت، درمان  با اشاره  اول رییس جمهوری  معاون 
آموزش پزشکی برای حل مشکل کمبود انسولین در کشور و اقدامات انجام 
اظهارداشت: معمولًا در  آنفلوآنزا   واکسن  تأمین  برای  وزارتخانه  این  شده 
فصل پاییز مطالبه جدی برای واکسن آنفلوآنزا وجود دارد و لازم است از هم 
اکنون برنامه ریزی های لازم انجام شود تا مردم نسبت به تأمین این واکسن 

اطمینان خاطر داشته باشند.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی :

سوله بزرگتر و با تجهیزات پیشرفته تر در 
مجتمع نطنز احداث می شود

 سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: تصمیمات لازم برای بازسازی سوله  آسیب دیده 
مجتمع شهید احمدی روشن)نطنز( اتخاذ شده و قرار است سوله بزرگتر و با تجهیزات 

پیشرفته تری در این مجتمع احداث شود. 
بهروز کمالوندی ، با اشاره به حادثه روز پنجشنبه مجتمع شهید احمدی روشن )نطنز( 
و اقداماتی که سازمان انرژی اتمی بعد از این حادثه انجام داد، گفت: در موضوع حادثه 
اولین هدف این بود که اطمینان حاصل کنیم که تلفات جانی نداشته باشیم بعد از آن 
عامل حادثه را بدانیم و ببینیم که چه میزان خسارت دیده ایم و در نهایت چطور این 

مجموعه را بازسازی و خسارت های وارده را جبران کنیم.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی افزود: ما در مرحله اول متوجه شدیم که خوشبختانه 

این حادثه تلفات جانی نداشته اما خسارت های مالی قابل توجه بود.
 وی اضافه کرد: همانطور که دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی اعلام کرد، الان 
مراجع امنیتی کشور می دانند که علت حادثه چیست اما بنا به ملاحظات امنیتی فعلا 

بنا ندارند در این باره صحبت کنند.
 کمالوندی در خصوص  مشخصات سوله ای که این حادثه در آن رخ داده است، گفت: 
ساخت این سوله از سال ۹2 شروع شده بود و نظر آقای دکتر صالحی این بود که برای 
کارهای نهایی ماشین های پیشرفته و مونتاژ این ماشین ها راه اندازی و تجهیز شود. در 
سال ۹4 ساخت این سوله در حال تکمیل بود که به دلیل بحث برجام کاملًا تکمیل 

نشد.
 سخنگوی سازمان انرژی اتمی یادآورشد: قرار بود در این سوله نمونه های بیشتری 
از ماشین های سانتریفیوژ پیشرفته تولید شود. این سوله بعد از خروج آمریکا از برجام 
و دستور رهبری معظم به سازمان انرژی اتمی مبنی بر ایجاد زمینه لازم برای تولید 
۱۹0 هزار سو )در چارچوب برجام( دقیقا دو روز بعد از این فرمایش ایشان یعنی در روز 
۱6 خرداد ۱۳۹۷ با حضور خبرنگاران این مجموعه افتتاح شد. البته مجموعه به دلیل 
محدودیت های برجامی با ظرفیت کامل کار نمی کرد در عین حال تکمیل هر چه بیشتر 

سالن مد نظر بود که تا روز حادثه نیز در دست اقدام بود.
وی گفت: تجهیزاتی که در این سالن وجود داشت تجهیزات اندازه گیری و ابزارهای 
دقیق بودند که در اثر این حادثه بخشی از آن از بین رفته و بخش دیگری نیز خسارت 
دیدند. بدلیل نوع تجهیزات حتی اگر حادثه ابعاد کوچکتری نیز می داشت دیگر 

نمی توانست قابل استفاده باشد.
کمالوندی با تاکید بر اینکه این حادثه هیچ وقفه و خللی در کار غنی سازی ایران 
و  توسعه  در  مدت  میان  برنامه  در  حادثه  این  است  ممکن  گفت:  نمی کند،  ایجاد 
کار  و  روزی  شبانه  تلاش  با  که  کند  ایجاد  کندی هایی  پیشرفته  ماشین های  تولید 
جهادی همکاران سازمان  این کندی را ان شاءالله جبران می کنیم به نحوی که حتی 
ظرفیت هایی بیشتر از قبل در این سایت ایجاد شود. همکاران ما عزم جزم دارند تا در 

این زمینه تمام تلاش خود را بکار گیرند.
 

رئیس مجلس :

وزارت خارجه کاهش تعهدات
 برجامی را اجرا کند

رئیس مجلس گفت:آژانس بین المللی انرژی اتمی و شورای حکام باید بدانند هرگز 
جمهوری اسلامی و نمایندگان مجلس اجازه نخواهند داد که آژانس دستش باز باشد و 

بدون محدودیت هر کاری انجام دهد. 
محمدباقر قالیباف در جلسه دیروز مجلس شورای اسلامی و پس از اظهارات وزیر 
امور خارجه، گفت: وقتی که ما قدرت و توان داشته باشیم، می توانیم موفق باشیم و در 
چرخه چانه زنی و در فشار طرف مقابل قرار نمی گیریم و دچار عقب نشینی و وادادگی 

نمی شویم.
وی بیان کرد: وزارت امور خارجه می تواند در حوزه توان اقتصادی نقش کلیدی داشته 
باشدکه در همین زمینه معاونت اقتصادی در وزارت امور خارجه شکل گرفت که توقع ما 

این بود که وزارت خارجه ما تبدیل به وزارت خارجه و اقتصاد بین الملل می شد.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اگر با برجام نتوانستیم سرمایه گذار به 
کشور وارد کنیم حداقل کاری کنیم که پول و ارزی که مردم ما نزد برخی از کشورها دارند 

به کشور انتقال داده شود.
قالیباف با بیان اینکه کرونا مشکلاتی را در مبادلات مرزی ما به وجود آورده است، 

گفت: وزارت امور خارجه باید در تبادلات تجاری فعال تر عمل کند.
باید بدانند هرگز  انرژی اتمی و شورای حکام  المللی  آژانس بین  وی تاکید کرد: 
جمهوری اسلامی و نمایندگان مجلس اجازه نخواهند داد که آژانس دستش باز باشد 
و بدون محدودیت هر کاری انجام دهد و به دنبال این باشد که حلقه های جاسوسی 

کشورهای متخاصم را تکمیل کند.
رئیس مجلس گفت: ما در برابر زیاده خواهی های آنان توقع داریم سیاست های 
کاهش تعهدات برجامی اجرا شود و زمانی همکاری خود را ادامه می دهیم که آنان در 
چارچوب توافقات پیش روند و ما مقابل زیاده خواهی ها می ایستیم و امیدواریم وزارت 

خارجه بتواند وظایف خود را به خوبی انجام دهد. 
 

روایت عمویی از جلسه کمیسیون امنیت ملی؛

صالحی: علت قطعی حادثه نطنز به زودی 
اعلام می شود

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: طبق گفته رئیس سازمان انرژی 
اتمی، سناریوهای مختلف حادثه نطنز در حال بررسی است و نتایج آن به زودی اعلام 

می شود.
ابوالفضل عمویی در گفتگویی  درباره نشست عصر روزیکشنبه کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس اظهار داشت:  این جلسه ا کمیسیون امنیت ملی ۳ ساعت 
طول کشید و علی اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی در این جلسه حضور داشت.
بیان کرد: صالحی در این جلسه گزارشی درباره روند فعالیت های هسته ای  وی 
کشورمان به نمایندگان ارائه کرد و همچنین در جریان دیدگاه اعضای کمیسیون امنیت 
ملی قرار گرفت. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تصریح 
کرد: در این جلسه قطعنامه شورای حکام آژانس علیه ایران هم مورد بررسی قرار گرفت 
و صالحی به همکاری ایران با آژانس در ادوار اخیر اشاره کرد. وی بیان کرد: طبق گفته 
رئیس سازمان انرژی اتمی، در قطعنامه اخیر، شورای حکام اطلاعات مورد ادعای 
سرویس جاسوسی رژیم صهیونیستی را مبنای درخواست دسترسی آژانس قرار داده 
است و وی تاکید کرد که این روند مورد انتقاد ما است. عمویی اظهار کرد: صالحی 
توضیحاتی درباره حادثه نطنز ارائه کرد و اظهار داشت که سناریوهای مختلفی درباره 
این حادثه در حال بررسی است و نتایج قطعی آن به زودی اعلام می شود. وی تصریح 
کرد: طبق گفته رئیس سازمان انرژی اتمی، گروههای کارشناسی از بخش های مختلف 
اطلاعاتی و امنیتی همه جوانب موضوع را بررسی کردند و شورای عالی امنیت ملی 
هم اعلام کرده که دلایل این حادثه را کاملًا تشخیص داده اما فعلًا به دلایل امنیتی 
نتیجه این بررسی ها اعلام نشده است. عمویی خاطرنشان کرد: نمایندگان حاضر در 

کمیسیون امنیت ملی نیز سوالات و دیدگاه های خود را مطرح کردند.

سخنگوی وزارت بهداشت اعلام کرد:

افزایش آمار روزانه فوتی های کرونا
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون 240 هزار و 4۳8 
نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده اند و با فوت ۱6۳ نفر در 24 ساعت 

گذشته، شمار جان باختگان کرونا در کشور به ۱۱ هزار و ۵۷۱ نفر رسید. 
سیما سادات لاری روز یکشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در 
کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس بیان کرد: در 24 ساعت گذشته تا ظهر امروز 
)۱۵ تیر ۱۳۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و ۵60 بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که هزار و 2۹۵ مورد بستری شدند. با این 

حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به 240 هزار و 4۳8 رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته،۱6۳ بیمار کووید ۱۹ جان خود را 
از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری تاکنون به ۱۱ هزار و ۵۷۱ نفر رسید.
معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون 20۱ هزار و ۳۳0 نفر از بیماران، 
بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۳۱68 نفر از بیماران مبتلا به 

کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.

مقصرسازی دولت چه 
پیامدهایی دارد؟

 در سه ماه اخیر اتاق فکر جریان نواصولگرا سرمست 
در  یازدهم  مجلس  کرسی های  اکثریت  کسب  از 

انتخابات دوم اسفندماه ۱۳۹8 با بهره گیری از شبکه ای گسترده از رسانه های 
مکتوب و خبری نظیر روزنامه ها، سایت ها و فضای مجازی، حرکت سازماندهی 
شده ای را برای بی رمق نشان دادن دولت در سامان دهی به امور اقتصادی و 
برنامه های پشت پرده  و  با عطف به هدف گیری  سیاسی کشور آغاز کرده اند. 
این جریان رسانه ای، پیش بینی می شود این فضاسازی رسانه ای علیه دولت و 
حامیان  آنها تا انتخابات ریاست جمهوری دوره سیزدهم)خرداد۱400( تداوم 
یابد. بی گمان اهداف اصلی این جریان، القای این تصور در افکار عمومی است 
که دولت اعتدال گرا، توان حل مشکلات و معضلات اقتصادی و تجاری کشور 
را ندارد و به تعبیری دولت، ناکارآمد و ناتوان از برآورده ساختن انتظارات عمومی 
است. در راستای نیل به این اهداف، راهبرد این جریان، افزایش دامنه نارضایتی 
اجتماعی و سوق دادن این نارضایتی ها به عمکرد وتصمیم گیری های دولت است. 
آنان با آگاهی از نارضایتی مردم از وضعیت جاری در کشور، در تلاشند جریان و 
تشکیلات فکری و سیاسی خود را به عنوان یگانه راه حل موجود برای برون رفت 
از وضعیت کنونی معرفی کنند.  لذا با تولید و انتشار انواع تخریب ها در قالب 
تحلیل های یکسویه، گزارش های تحلیلی بی پایه، بزرگ.نمایی مشکلات در عین 
ضعف تصمیم گیری در دولت، در تلاشند چنان فضای عمومی را علیه حامیان 
دولت آلوده کنند تا با حجم عظیمی از تبلغیات منفی، رمقی برای عرض اندام در 
عرصه رقابت های انتخاباتی  در سال ۱400 برایشان باقی نماند. برخی از فعالان 
وابسته به این جریان با نادیده گرفتن منشا اصلی چالش های کشور نظیر گرانی 
مسکن، افزایش ارز و دیگر کالاهای اساسی کشور، دنبال انداختن همه قصورها 
علیه دولت هستند. این در حالی است که کوبیدن بر طبل ناکارآمدی دولت و 
مقصر صفر و صد نشان دولت، طبعا زمینه را برای زیرسوال رفتن همه دستاوردهای 
نظام و تصویرسازی منفی از نظام کلی مدیریت در کشور موجب می شود.  واقعیت 
امر اینکه سرمنشا اصلی چالش های اقتصادی کشور، خروج آمریکا از برجام و 
تحریم های ظالمانه ترامپ است که شریان های اصلی اقتصادی کشور همچون 
فروش نفت و تحریم بانکی را هدف قرار گرفته و البته در کنار شیوع ویروس مرگبار 
کرونا که خود باعث رکود اقتصاد جهانی شده، شرایط سختی را در داخل کشور 
در ابعاد اقتصادی و کسب وکار ایجاد کرده است.  جریان رسانه ای نواصولگرا و 
حامیان فکری اش در تحلیل ها و ادبیاتشان کمتر به این دو مقوله در پیدایی وضع 
کنونی اقتصادی کشور توجه داشته و بی توجه به تحلیل های کارشناسی و علمی، 
صرفا دنبال مقصر جلوه دادن دولت هستند. جالب اینجاست که همین جریان و 
طیف های نزدیک شان در سال های ابتدایی دهه ۹0، که کشور مشکلاتی مشابه 
شرایط امروز)گرانی دلار و افزایش قیمت  خودرو( را تجربه کرد؛ مقصر را تحریم های 
آمریکا می دانستند. از این رو انعکاس غیرواقعی شرایط کشور می تواند به گسترش 
نارضایتی ها و چه بسا افزایش ناامیدی نسبت به آینده کشور بینجامد که خود 
پیامدهای ناگواری برای کشور دارد. مایلم این مساله را در میان بگذارم که تشدید 
فضای ناامیدی در کشور و کوبیدن بر طبل ناکارآمدی دولت می تواند هزینه های 
جبران ناپذیری برای کشور و ملت به همراه آورد. برای فهم آن، لازم به پیشگویی 
نیست. اتفاقات دو سال اخیر گویای بسیاری از واقعیت هاست. تجربه دو اتفاق یکی 
در سال ۹6 و دیگری در سال ۹8 نشان داد برخلاف برنامه ها و اهداف مخالفان 
دولت، آنچه که در واقعیت زمین سیاست اتقاق افتاد؛ افزایش شکاف اجتماعی در 
کشور و تشدید اعتراض ها در فضای کلی کشور بود. نخستین اتفاق اعتراض های 
سال ۹6 مربوط به بحث مالباختگان موسسه های مالی و اعتباری در کشور بود. در 
آن سال دولت و مجلس سخت در تلاش برای مدیریت این موضوع و تامین منابع 
مالی برای جبران ضرر و زیان.های مالباختگان بود که در این میان طیف مخالفان 
دولت، با بزرگنمایی این اتفاق و دامن زدن به نارضایتی ها و از سوی دیگر متهم جلوه 
دادن دولت و مجلس در این عرصه، به فکر بهره برداری های سیاسی و تبلیغاتی از این 
موضوع افتادند.اصرار بر این رویه نادرست جرقه ای بر دامن نارضایتی های اجتماعی 
زد که شروع آن از شهر مشهد بود و به سرعت به تهران و دیگر شهرها تسری یافت. 
خرسندی مخالفان دولت از مشاهده این اعتراض ها قابل کتمان نبود. در این میان 
برخی از طرفداران این جریان، "هشتگ من از رای خود پشیمان هستم" را در فضای 
مجازی مطرح کردند. تلاش بر این بود که از این شرایط برای تضعیف دولت و اینکه 
دولت قادر به سامان دهی امور اقتصادی کشور نیست، استفاده شده تا موقعیت 
دولت نزد افکار عمومی تضعیف شود. اما آنچه در صحنه عمل رخ داد نه خواسته 
مخالفان بلکه، سمت و سوی این اعتراض ها کل حاکمیت را در بر گرفت و شعارهایی 
علیه نظام از سوی مخالفان سر داده شد که نتیجه آن تحمیل هزینه سنگین به 
مردم بود. بسیاری از صاحبنظران بر این عقیده اند که ترامپ بعد از اتفاقات سال 
۹6 جرئت بیشتری برای خروج از برجام و تشدید استراتژی فشار و تحریم علیه ملت 
ایران یافت. و اما اتفاق دوم به تحولات بنزینی در آبان ۹8 مربوط می شود. تلاش 
فرصت طلبانه به قصد دامن زدن به نارضایتی از دولت پیامد تلخی برای کشور برجا 
گذاشت. بنزین پنجشنبه گران شده بود اما برخلاف انتظار مخالفان دولت، صبح 
جمعه کشور آرام بود تا اینکه عصر جمعه چند خبرگزاری به نقل از منابع آگاه خبر 
دادند که تصمیم به افزایش قیمت بنزین با اجماع نبوده است. این گونه اظهارنظرها 
به تدریج در خط رسانه ای برخی خبرگزاری ها و سایت ها قرار گرفت تا اینکه زمینه 
اعتراض ها فراهم شد. در این شرایط چه اتفاقی افتاد؛ مخالفان دولت شروع به 
هجمه و انتقاد از دولت کرده و آن را حاصل بی تدبیری اعلام کردند. اتفاقات رخ 
داده در صحنه اعتراض ها سوای آن چیزی بود که مخالفان دولت انتظار داشتند. 
حجم تخریب ها، شعارها و خشونت ها بسیار فراگیرتر از اتفاق سال ۹6 بود.  مقصود 
از یادآوری این دو اتفاق آن است که طیفی که خود را به مردم دلسوزتر از دیگران 
می دانند و دولت و اصلاح طلبان را با انواع تهمت های بی مورد تخریب می کنند، به 
سرانجام عمل و کردارشان بیندیشند و متوجه این موضوع شوند که اصرار بر راهبرد 
تخریب، نتیجه ای جزء تشدید نارضایتی ها، شکاف بیشتر، ناامیدی مردم از بهبودی 
اوضاع نخواهد داشت. باید توجه داشت که وضعیت اقتصادی در کشور چه بسا از 
همین سال گذشته نیز خراب تر شده و اصرار بر راهبرد تخریب به جای تلاش برای 
حل مشکلات و دغدغه های اقتصادی کشور، می تواند شکاف های اجتماعی را در 
کشور قوی تر از گذشته فعال سازد. بر همین لازم می دانم این مساله را گوشزد کنم 
که مخالفان دولت فرصت را برای همفکری، تعامل و تبادل علمی و فکری با دولت 
برای عبور از چالش های عدیده اقتصادی کشور غنیمت شمارند و در صحنه عمل 

نشان دهند که به فکر مردم هستند.
نماینده مجلس دهم 

 

نجفی خوشرودی: 

القای دوگانگی در سیاست خارجی به نفع 
کشور نیست

 مشاور وزیر امور خارجه باتاکید بر اینکه سیاست خارجی زمین بازی جناحی 
نیست، گفت: جمهوری اسلامی ایران یک سیاست خارجی دارد و القای دوگانگی 
»علی  نیست.  کشور  نفع  به  حتما  خارجی  سیاست  مسائل  در  دوگانه سازی  و 
نجفی خوشرودی« در خصوص جلسه علنی روز-یکشنبه- مجلس که با حضور 
وزیر امور خارجه برگزار شد، به ایرنا گفت: مجلس حق نظارت دارد و می تواند از وزرا 
سوال یا آنها را استیضاح کند.  وی افزود: همیشه گفته ام که جایگاه مجلس فارغ از 
ترکیب سیاسی نمایندگانش، باید حفظ شود ولیکن برخی نمایندگان بهتر بود از 
دایره نزاکت و اخلاق خارج نمی شدند. توهین، بی احترامی، و به کار بردن الفاظ 
ناشایست، از سوی هیچ کس پذیرفتنی نیست.   عضو پیشین کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس خاطرنشان کرد: سیاست خارجی زمین بازی جناحی 
نیست. جمهوری اسلامی ایران یک سیاست خارجی دارد و القای دوگانگی و 
دوگانه سازی در مسائل سیاست خارجی حتما به نفع کشور نیست. مشاور وزیر امور 
خارجه با تاکید بر اینکه امروز بیش از هر زمان دیگری به همبستگی و هم افزایی 
نیازمندیم، گفت: حجم تهدیدات و فشارها بویژه تروریسم اقتصادی آمریکا علیه 
ایران کم نیست و مقابله با این مسائل و مشکلات، با توهین و بی حرمتی به قوه 

مجریه، شخص رئیس جمهوری و وزیر امورخارجه، محقق نمی شود.

اخبار

جلال میرزایی*

معاون اول رییس جمهوری :

برای عبور از مشکلات راهی جز با هم بودن و گفتگو نداریم

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: به نظر من باید هرچه سریع تر جایگزین 
به  اصلاح طلبان  که  است  لازم  همچنین  شود.  تعیین  سیاستگذاری  شورایعالی 

گفت وگوهای درونی بپردازند.
غلامرضا ظریفیان در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به سوالی درباره اینکه آیا نامه اخیر 
موسوی خوئینی ها به منزله فعال شدن وی و طیف همفکران او در عرصه سیاسی 
است، گفت: تصور من این طور نیست، حتی از بعضی از افراد موثری که در کنار آقای 
موسوی خوئینی ها هستند، درخصوص این نامه پرسیدم و آن ها هم عنوان کردند که 
انتشار نامه تصمیم گیری شخص ایشان بوده و به یک جمع بندی رسیدند و به اعتبار 
آن جمع بندی شخصی احساس کردند که باید در این شرایط ورود کنند و نظرات 
خود را بگویند. وی ادامه داد: این مساله بیشتر تصور جریان کارگزاران است که تلاش 
می کند یک دسته بندی این چنینی ایجاد کند، وگرنه مجمع روحانیون و شخص آقای 
خوئینی ها در این دو دهه اخیر هیچ گاه نگاه مرزبندی شده و رادیکال به آن معنا که 
آن ها می گویند، ارائه نکردند. ظریفیان در ادامه اظهار داشت: اینکه گفته می  شود این 
نامه سومین گام برای جدایی و فعالیت طیف رادیکال است را قبول ندارم، این بیشتر 

روایت سازی است. این نامه بیشتر براساس تصمیم کسی که در تاریخ انقلاب سابقه، 
مسئولیت و نقشی داشته تنظیم شده و با خود به این جمع بندی رسیده که نامه ای را به 
این شکل ارائه کند که حتی نزدیکان ایشان هم از اینکه قصد انجام چنین کاری وجود 
داشته، بی اطلاع بودند. وی افزود: به دلیل عدم حضور احزاب قوی و اثرگذار، شرایط 
اصلاح طلبان یک وضعیت سیال و ژلاتینی است و در نتیجه این ویژگی، سلیقه ها و 
تفکرات متنوعی در آن وجود دارد، لذا این مساله منجر به برخی چنددستگی ها و 
اظهارنظرهای غیرمنطبق با واقعیت می شود. این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه 
با تاکید بر ضرورت گفت وگو درون جریان اصلاح طلب، بیان داشت: به نظر من باید 
هرچه سریع تر جایگزین شورایعالی سیاست گذاری تعیین شود. همچنین لازم است 
اصلاح طلبان در درون به گفت وگو بپردازند و برای سه پرسش مهمی که برای تداوم 
فعالیت و تصمیم گیری در خصوص آینده با آن مواجه هستند پاسخی بیایند، نخست 
اینکه قصد حضور در انتخابات دارند یا نه، دوم اگر قصد حضور دارند اساسا امکان این 
اتفاق برای آن ها وجود دارد یا نه و سوم اینکه اگر امکان هم وجود دارد آیا زمینه های 

اجتماعی آن هم فراهم است یا خیر؟

غلامرضا ظریفیان:

اصلاح طلبان به گفت وگوهای درونی بپردازند

 رییس جمهوری بازی با قیمت ارز، سکه و بازار 
سرمایه را از متغیرهای اصلی عملیات روانی دشمن 
برای آشفته کردن اقتصاد کشور عنوان کرد و گفت: 
به  ایران  اقتصاد  فروپاشیدن  در  دشمنان  توطئه 

نتیجه ای نخواهد رسید.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
روز  روحانی  حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
بیان  با  دولت،  اقتصادی  در جلسه ستاد  یکشنبه 
اینکه در جنگ اقتصادی دشمنان و بحران ناشی از 
شیوع ویروس عالمگیر کرونا، مردم در شرایط سختی 
قرار گرفته اند و دوران دشواری را سپری می کنیم، 
افزود: همه ما با احساسی که نسبت به وطن، نظام 
و  با شکیبایی در مقابل مشکلات  انقلاب داریم  و 
سختی ها مراحل رسیدن به هدف مهم اقتصاد بدون 
نفت را طی می کنیم و پیروزی در این مسیر نیازمند 
وحدت، انسجام و همراهی همه اقشار گروه ها و مردم 

است.
رییس جمهوری گفت: با وجود شرایط سخت به 
وجود آمده ناشی از جنگ اقتصادی با دشمنان در دو 
سال گذشته، آرزوی دیرینه مردم و نخبگان در تحقق 
اقتصاد بدون نفت پی ریزی شده و با وجود تلاطم ها 
تحریم های  از  ناشی  اقتصادی  تکانه های شدید  و 
شاخص های  روند  کرونا،  ویروس  شیوع  و  ظالمانه 
اصلی اقتصاد کشور در بخش تولید و صادرات به 

خوبی پیش می رود.
وی با اشاره به اینکه دشمنان این مردم و سرزمین 
در یک عملیات روانی پیچیده با تشدید فشارهای 
اقتصادی به دنبال به شکست کشاندن تجربه اقتصاد 
بدون نفت در کشور ما هستند، گفت: از یک طرف 
با  و  آورده اند  بوجود  ما  نفت  برای صادرات  مشکل 
حداکثر توان مانع از انتقال دارایی هایمان به داخل 
کشور می شوند و از طرف دیگر شبانه روز القا می کنند 
که سیاست های اقتصاد بدون نفت موفق نبوده و 
اقتصاد ایران تحت تحریم های اعمال شده در حال 
شکست است و نشانه های آن را هم نه شاخص های 
اصلی که صرفاً نوسانات قیمت برخی کالاها و نرخ 
ارز اعلام می کنند. در حالی که شاخص های اصلی 

نشان از عدم توفیق آنان در شکست ایران دارد.
روحانی افزود: تبیین و تحلیل موفقیت های کشور 
در مقابله با تحریم  و تحقق اقتصاد بدون نفت، نه 
و  عزت  تکریم  بلکه  دولت  موفقیت های  از  تجلیل 

مصالح ملی است.
نقش  اهمیت  بر  تاکید  با  جمهوری  رییس 
دستگاه های تبلیغی و رسانه ها به ویژه صدا و سیما 
و فضای مجازی در مقابله با جنگ روانی دشمنان، 
افزود: رسانه ها و دستگاه های تبلیغی باید با اقدامات 
هوشمندانه و با اطلاع رسانی، آگاهی بخشی و قدرت 
اقناع بالا، اجازه ندهند مردم اسیر عملیات روانی و 

القائات دشمنان در مورد اقتصاد کشور قرار گیرند.
روحانی با بیان اینکه طی سه سال گذشته با اعمال 
تحریم های ظالمانه، نبود صادرات نفت و مشکلات 
ایجاد شده در مورد وصول دارای های ارزی ایران در 
خارج از کشور، قیمت ارز کنترل شده است، گفت: 
در ماه های گذشته با مسدود شدن مرزها به دلیل 
شیوع ویروس کرونا وقفه ای در صادرات و واردات کالا 
ایجاد شد اما ملت شریف ایران مطمئن باشند که 
با بازگشت مبادلات تجاری به روال قبل از کرونا، در 
ماه های آینده بازار صادرات و واردات به حالت طبیعی 
بازخواهد گشت و به یک ثبات در اقتصاد و بازار ارز 

خواهیم رسید.
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزی گزارشی از 
وضعیت بازار ارز و برنامه ریزی های در دست اقدام 

این بانک برای مدیریت بازار ارز ارائه کرد.
»عبدالناصر همتی« با اشاره به روند مثبت صادرات 
نفت و فرآورده های نفتی و نیز صادرات غیرنفتی، 
اقدامات بانک مرکزی برای برگشت ارز صادرکنندگان 
و نیز  استفاده از منابع مسدودی ارزی در خارج از 

کشور را تشریح کرد.
مرکزی  بانک  فوری  اقدامات  نیز  جمهور  رییس 
جهت کنترل و مدیریت بازار ارز و ضرورت برگشت 
چرخه  به  صادرکنندگان  ارزهای  سریع تر  هرچه 

اقتصاد را مورد تاکید قرار داد.

روحانی در جلسه ستاد اقتصادی دولت؛
اقتصاد ایران با توطئه دشمنان فرو نمی پاشد

بازی با قیمت ارز و سکه کار دشمن است
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عفونت های ویروسی از شایع ترین بیماری های چشم در فصل گرما است که با 
ترشح، سوزش و قرمزی چشم قابل شناسایی است.

صادق والایی متخصص چشم افزود: عفونت های چشمی از طریق ترشحات 
چشم باعث سوزش و ورم پلک ها، قرمزی چشم و پوست پلک شده و به شدت 

متورم می شود و خارج شدن ترشحات از چشم را به دنبال دارد.
وی اظهار داشت: در بسیاری از بیماران ترشحات خونی در قسمت سفیدی 
چشم اتفاق می افتد که رعایت بهداشت فردی برای جلوگیری از شیوع عفونت 
های چشمی در افراد الزامی است زیرا این این عفوت ها به شدت واگیردار بوده 
و از فردی به فرد دیگر قابل انتقال و درمان با توجه به نوع ترشحات از سه هفته تا 

۹ ماه نیز در صورت وخامت طول می کشد.
والایی ادامه داد: با توجه به خطرناک بودن عفونت های ویروسی چشم و 
احتمال از بین رفتن بینایی و بروز لکه های مدور بر روی سطح قرنیه در انواع 
شدید بهتر است به پزشک مراجعه شود و در درمان اولیه پزشک مصرف قطره 
های ضد ویروس و ضد التهاب، قرص های درمان کننده این عفونت ها و پماد 
های موضعی چشمی را تجویز و در بسیاری از موارد برای درمان مصرف قطره 

های اشک مصنوعی بدون ماده نگهدارنده را نیز توصیه می کند.
این متخصص چشم، تقویت سیستم ایمنی بدن برای جلوگیری از انواع 
بیماری های ویروسی، رعایت کردن اصول بهداشتی، استفاده از پارچه سفید بر 
روی بالش، ضد عفونی کردن و قرار دادن بالش در معرض نور خورشید، شست 
و شوی مداوم دست ها با مواد شوینده و پرهیز از تماس دست با چشم را ضروری 

دانست.
به گفته والایی عفونت های ویروسی از شایع ترین علت های بیماری چشم 
هستند که به عنوان خطر جدی برای سلامتی چشم ها محسوب می شوند، 
این ویروس ها که موجودی بسیار ریزی هستند در صورت آلوده کردن چشم 
باعث بروز مشکلاتی برای چشم خواهند شد و به جنسیت و سن و سال ربطی 

ندارد.
وی افزود: عفونت می تواند به بخش های داخلی پلک های بالا و پایین اثر 
بگذارد و باعث گل مژه یا برآمدگی پلک شود، هنگامی که عفونت به غده های 
اشکی چشم حمله می کند، بیماری های التهابی ایجاد می شود که زمینه ای 

برای زخم قرنیه است.
والایی تصریح کرد: زخم قرنیه در صورت عدم درمان می تواند منجر به کاهش 
شدید بینایی شود و در عین حال بسیاری از عفونت های ویروسی شایع چشم 
خود به خود برطرف می شوند، برای اطمینان از درمان سریع عفونت  استفاده از 

کمپرس های سرد یا گرم، قطره چشم، کرم یا آنتی بیوتیک لازم است.
وی خاطرنشان کرد: برای پیشگیری از عفونت چشم، از شستن دست ها 
پیش از لمس کردن چشم ها یا پلک های خود از عفونت های چشمی جلوگیری 
و اگر از لنزهای تماسی استفاده می کنید، باید نکات ایمنی را برای بهداشت 
مناسب رعایت کرده و اگر یکی از اعضای خانواده دچار قرمزی چشم یا عفونت 
چشمی باشد، رختخواب و حوله های وی را تمیز نگه دارید و از استفاده مشترک 

از وسایل وی خودداری کنید.

شما ۹ ماه یک موجود زنده را پرورش داده و در این 
مدت تغییراتی در جسم و روحتان به وجود آمده است. 
اکنون که به سلامت فارغ شده اید باید بدانید تغییرات 
جدیدی با شما همراه خواهد بود که باید نسبت به 
آن ها آگاهی داشته تا بتوانید این دوران را به سلامت 

همراه با خاطرات خوشی سپری کنید.
یکی از اتفاقاتی که برای بسیاری از خانم ها در دوران 
زندگی پیش آید، افسردگی و مشکلات روحی پس 
از زایمان است. بیماری که اگر علائم و نشانه هایش 
مادر  توانایی  در  و طولانی شود ممکن است  شدید 
زندگی  روند  در  همچنین  و  کودک  از  مراقبت  در 
که  علائمی  شود.  ایجاد  اختلالاتی  شخصی اش 
معمولًا در چند هفته اول پس از زایمان بروز می کند، 
اما ممکن است زودتر )از دوران بارداری( یا بعد از آن)تا 

یک سال پس از تولد نوزاد( شروع شود
خودتان را دریابید

به نظر می رسد در هر شرایط و بحرانی، اولین نفری 
که می تواند کمک رسان باشد، خود فرد است. در موضوع افسردگی پس از زایمان هم، خود مادر اولین کسی است که می تواند 

در پیشگیری و یا بهبود حال خود نقش سازنده ای خواهد داشت.
نترسید

از اینکه شریک زندگی، دوست یا خانواده تان به شما عنوان افسردگی پس از زایمان را نسبت می دهند، شوکه نشوید. 
بسیاری از زنان پس از زایمان دچار افسردگی می شوند که با گذر زمان بهتر خواهد شد.

اطلاعاتتان را بالا ببرید
در رابطه با افسردگی پس از زایمان از طریق مقالات علمی، مددکاران درمانی و پزشکان حاذق اطلاعات خود را بالا ببرید.

صحبت کنید
احساسات خود را با کسی که قدرت درک دارد)همسر، دوست و یا یکی از اقوام( در میان بگذارید. سعی کنید با زنان دیگری 
که باردار هستند و یا به تازگی صاحب فرزند شده اند دوست شوید. اگر فرصت و شرایط گفتگو با دوستان و خانواده را ندارید، 

با پزشک و یا مراقب بهداشت خود صحبت کنبد.
تغذیه خوب داشته باشید

سعی کنید به صورت مرتب، صحیح و اصولی از مواد غذایی سالم و مناسب استفاده کنید.
لازم نیست خارق العاده باشید

کمتر کار کنید و مطمئن شوید که بیش از حد خسته نشوید. سعی نکنید یک زن خارق العاده باشید. به بدنتان فرصت کافی 
برای بهبود کامل را داده و بلافاصله پس از زایمان فعالیت های سنگین را شروع نکنید.

کارهای لذت بخش انجام دهید
از گذراندن زمان با همسر گرفته تا کارهایی که به شما آرامش می دهد مثل پیاده روی، کتاب خواندن و... را در برنامه روزانه 

قرار دهید.
ورزش کنید

از مددکار درمانی خود درباره کلاس های ورزش مادر و کودک بپرسید. پیاده روی در حالی که کودکتان در کالسکه است 
ورزش خوبی است.

 سرزنش و دعوا نکنید
مرحله پس از زایمان مخصوصاً دوران افسردگی دشوار است، خستگی و تحریک پذیری می تواند منجر به نزاع با همسر و 

نزدیکانتان شود. شما در این شرایط نیاز دارید رابطه قوی با آن ها داشته باشید.
الکل و موادمخدر استفاده نکنید

ممکن است با استفاده الکل و موادمخدر برای یک زمان کوتاه احساس کنید حالتان بهتر است، اما این طور نمی ماند. الکل و 
موادمخدر می توانند افسردگی را بدتر کنند. آنها همچنین برای سلامت شما و فرزندتان کاملا مضر هستند.

داروهایتان را قطع نکنید
اگر قبلا افسردگی داشته اید با پزشک خود در ارتباط بوده و داروهای خود را بدون نظر او قطع نکنید.

سخت نگرفته و واقع بین باشید
بپذیرید زندگی شما ممکن است برای مدتی آشفته باشد، پس به خودتان سخت نگیرید و سعی کنید انتظارات واقع بینانه 
داشته باشید. به احتمال زیاد، خانه شما به اندازه زمان قبل از به دنیا آمدن فرزندتان مرتب نخواهد بود. شاید لباس های کثیف 
روی هم تلنبار شود، هیچ اشکالی ندارد که از بعضی کار ها صرف نظر کنید تا بتوانید استراحت کافی داشته باشید و برای 
نوزادتان وقت بگذارید. یادتان باشد که در این روزها باید مواظب خودتان باشید تا بتوانید سلامت خود را حفظ کرده و نوزاد 

سالمی داشته باشید.
کمک ها را رد نکنید

همسر، خانواده، دوستان و حتی یک پرستار دلسوز در مواردی مثل؛ مراقبت از نوزاد، تهیه غذا، پذیرایی از میهمانان، نظافت 
منزل، خرید و .. می توانند کمک های خوبی برای شما داشته باشند، آن ها را رد نکنید.

 عادات خواب ما روی سلامت جسم و روح ما 
موجب  مواردی  در  زیاد  خواب  می گذارد.  اثر 
را  دیابت  و  چاقی  خطر  می شود،  افسردگی 
افزایش می دهد، بیماری قلبی و مغزی را افزایش 
می دهد و ممکن است در باروری اختلال ایجاد 

کند!
می گذرانید؟  رختخواب  در  را  زیادی  زمان 
مراقب سلامتی خودتان باشید. استاندارد خواب 
است.  ساعت  هشت  بزرگسالان  برای  مفید 
تحقیقات بنیاد ملی خواب نشان داده است که 
برای بزرگسالان بین ۱8 تا 64 سال، خواب هفت 

الی ۹ ساعت طبیعی است.
 اگر برخی از ما عادت داریم که آخر هفته ها 
زیادی  مشکل  احتمالا  بخوابیم،  بیشتر 
متوجه ما نباشد اما اگر به طور مرتب بیش از 
دقیق تر  بررسی  برای  می خوابیم،  ساعت   ۹
خودمان را آماده کنیم. جالب است بدانید که 
عادات خواب ما روی سلامت جسم و روح ما 
مواردی موجب  در  زیاد  اثر می گذارد. خواب 
را  دیابت  و  چاقی  خطر  می شود،  افسردگی 
را  مغزی  و  قلبی  بیماری  می دهد،  افزایش 
باروری  در  است  ممکن  و  می دهد  افزایش 

اختلال ایجاد کند.
اختلال در عملکرد مغز و سلامت روان

 خواب نقش مهمی در مغز ایفا می کند. مغز زباله های ذهنی را پا می کند و انتقال دهنده های عصبی را متعادل می کند. 
در حالت خواب مغز ما پردازش می کند و خواب در سلامت روانی اثر دارد. عملکرد شناختی مغز در هفت ساعت در 

بهینه ترین حالت قرار دارد. خواب بیشتر یا کم تر از هفت ساعت روی عملکرد شناختی اثر منفی دارد.
دیابت

 مطالعات نشان داده اند که خواب طولانی می تواند خطر ابتلا به دیابت را افزایش دهد. تحمل گلوکز به توانایی بدن در 
پردازش قندها اشاره دارد و اختلال در تحمل گلوکز موجب خطر ابتلا به دیابت نوع دو می شود.

چاقی
 خواب بیش از حد یا خیلی کم می تواند وزن شما را تحت تأثیر قرار دهد. یک مطالعه جدید نشان داده است که افرادی 
که هر شب ۹ الی ده ساعت می خوابند، 2۱ درصد بیشتر از افرادی که بین هفت الی هشت ساعت می خوابند، در یک 

دوره 6 ساله چاق می شوند.
سردرد

 برای افرادی که مستعد سردرد هستند، خواب طولانی می تواند موجب سردرد شود. محققان معتقدند که این امر به 
دلیل تأثیر بیش از حد بر انتقال دهنده های عصبی در مغز از جمله سروتونین است. افرادی که در طول روز بیش از حد 

می خوابند، ممکن است صبح خود را با سردرد شروع کنند.
افسردگی

 اگرچه بی خوابی بیش از خواب زیاد با افسردگی همراه است، اما تقریبا ۱۵ درصد از افراد مبتلا به افسردگی، بیش از 
حد می خوابند. این اتفاق ممکن است به نوبه خود افسردگی آن ها را بدتر کند. خواب منظم برای بهبود افراد مبتلا به 
افسردگی اهمیت دارد. افرادی که مدت زمان خوابشان طولانی است، در مقایسه با افرادی که خواب متوسطی دارند، 

احتمال افسردگی مداوم و علائم اضطرابی بیشتری دارند.
بیماری قلبی

 در مطالعه بهداشت پرستاران، نزدیک به ۷2000 زن حضور داشتند. تجزیه و تحلیل دقیق از داده های آن مطالعه نشان 
داد که زنانی که بین ۹ تا ۱۱ ساعت در شب می خوابند، ۳8 درصد بیشتر از زنانی که هشت ساعت می خوابند، احتمال 

ابتلا به بیماری عروق قلبی دارند.
مرگ و میر

 مطالعات نشان داده اند که افرادی که در شبانه روز ۹ ساعت می خوبند، نسبت به افرادی که در شبانه روز ۷ الی 8 ساعت 
می خوابند، مرگ و میر قابل توجهی دارند. هیچ دلیل مشخصی برای این ارتباط مشخص نشده است. اما محققان 
دریافتند که افسردگی و وضعیت اقتصادی با خواب طولانی تر همراه است. این عوامل به همراه هم می تواند با مرگ 

و میر مرتبط باشد.
اختلال در باروری

یک مطالعه در مورد زنان کره ای نشان داده است که زنانی که هفت تا هشت ساعت می خوابند، بهترین شانس بارداری 
را دارند. نویسندگان این مطالعه می گویند که خواب خارج از محدوده طبیعی می تواند بر هورمون ها و چرخه های 

شبانه روزی بدن تأثیر بگذارد و باعث اختلال در بارداری شود.

آیا زیاد خوابیدن برای سلامتی شما ضرر دارد؟بایدها و نبایدهای افسردگی پس از زایمان 

یا  خودمان  با  و  می مانیم  بی حوصلگی  حالت  در  ما ساعت ها  اوقات  گاهی 
دیگران، دست به گریبان می شویم. به طور مثال، به خاطر اتفاقات گذشته شروع 
می کنیم به سرزنش کردن خودمان یا به دلیل مسایل جزیی از دیگران گله می کنیم 

و کدورت های بزرگ درست می کنیم.
حوصله سر رفتن یا بی حوصلگی همان حسی است که نه می توانیم کاری 
را انجام دهیم و نه می خواهیم در آن حالت بمانیم. کارهای کمی هستند که 
می توانند ما را از این حس و حال بیرون بیاورند. گاهی اوقات ما این راه حل ها را 
به صورت غریزی پیدا می کنیم یا یک اتفاق ناگهانی باعث می شود ما دچار شادی 
لحظه ای شویم و از آن حال و هوای کسل کننده بیرون بیاییم؛ اما گاهی اوقات ما 

ساعت ها بی حوصله می مانیم و با خودمان یا دیگران، دست به گریبان می شویم.
به طور مثال، به خاطر اتفاقات گذشته شروع می کنیم به سرزنش کردن خودمان 
از دیگران گله می کنیم و کدورت های بزرگ درست  یا به دلیل مسایل جزیی 
می شود. همه این اتفاقات ناگوار به این دلیل است که حوصله ما سر رفته است. 
اگر قلق خودمان را پیدا نکنیم که چگونه از بی حوصلگی نجات پیدا کنیمف بعد از 

مدتی بهانه گیری و وسواس فکری برایمان عادت می شود.
درادامه به ۱2 راه حل می پردازد که به شما برای بیرون آمدن از آن حال و هوای 
کسالت بار کمک می کند. ممکن است تنها ۳ راه از این گزینه ها با روحیات و 
ساختار شخصیتی شما سازگار باشد. این موارد انتخابی را یادداشت کنید و 
حواستان باشد که اگر زمانی دلتان خواست که مسئله ی کوچکی را چه برای خود 
و چه برای دیگران بزرگ کنید به سراغ یادداشت هایتان بیایید. قطعا حالتان بهتر 

می شود.
1. لیست کارهایی که باید انجام دهید را بنویسد

یک مداد و کاغذ بردارید و درباره کارهایی بنویسید که بتوانید آنها را اجرایی 

کنید و برای انجام دادن آنها تلاش کنید و زمان تقریبی در نظر بگیرید. ذهن خود 
را مشغول برنامه ریزی درست و هدفمند در راستای پیشرفت خود کنید.

۲. تمیزکاری
گاهی اوقات ما دلمان نمی خواهد که به مسئله ای فکر کنیم. اتفاقا برعکس، 
تمام تلاش خود را می کنیم تا از فکر و خیال فرار کنیم. یک دستمال گرد گیری 
بردارید و شروع به پاک کردن وسایل خانه کنید. کارهای این چنینی برای تقویت 
ساختار ارادی مغز، که به چه چیزی نمی خواهید فکر کنید و می خواهید از 

ذهنتان دور باشد، مفید است.
۳. کاری را که باید انجام دهید تصویرسازی کنید

اگر در محل کار هستید و نیاز دارید که خیلی سریع از حال و هوا حوصله ی سر 
رفته خود بیرون بیایید، وظیفه و کار بعدی که مجبور هستید شروع کنید را تجسم 
کنید. این تصویرسازی ذهنی به شما کمک می کند که آمادگی ذهنی و روحی 

برای آن کارها را ناخودآگاه بازیابی کنید.
۴. حرکت جسمانی و افزایش فشار خون در مغز و ماهیچه ها

کسالت روحی ما گاهی از وضعیت جسمانی سرچشمه می گیرد و برای برطرف 
کردن آن تنها نیاز است که چند دقیقه ای به حالت تند پیاده  روی کنیم یا چند 
حرکت کششی انجام دهیم. تحقیقات نشان می دهند با کاهش فشار خون، 
عضلات مغز و ماهیچه به نوعی سِری و خواب رفتگی می روند. با توصیه های یاد 

شده می توانید در لحظه حال خود را بهتر کنید.
۵. علاقه به مطالعه کردن

برخی از ما علاقه ی وافری به دسته خاصی از مطالعات داریم. در مواقعی که 
حوصله  هیچ چیز را نداریم باز هم یک گزینه خالی برای مطالعه، در نظر می گیریم. 
بهتر است در این شرایط مقاله یا کتاب مورد علاقه خود را بخوانیم و اگر محدودیت 

زمانی داریم حواسمان به ساعت هم باشد.
۶. هم صحبتی با اطرافیان

کمی تغییر و تنوع می تواند شما را به حالت نرمال برگرداند. با اطرافیانتان هم 
صحبت شوید و جازه دهید مسیر مکالمه تان خودش پیش رود. البته مهم است 
از هم صحبتی با ایشان )کسی که برای هم صحبتی انتخاب کردید( لذت ببرید و 

موضوع مورد بحث حال شما را بدتر نکند.
۷. مرتب کردن و  چیدمان

گاهی اوقات حوصله ما از شلوغی سر می رود و تنها کاری که باید انجام بدهیم 
مرتب کردن اتاق، میزکار، فایل ها و وسایل شخصی مان است. پس دست به کار 
شوید و اول برای خوب کردن حال خودتان قدم بردارید؛ زیرا که اگر حال شما 

خوب نباشد کیفیت کاری که انجام می دهید هم در خوب نخواهد بود.
۸. با کسی که می دانید حالتان را خوب می کند تلفنی صحبت کنید

دوست، مادر، پدر، همسر، خواهر و برادر از جمله کسانی هستند که همیشه 
حال ما را خوب می کنند. اگر با خودتان جنجال داشتید به یکی از این اشخاص که 
می دانید در آن لحظه حالتان را خوب می کند زنگ بزنید و نگذارید بیشتر از آن در 
گودال افکار منفی غرق شوید. لازم نیست که درباره موضوع خاصی با آنها صحبت 
کنید تنها کافی است حال و احوال کنید و موضوعات روزمره موضوع بحث باشد.

9. به گل  و گیاه ها آب دهید
وجود  گل و گیاه به خودی خود حال گرفته و ابری ما را آفتابی می کند. حالا 
اگر ما برای ادامه ی حیات این موجود زنده و زیبا قدمی برداریم، حالمان بهتر هم 
می شود. یک لیوان یا پارچ آب بردارید و به گل ها آب بدهید و با آنها صحبت کنید. 
از کلمات مثبت استفاده کنید. به عقیده ی کنفوسیوس، فیلسوف، نظریه پرداز و 
معلم چینی، قدم مثبت برای دیگران ما را به خوشحالی حقیقی می رساند. برای 
مثال، خرید هدیه برای شخص دیگری حال ما را بهتر از، خرید برای خودمان 

می کند.
10. یک چرت بخوابید

گاهی اوقات این کسلی و بی حوصلگی برای کم خوابی یا بی خوابی است که 
شب گذشته داشتیم. بهتر است یک چرت بزنید تا بقیه روز را با حال خوب پیش 
ببرید. خواب تا 20 دقیقه چرت حساب می شود و بعد از 20 دقیقه بدن و مغز وارد 
فاز عمیق تری از خواب می شوند که در این صورت بیدار شدن سخت تر است. 
توصیه می شود در طول روز یک یا در صورت نیاز بیشتر، چرت داشته باشید تا 

خواب عمیق.
11. نوشتن نامه

گاهی اوقات ما دلمان از کسی یا چیزی گرفته است و این حال ما را ساعت ها، 
روزها و شاید هفته ها درگیر کند. برای بهبودی حال خود بهتر است نامه ای به 
کسانی که دوست داریم حرف هایمان را به آنها بزنیم، بنویسیم؛ ولی نفرستیم. این 
تفکر که ما قرار نیست نامه هایمان را بفرستیم باعث می شود خود سانسوری نکنیم 
و هر چه را که فکر می کنیم و دلمان می خواهد یادداشت کنیم. دست آخر، هم 
حال خودمان خوب می شود، به اصطلاح سبک می شویم و هم کسی را ناراحت 

نکرده ایم.
1۲. غذا درست کردن

گاهی اوقات به تجربه های جدید نیاز داریم و بهتر است یک دستورالعمل جدید 
برای غذا را امتحان کنیم. خلق مزه آن هم برای اولین بار، حال شما را بهتر می کند. 
در این بین می توانید به بخش غذا ایرنا زندگی مراجعه کنید و دستور پخت غذایی 
را که قصد دارید تجربه کنید را بردارید. بو و عطر غذای خانگی همیشه برای حال 

بد ما جواب خوبی است، حتما آن را تجربه کنید.

یک متخصص چشم :حوصله تان سر رفته؟ ۱2 راه حل پیشنهادی را بخوانید

ناخنک چشم را در تابستان جدی بگیرید
یک متخصص چشم گفت :ناخنک چشم از شایع ترین بیماری های چشمی 
در فصل تابستان است به همین دلیل افراد باید از قرار گرفتن طولانی مدت در 

محیط های آفتابی خودداری کنند.
محمد محمودی افزود: ناخنک چشم باعث سوزش، تحریک، یا احساسی مانند 
وجود جسم خارجی در چشم می شود و در اغلب موارد نیازی به درمان ندارد، 
مگر اینکه باعث اشکال در بینایی شود یا علائم آزاردهنده ای داشته باشد که قابل 

کنترل نباشد، در این صورت با جراحی آن را بر می دارند.
وی اظهار داشت: ناخنک چشم خفیف ترین عارضه اشعه ماورای بنفش نور 
آفتاب است، هنوز برای این عارضه چشمی علت مشخصی وجود ندارد اما به نظر 
می رسد قرار گرفتن طولانی مدت در معرض نور آفتاب، بدون استفاده از عینک 

آفتابی، از علل مهم بروز آن است.
محمودی ادامه داد: ناخنک در صورت عدم توجه و درمان به موقع سبب تاری 
دید در بیمار می شود، این بیماری در افرادی که از لنز طبی و یا رنگی استفاده 
می کنند، باعث ثبات لنز بر روی چشم شده و نیز سبب ناراحتی چشم در زمان 
استفاده از لنز می شود. وی تصریح کرد: ناخنک با نفوذ تدریجی بر سطح خارجی 
مردمک، کم بینایی را سبب می شود، آستیگماتیسم هم از عوارض دیگر ناخنک 
چشم بوده و نابینایی ناشی از ناخنک درمان پذیر است، به همین دلیل کشاورزان و 
کارگران ساختمانی به علت حضور دائم و طولانی  مدت در فضاهای باز و در معرض 

نور آفتاب مستعد ابتلا به ناخنک چشم هستند.
این متخصص چشم تاکید کرد: استفاده از عینک آفتابی برای این افراد و 
همه کسانی که در طول روز، ساعت ها زیر نور مستقیم خورشید هستند، توصیه 
می شود و  استفاده طولانی از انواع داروهای چشمی استروییدی مانند بتامتازون، 
هیدروکوتیزون نه تنها اثری در جلوگیری ندارد ممکن است عوارض دیگری ایجاد 

کند.
به گفته محمودی، استفاده از قطره نفازولین چشمی نیز که باعث از بین رفتن 
قرمزی چشم می شود نه تنها باعث جلوگیری از پیشرفت ناخنک نمی شود بلکه  

این دارو ممکن است اثر معکوسی داشته باشد.
وی افزود: اگر ناخنک در چشم گسترش یابد نیازمند پیوند قرنیه بوده و افراد باید 
با مراقبت از چشم های خود از بروز ناخنک با استفاده از عینک های مخصوص 

آفتابی UV تا حدی از بروز این مشکلات پیشگیری کنند.

عضو کمیته ملی مقابله با کرونا:

مردم ماسک  فیلتردار استفاده نکنند
عضو کمیته ملی مقابله با کرونا گفت: با توجه به زمان بازدم تنفس که به راحتی 
از ناحیه سوپاپ ماسک های فیلتردار بدون هیچگونه تسویه هوایی از این قسمت 
ماسک انجام می شود، از این رو به مردم توصیه می کنیم از چنین ماسک هایی 

استفاده نکنند.
دکتر مسعود مردانی افزود: یکی از دلایل توصیه عدم استفاده از اینگونه ماسک 
ها انتقال ویروس از ناحیه سوپاب یا همان فیلتر است که اگر شخص استفاده 
کننده آلوده به ویروس کرونا یا حتی ناقل آن باشد به هنگام خروج تنفس از قسمت 

سوپاپ، موجب آلوده شده محیط و دیگران خواهد شد.
وی اظهار داشت: استفاده از ماسک های فیلتردار علاوه بر اینکه مانع انتقال 
کرونا به محیط و دیگران نخواهد شد بلکه به هنگام سرفه یا عطسه شخص بیمار 
یا ناقل بیماری استفاده کننده از ماسک، توده ای از ویروس را به دیگران منتقل 
خواهد کرد. عضو کمیته ملی مقابله با کرونا با تاکید بر استفاده مردم از ماسک 
های معمولی گفت: مردم می توانند از ماسک های اتاق جراحی یا از ماسک های 

خانگی که با سه لایه پارچه طراحی و دوخته می شود استفاده کنند.
مردانی با تاکید بر اینکه استفاده از ماسک های سه لایه خانگی بسیار مناسبت تر 
از ماسک های فیلتردار است، تصریح کرد: بهترین راه مقابله با ویروس کرونا رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی، شست وشوی مرتب دست ها با آب و صابون به مدت 
حداقل 20 ثانیه و استفاده مکرر از ماسک است. وی در پاسخ به این سوال که 
آیا ویروس کرونا از راه گوش نیز می تواند موجب بیماری شود، گفت: از راه گوش 
تاکنون به اثبات نرسیده و نمی تواند موجب بیماری شود اما از راه چشم، بینی و 

دهان امکان پذیر است که مهترین راه انتقال بینی است.
 

یک متخصص روان پزشکی :

فواید مثبت اندیشی چیست؟
متخصص روان پزشکی با اشاره به اهمیت مثبت اندیشی،گفت: اگر بخواهیم 
مدام نگاه منفی داشته باشیم دچار افسردگی می شویم؛ بنابراین روش پیشگیری 
از منفی نگری این است که مهارت های زندگی را کسب کنیم تا بتوانیم از بروز 

بیماری های روحی و افسردگی جلوگیری کنیم .
 غلامرضا حاجتی، روان پزشک درباره »مثبت اندیشی و اثرات آن در زندگی«، 
اظهار داشت: مثبت اندیشی یکی از روش های درمانی بوده و مهم این است چه 

معنایی از آن برداشت کنیم.
وی ادامه داد: وقتی صحبت از روان شناسی مثبت گرا می کنیم این روش را 
می توان  برای کسانی طراحی کرد که به طور دائمی انگاره های منفی دارند و همه 

جلوه های یک موضوع را منفی می بینند.
این روان پزشک خاطرنشان کرد: ما حق انتخاب داریم تا یک پدیده را منفی یا 

مثبت ببینیم؛ به عبارت بهتر مثبت اندیشی به معنای عام، مثبت نیست.
حاجتی افزود: مثبت و منفی بودن پدیده های اجتماعی نسبی هستند؛برای 
نمونه یکی شوخ طبعی را دوست دارد و در مقابل فرد دیگر این روش را دوست 
ندارد. وی متذکر شد:در مدیریت استرس چیزی را که آموزش می دهیم این است 
که افراد تمرین کنند از جمع های منفی فاصله گیرند؛البته واقعیت گرایی چیز 
دیگری است؛ برای نمونه وقتی فردی یک از نزدیکان خود را از دست می دهد 
نمی توان احساس آن را انکار کرد. این روان پزشک متذکر شد: در این شرایط جزء 
صبر و تحمل چاره ای نیست و زمان کمک می کند تا فرد با این موضوع کنار بیاید 
و بتواند آن فرآیند را در خود حل کند. در جایی که اتفاق ناگواری به وقوع می پیوند 

نمی گوییم فرد مثبت اندیش باشد بلکه می گوییم فرد صبر کند.
حاجتی با اشاره به اینکه در فعالیت های اجتماعی لازم است جنبه های مثبت 
افراد را ببینیم، ابراز داشت:در تعالیم دینی نیز آمده است که در دنیا خود را با افراد 
پایین تر از خود و در آخرت با افراد بالاتر از خود قیاس کنید و این تفکر هوشمندانه 
است. وی تصریح کرد: اگر بخواهیم مدام نگاه منفی داشته باشیم دچار افسردگی 
می شویم؛ بنابراین روش پیشگیری از منفی نگری این است که مهارت های لازم را 
کسب کنیم تا بتوانیم از بیماری های روحی و افسردگی جلوگیری کنیم که به این 

مهارتها، مهارت های زندگی می گویند.

متخصص طب سنتی:

اعصاب تان را با »گلاب« آرام کنید
متخصص طب سنتی با بیان اینکه گلاب تقویت کننده مغز و قلب است ،گفت: 
گلاب برای تقویت ریه، رفع بیهوشی و غش مؤثر بوده و به افرادی که افسردگی 
و ضعف اعصاب دارند توصیه می کنیم تا از اسپری گلاب در اتاق خود استفاده 

کنند.
 نعمت الله مسعودی، متخصص طب سنتی ، درباره »خواص گلاب« اظهار 
داشت: گلاب مرکب القوای مایل به سرد است و بستگی به گل، اثرات متفاوتی 
دارد. وی ادامه داد: گلاب همان عرق گلسرخ را گویند و تقویت کننده مغز و قلب 
است. برای ریفلاکس معده خوب است و ما برای این نوع بیماران آن را همراه چند 
داروی دیگر تجویز می کنیم.  این متخصص طب سنتی بیان داشت: گلاب برای 
تقویت ریه، تقویت حواس، رفع بیهوشی و غش مؤثر بوده و به افرادی که افسردگی 
و ضعف اعصاب دارند توصیه می کنیم از اسپری گلاب در اتاق خود استفاده کنند.
جوش  دچار  خود  صورت  ناحیه  در  که  افرادی  کرد:  خاطرنشان  مسعودی 
می شوند در کنار دستورات پوستی دیگر، می توانند از گلاب استفاده کنند؛ البته 

باید توجه کنیم زیاد مصرف کردن گلاب باعث سفیدی مو می شود.
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گزارش از: امیر پروسنان

 استفاده از ماسک از دیروز در همه مکان های عمومی 
افراد جامعه  تا  است  اجباری شده  تجمع  و محل های 
مشارکت بیشتری برای پیشگیری از ابتلا و نیز شکست 
ویروس کرونا داشته باشند و از سلامت خود و اطرافیان 

مراقبت کنند.
حالا دیگر ویروس کرونا به بخش انکار ناپذیری در همه 
جوامع بشری تبدیل شده است. ویروسی که مسیر خود را 
از ووهان چین آغاز کرد و بتدریج به همه کشورهای جهان 
رسید. کرونا طوری خود را تحمیل کرد که چاره ای به جز 
تغییر مناسبات و سبک زندگی باقی نماند و حتی در ایران 
بسیاری از مناسبات اجتماعی مثل دست دادن و روبوسی 

کردن به طور کلی حذف شد.
ویروس کرونا تاکنون منجر به فوت ۱۱ هزار و 408 نفر 
در کشور شده و بیش از 2۳۷ هزار نفر را از ابتدا تاکنون 
داروی  و  واکسن  هیچ  که  ویروسی  است.  کرده  مبتلا 
مشخصی ندارد و تنها راه مقابله با آن در حال حاضر، 
رعایت پروتکل های بهداشتی، استفاده از ماسک و فاصله 

گذاری است.
تاکید رهبری بر استفاده از ماسک

تصویری  ارتباط  در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
به  نسبت  قضایی  مسئولان  با   ۹۹ ماه  تیر  هفتم  روز 
از ماسک توسط برخی مسئولان که در  عدم استفاده 
اجتماعات حاضر می شوند گلایه کردند و گفتند: اگر دو 
سه نفر دور من باشند، بنده هم حتماً ماسک می زنم، کما 
اینکه آدم می بیند این ماسک زده نمی شود؛ خب وقتی 
که شما که مسئول دولتی هستید، در یک اجتماع مردمی 
ماسک نمی زنید، این جوانی هم که در خیابان دارد راه 

می رود و حوصله ماسک ندارد، تشویق می شود که نزند.
پایگاه اطلاع رسانی رهبری نیز در پی این تذکر و توصیه 
رهبر معظم انقلاب درباره استفاده از ماسک، تصویری از 
جلسه کاری اخیر ایشان را که نشان دهنده اهتمام ایشان 
به استفاده از ماسک و رعایت قواعد بهداشتی توصیه 

شده است، منتشر می کند.
اجباری شدن ماسک با دستور ستاد ملی مقابله با کرونا
بر اساس مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا، استفاده از 
ماسک در همه مکان های عمومی و محل های تجمع از 

۱۵ تیر ماه ۹۹ اجباری شده است.
رییس  روحانی  حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
جمهوری در این رابطه گفت: از ۱۵ تیر هر فرد وقتی 
که می خواهد وارد یک مکان سرپوشیده جمعی شود، 
پوشیدن ماسک الزامی است و نباید در همه مکان هایی 
که اعلام شد به کسی که دارای ماسک نیست، خدمت 

داده شود.
باید  جامعه  در  حضور  زمان  در  مردم  کرد:  بیان  وی 
فاصله گذاری را رعایت کنند، باید ماسک داشته باشند و 
باید فاصله ها  را مراعات کنیم و با ماسک با افراد مواجه 
شوند؛ علاوه بر این در اجتماعات بزرگ نروند؛ حضور در 

اجتماعات بزرگ گرفتاری ایجاد می کند.
ضمانت اجرایی استفاده از ماسک

اجباری شدن ماسک برای همه نیازمند ضمانت اجرایی 
است. اهرم هایی که بتواند افراد را مجبور به استفاده از 
ماسک کند. اجباری که در نهایت به نفع سلامت جامعه 

است.
در  کارمند  اگر  کرد:  اظهار  زمینه  این  در  روحانی 
اداره ای شلوغ بدون ماسک می آید، باید غیبت بزنند و 
او را برگردانند، لااقل نسبت به ادارات دولتی و جاهایی 
بانک ها،  مثل  است  دولت  شبه  یا  دولت  به  متعلق  که 
شهرداری ها، اینها باید الزام شود و قدم به قدم جلو بیاییم 
تا خدمات الزامی شود. نباید اجازه داده شود که در مترو 
مردم بدون ماسک وارد شوند و ارائه خدمت مترو و اتوبوس 
منوط به این است که افراد ماسک بزند و ضابطان قوه 
قضاییه و همچنین خودِ قوه قضاییه و دادستان ها کمک 
کنند تا بتوانیم از این مقطع عبور کنیم؛ جاهایی هم که 
اتحادیه ها و اصناف آنها مسئول هستند؛ آنها اجازه ندهند 

فردی بدون ماسک در این مراکز حضور داشته باشد.
استفاده اجباری از ماسک در همه کشور

سیما سادات لاری سخنگوی وزارت بهداشت، درمان 
از  نیز درباره اجباری شدن استفاده  آموزش پزشکی  و 
گفت:  ایرنا  سلامت  خبرنگار  به  ماه  تیر  از ۱۵  ماسک 
استفاده از ماسک از ۱۵ تیر ماه اجباری است. به طوری 
پاساژها،  اتوبوس،  مترو،  عمومی،  نقلیه  وسایل  در  که 
سینما، مسجد، اداره ها، همه مراکز سرپوشیده عمومی، 
افراد بدون ماسک امکان ورود نخواهند داشت. این اقدام 
برای همه کشور است. زیرا همین رعایت کردن و استفاده 
از ماسک در سایر نقاط کشور و حتی در مناطق سفید 
یا زرد باعث پیشگیری از ابتلای افراد در آن مناطق و در 
نتیجه جلوگیری از تبدیل شدن به نواحی پر خطر و قرمز 

کرونایی می شود.
چرا باید ماسک بزنیم؟

بهداشت  وزارت  کل  معاون  حریرچی  ایرج  گفته  به 
استفاده از ماسک می تواند تا 8۵ درصد احتمال ابتلا به 

ویروس کرونا را کاهش بدهد.
وی درباره استفاده از ماسک گفت: هیچ دارو یا مواد 
غذایی خاصی برای مقابله با کرونا وجود ندارد و باید فقط 

استفاده از ماسک در دستور کار قرار گیرد.
به گفته کارشناسان، استفاده نکردن از ماسک می تواند 
خطر انتقال ویروس کرونا را تا چهار برابر افزایش بدهد. 
بسیاری از افراد ناقل ویروس کرونا هستند، اما اطلاعی 
یا  عطسه  ماسک،  بدون  ناقل  فرد  وقتی  ندارند.  آن  از 

سرفه می کند، احتمال ابتلای فرد سالم بدون ماسک تا 
۹0 درصد خواهد بود. همچنین احتمال انتقال ویروس 
کرونا از فرد ناقل با ماسک به فرد سالم بدون ماسک تا 
پنج درصد است. در حالیکه احتمال انتقال ویروس کرونا 
از فرد ناقل با ماسک به فرد سالم با ماسک به ۱.۵ درصد 

می رسد.
هرچند شرایط متخلف در این زمینه موثر هستند، اما 
اگر همه افراد جامعه از ماسک استفاده کنند، احتمال 
انتقال ویروس تا حد بسیار زیادی کاهش خواهد یافت. 
هرچند مسائل دیگری مانند رعایت فاصله گذاری و پرهیز 

از حضور در مکان های شلوغ در این زمینه موثر است.
چرا ماسک از ابتدا اجباری نبود؟

مباحث  جهان،  در  کرونا  ویروس  شیوع  ابتدای  از 
مختلفی در زمینه آن مطرح شد که به مرور تغییر پیدا کرد. 
به طور مثال از بین رفتن ویروس کرونا در گرما یا عدم نیاز 
به استفاده از ماسک برای همه افراد از جمله این موارد بود 
که به مرور اشتباه بودن آن اثبات شد. زیرا ویروس کرونا و 
بیماری ناشی از آن یک بیماری نوپدید محسوب می شود 
و دانش بشر پس از گذشت چند ماه از شیوع آن، هنوز 
نتوانسته به راهکار موثری برای مقابله با آن دست پیدا 
کند و همین نشان دهنده علت برخی پیش بینی ها یا 
استدلال های نادرست در ابتدای مسیر شیوع کروناست.

از افراد در همه کشورها و در  از طرف دیگر بسیاری 
ابتدای شیوع ویروس برای تهیه ماسک به فروشگاه ها و 
داروخانه ها هجوم بردند، در حالی که تولید و توزیع ماسک 
بر اساس نیاز آن کشور و به میزان مشخصی بود و پیش 
بینی تولید و توزیع هرگز برای شرایط همه گیری بیماری 

نبوده است.
در آن بازه زمانی بسیاری از کشورها و حتی سازمان 
جهانی بهداشت اعلام کردند که استفاده از ماسک فقط 
برای کادر درمان و افراد در معرض خطر مثل سالمندان 
و افراد با بیماری زمینه ای توصیه می شود و سایر افراد 

جامعه نیازی به استفاده از ماسک ندارند.
هرچند بسیاری از کشورها و از جمله ایران دچار کمبود 
جدی در تهیه ماسک شدند و حتی صحنه هایی از برخی 
کشورها مبنی بر دزدیدن ماسک یا زد و خورد برای گرفتن 
ماسک منتشر شد. با این حال روند تولید ماسک در همه 
جبران  کمبودها  این  مرور  به  و  گرفت  سرعت  کشورها 

شدند.
حتی در ایران نیز همه دستگاه ها دست به دست هم 

دادند تا کمبود ماسک را جبران کنند.
تولید روزانه ۷ میلیون ماسک در کشور

افزایش تولید ماسک در کشور به سرعت در دستور کار 
قرار گرفت و به گفته رییس سازمان غذا و دارو، در حال 
حاضر روزانه حدود هفت میلیون ماسک در کشور تولید 

می شود.
شدن  اجباری  با  کرد:  اظهار  ساز  شانه  محمدرضا 
استفاده از ماسک در مکان های عمومی، در حال حاضر 

مشکلی بابت کمبود ماسک در کشور نداریم.
که  ماسک  صادرکنندگان  و  تولیدکنندگان  انجمن 
متولی صنف تولید ماسک هستند هم اعلام کرده اند 
که شیفت های کاری خود را برای افزایش تولید ماسک، 

بیشتر می کنند.
ماسک خانگی هم موثر است

یافته و دیگر  افزایش  تولید ماسک در کشور  هرچند 
شرایط روزهای ابتدایی شیوع ویروس کرونا در کشور و 
کمبود ماسک مطرح نیست، اما استفاده از ماسک های 
خانگی هم می تواند برای پیشگیری از ابتلا به ویروس 

کرونا موثر باشد.
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های غیرواگیر آمریکا 
توصیه می کند که افراد در مکان های عمومی از ماسک 
استفاده کنند. از آنجا که ماسک های مختلف به تعداد 
این  نیست،  در دسترس  افراد جامعه  تمام  برای  کافی 
مرکز استفاده از پوشش های پارچه ای را در محیط هایی 
که رعایت فاصله فیزیکی ممکن نیست مانند فروشگاه ها، 
داروخانه ها، پمپ بنزین ها، مترو و وسایل حمل و نقل 
عمومی توصیه می کند. پوشش پارچه ای ممکن است 
انتشار ویروس را آهسته کند و از انتقال ویروس از افراد 
مبتلا به کووید ۱۹ که فاقد علائم بیماری یا دارای علائم 

بیماری هستند، به افراد سالم جلوگیری کند.
محققان گزارش کرده اند که ترکیبی از پنبه با ابریشم 
طبیعی یا نوعی پارچه ابریشمی می تواند به طور موثری 
تنفسی جلوگیری کند. محققان  ریز  انتقال قطرات  از 
اعلام کرده اند که پارچه های محکم بافته شده مانند کتان 
می توانند به عنوان مانع مکانیکی برای ذرات عمل کنند.

لایه  چند  که  دریافته اند  شیکاگو  دانشگاه  محققان 
مصنوعات  و  ابریشم  )پنبه،  پارچه ها  کردن  مخلوط  و 

مختلف( برای فیلتر کردن ذرات موثرتر است.
با توجه به اینکه ماسک های N۹۵ و جراحی کمیاب 
بهداشتی  مراقبت های  کارمندان  برای  باید  و  هستند 
استفاده شوند، ماسک پارچه ای گزینه قابل قبولی برای 
اشخاصی است که ممکن است بیمار باشند و با سرفه و 
عطسه یا حتی صحبت کردن اطرافیان خود را آلوده کنند. 
به عنوان یک سد مکانیکی  پارچه ای  این ماسک های 

عمل می کنند.
ایرج حریرچی معاون کل وزارت بهداشت هم پیش از 
این گفته بود: هرکسی از منزل خارج می شود باید ماسک 
نیز  و خانگی  پارچه ای  از ماسک  افراد می توانند  بزند. 
استفاده کنند. هر فردی که در جمع چند نفره ای شرکت 

می کند، ملزم به داشتن ماسک است.
روش تهیه ماسک خانگی هم بارها آموزش داده شده 

است. ویدیوی زیر هم که توسط سازمان غذا و دارو تهیه 
شده، روش تهیه ماسک خانگی را آموزش می دهد.

 جریمه برخی کشورها برای عدم استفاده از 
ماسک

تاکید دولت ها در استفاده از ماسک تا جایی پیش رفت 
که برخی کشورها در صورت عدم رعایت این دستورالعمل 
بهداشتی، جریمه های نقدی نیز تعیین کردند؛ از جمله 
وزارت کشور عراق که برای رانندگان و شهروندانی که در 
اماکن عمومی از ماسک و دستکش استفاده نمی کنند، 
جریمه ۵0 هزار دیناری معادل تقریبا 42 دلار در نظر 

گرفته است.
همچنین در پی افزایش آمار مبتلایان به ویروس کرونا در 
قطر، دولت این کشور زدن ماسک برای همه شهروندان را 
اجباری اعلام کرده و برای کسانی که  آن را رعایت نکنند، 
مجازات هایی در نظر گرفت که می تواند تا سه سال زندان 
یا جریمه 200 هزار ریالی )۵۵ هزار دلار( را در بر داشته 

باشد.
ایران هم می توان به نوعی این موضوع را  در قوانین 
مشاهده کرد. در ماده  688 قانون  مجازات  اسلامی  آمده 
عمومی   بهداشت   علیه   تهدید  که   اقدامی   »هر  است: 
یا  آشامیدنی   آب   کردن   آلوده   قبیل   از  شود  شناخته  
توزیع  آب  آشامیدنی  آلوده، دفع  غیر بهداشتی  فضولات  
انسانی  و دامی  و مواد زائد، ریختن  مواد مسموم  کننده  
غیرمجاز  کشتار  خیابان ها،  در  زباله   و  رودخانه ها  در 
دام ، استفاده  غیرمجاز فاضلاب  خام  یا پس  آب  تصفیه  
خانه های  فاضلاب  برای  مصارف  کشاورزی  ممنوع  است 
و مرتکبان  چنانچه  طبق  قوانین  خاص  مشمول  مجازات  
شدیدتری  نباشند به  حبس  تا یک  سال  محکوم  خواهند 

شد.«
که   این   »تشخیص   می گوید:  قانون  این  یک  تبصره 
اقدام  مزبور تهدید علیه  بهداشت  عمومی  و آلودگی  محیط 
زیست  شناخته  می شود یا خیر و نیز اعلام  جرم  مذکور بر 
عهده  وزارت  بهداشت،  درمان  و آموزش  پزشکی  و سازمان  

حفاظت  محیط زیست  است.«
تبصره دو این قانون نوشته است: »منظور از آلودگی  
مواد  آمیختن   یا  پخش   از  است   عبارت  زیست   محیط 
خارجی  به  آب  یا هوا یا خاک  یا زمین  به  میزانی  که  کیفیت  
فیزیکی ، شیمیایی  یا بیولوژیک  آن  را به طوری  که  به  حال  
انسان  یا سایر موجودات  زنده  یا گیاهان  یا آثار یا ابنیه  مضر 

باشد تغییر دهد.«
از ماسک سوپاپ دار استفاده نکنید

از  استفاده  می کنند  گمان  افراد  از  بسیاری  هرچند 
برابر  در  بیشتری  امنیت  می تواند  دار  سوپاپ  ماسک 
ویروس کرونا بدهد، اما واقعیت چیز دیگری است زیرا 
افراد ماسک می زنند که در صورت ابتلا به ویروس کرونا، 

دیگران را مبتلا نکنند.
کیانوش جهانپور رییس سابق مرکز روابط عمومی و 
اطلاع رسانی وزارت بهداشت درباره ماسک های سوپاپ 
دار گفت: ماسک سوپاپ دار که به اشتباه به آن فیلتردار 
می گویند، یک طرفه بوده و بازدم  فرد را بیرون می دهد و 
اگر فردی مبتلا به کرونا باشد ویروس را به راحتی از ماسک 

بیرون داده و اطرافیان را آلوده می کند.
نیز  با کرونا  مقابله  مسعود مردانی عضو کمیته ملی 
در این رابطه به ایرنا گفت: با توجه به زمان بازدم تنفس 
که به راحتی از ناحیه سوپاپ ماسک های سوپاپ دار، 
ماسک  قسمت  این  از  هوایی  تصفیه  گونه  هیچ  بدون 
از  می کنیم  توصیه  مردم  به  رو  این  از  می شود،  انجام 
چنین ماسک هایی استفاده نکنند. مردم می توانند از 
ماسک های اتاق جراحی یا از ماسک های خانگی که با 

سه لایه پارچه طراحی و دوخته می شود استفاده کنند.
وی همچنین به والدین توصیه کرد بمنظور جلوگیری از 
ابتلا به کرونا، کودکان بالای دو سال خود را بدون ماسک 
از خانه خارج نکند.  در نتیجه استفاده از ماسک های 
سوپاپ دار می تواند خطرناک باشد و به گسترش آلودگی 

ویروس کرونا کمک کند.
پویش »من ماسک می زنم«

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز پیش از 
این پویشی با عنوان »من ماسک می زنم« را آغاز کرد. 
پویشی که در راستای فرهنگ سازی و تشویق جامعه به 
استفاده از ماسک به راه افتاد و مورد استقبال واقع شده 
است. بسیاری از هنرمندان، خبرنگاران و افراد جامعه با 
قرار دادن تصاویر خود با ماسک در صفحه های مجازی به 

این پویش پیوسته و از آن استقبال کرده اند.
کیانوش جهانپور رییس سابق مرکز روابط عمومی و 
اطلاع رسانی وزارت بهداشت درباره این پویش می گوید: 
پویش ملی »من ماسک می زنم« در هفتمین روز خود، 
افزایش 240 تا 200 درصدی استفاده از ماسک در تهران 
و شهرستان ها را در پی داشته است. در صورت حفظ و 
ارتقای مداوم این مشارکت اجتماعی و تداوم این روند، در  
ماه های آتی می توان انتظار کاهش  چشمگیر و مجدد 

موارد ابتلا و فوت را داشت.
به هر حال واقعیت آن است که برای مقابله با ویروس 
کرونا، راهی به جز استفاده از ماسک، رعایت پروتکل های 
بهداشتی، شست وشوی مداوم دست ها و فاصله گذاری 

وجود ندارد.
این موضوع تقریبا در همه جهان نیز اثبات شده و باید 
این سرمشق را برای سلامتی خود و اطرافیان به کار گرفته 
و تمرین کنیم. با اجباری شدن استفاده از ماسک، حتی 
افرادی که به هر دلیل از ماسک استفاده نمی کردند هم 
ملزم به استفاده از ماسک هستند و این تمرینی موثر برای 

مشارکت اجتماعی جهت سلامتی است.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم:

سه هزار کارگر قمی آموزش های ایمنی را 
فراگرفتند

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: دوره آموزش های ایمنی برای سه هزار کارگر 
ساختمانی در این استان ارائه شده است. 

علی اصغر دادخواه افزود: ۱6 هزار و 8۱۹ کارگر ساختمانی در این استان بیمه هستند 
و دوره های آموزش ایمنی هر سه ماه یک بار با همکاری کانون انجمن کارگران ساختمانی 

قم برگزار می شود.
وی اضافه کرد: همه کارگران ساختمانی برای استفاده از خدمات بیمه تامین اجتماعی، 
باید با گذراندن دوره های فنی و حرفه ای دارای کارت مهارت باشند که این دوره ها با 
همکاری اداره کل فنی و حرفه ای، بیمه تامین اجتماعی و انجمن کارگران ترتیب می یابد.
وی خاطرنشان کرد: بیمه بیکاری شامل کارگران ساختمانی نمی شود،  زیرا بیمه کارگران 
ساختمانی جزو بیمه اجباری و قانون کار نیست و قانون بیمه بیکاری در مورد این گروه 
از بیمه شدگان قابل اجرا نمی باشد. دادخواه در ادامه گفت: تاکنون پنج کارگاه آموزشی 
قانون کار و تامین اجتماعی با شرکت ۵00 تَن از اعضای تشکل های کارگری در استان 
قم برگزارشده است. وی گفت: سه کارگاه آموزشی نیز برای اعضای هیات های بدوی 
تشخیص مطالبات برگزارشده که در آن موضوع هایی مانند قوانین و مقررات بالادستی و 
رعایت انصاف و عدالت در احقاق حقوق کارگران و کارفرمایان و همچنین سازمان تامین 
اجتماعی مطرح شده و موردبررسی قرارگرفته است. وی افزود: فرهنگ سازی، تعامل موثر 
با شرکای اجتماعی، تقویت اعتماد و افزایش رضایتمندی ذینفعان به همراه طرح های 
فرهنگی کارکنان 4 محور مهم فعالیتی این اداره کل در حوزه فرهنگی و اجتماعی 

می باشد.
بیش از ۲000 زن سرپرست خانوار تحت پوشش هستند

دادخواه بابیان این که گسترش فرهنگ بیمه ای بین آحاد مردم یکی از وظایف مهم اداره 
کل تامین اجتماعی قم است، بیان کرد: تعمیم فرهنگ بیمه بین دانش آموزان ازجمله 
دغدغه های این اداره کل بود که با اجرای طرح گردشگری دانش آموزی توانستیم گام 
آینده  خوبی برای افزایش اطلاعات بیمه ای دانش آموزان که نیروی کار و کارفرمایان 
از یک  هستند، برداریم. به گفته وی، در اجرای طرح گردشگری دانش آموزی بیش 
هزار دانش آموز مقطع دبیرستان استان در چهار سال اخیر از شعب تامین اجتماعی قم 
بازدید کردند. دادخواه با بیان اینکه بیش از 2 هزار زن سرپرست خانوار تحت پوشش 
تامین اجتماعی هستند، گفت: از این تعداد یک هزار و ۷20 نفر از طرف کمیته امداد 
امام خمینی )ره( و ۵44 نفر نیز از سوی بهزیستی استان به اداره کل تامین اجتماعی 

قم هستند.
 

فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد:

پیگیری ۱۸ پرونده تخریب و تصرف با
 ۵۴ هکتار مساحت 

فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: سال 
گذشته 66 مورد تخریب و تصرف اراضی مرتعی و جنگلی با مساحت ۱04 هکتار در این 
یگان پیگیری شده که بخش مرکزی با بیش از ۷۷ هکتار بیشترین مساحت را به خود 

اختصاص داده است.
علی درودیان ، عملکرد یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
قم را تشریح کرد و گفت: سال گذشته ۳۹ فقره پرونده در زمینه مواد قانونی حفاظت و 
بهره برداری از منابع طبیعی تشکیل شده که نسبت به مدت مشابه سال ۹۷ بیش از 20 
درصد افزایش داشته است که این آمار طی سال جاری تا به امروز به ۳۳ فقره رسیده است.
وی از اطفا ۹2 مورد حریق در مساحتی بیش از هزار و ۱266 هکتار طی سال گذشته 
یاد کرد و افزود: امسال نیز شاهد وقوع 4۵مورد حریق در مساحتی حدود هزار هکتار بودیم 
که با تلاش نیروهای یگان حفاظت منابع طبیعی توانستیم آن ها را با کم ترین خسارت 
ممکن، مهار کنیم. فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم 
خاطرنشان کرد: سال گذشته 66 مورد تخریب و تصرف اراضی مرتعی و جنگلی با مساحت 
۱04 هکتار در این یگان پیگیری شده که بخش مرکزی با بیش از ۷۷ هکتار بیشترین 
مساحت را به خود اختصاص داده است؛ آمار تخریب تصرف اراضی در سال جاری نیز 
تا به امروز ۱8 مورد با ۵4هکتار مساحت است. وی با بیان اینکه سال گذشته برای قطع 
88 درخت و درختچه در اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم پرونده تشکیل 
شده است، عنوان کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون ۱0 مورد پرونده در مورد قطع درخت 
و درختچه در یگان حفاظت اداره کل پیگیری شده است. درودیان با اشاره به اینکه سال 
گذشته برخورد با یک مورد تخلف چرای غیرمجاز با ۵00 رأس دام را دنبال کرده ایم، 
گفت: در سال جاری تا به امروز پرونده های چرای دام 4 فقره با 2۳68 راس بوده است. 
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته در قالب ۱۷ پرونده ۱82 اصله با حجم 8۳ متر مکعب 
و همچنین 680 کیلوگرم ذغال کشف و ضبط شده است و امسال نیز تاکنون ۱0 پرونده 
با ۷6 اصله بوده است. فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
قم گفت: طی سال گذشته بخش مرکزی با ۳6 پرونده و بخش خلجستان با ۳2 پرونده 
بیشترین آمار پرونده های تخلفی تشکیل  شده در اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان قم را به خود اختصاص داده اند. وی با بیان اینکه گزارش های مردمی سال ۹8 
نسبت به سال ۹۷ بیش از ۷0 درصد افزایش داشته است، گفت: با سامانه مردمی ۱۵04 
سال گذشته 442 تماس گرفته شده که از میان این تماس ها 26۵ معادل 8۱ درصد 
صحیح و ۱۷۷ تماس معادل ۱۹ درصد غیرمرتبط بوده است؛ بخش مرکزی با ثبت ۱00 
تماس بیشترین آمار سامانه ۱۵04 را به خود اختصاص داده است. درودیان با اشاره به 
اینکه سال گذشته ۳۹ مورد اجرای احکام قضایی خلع ید با بیش از ۷۹ هکتار مساحت 

را داشته ایم، گفت: امسال این آمار به ۱۱ مورد با مساحت حدود 6 هکتار رسیده است.
 

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم اعلام کرد:

  اختصاص ۴۶۷ میلیارد ریال تسهیلات 
برای بانوان کشاورز قمی 

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: 46۷میلیارد و 
۳۳0 میلیون ریال تسهیلات از محل اعتبارات رونق تولید و تبصره ۱8 طی سال ۹8 برای 

حمایت از فعالیت بانوان در بخش کشاورزی قم اختصاص یافت. 
سید مصطفی منزوی بیان کرد: حمایت از بانوان کشاورز استان یکی از اولویت های مهم 
سازمان جهاد کشاورزی قم است که در این رابطه پرداخت تسهیلات بانکی برای رونق 
یافتن کسب وکار موردنظر آنان، به صورت مستمر انجام  شود. وی افزود: درهمین راستا 
سال گذشته با پرداخت 66 فقره تسهیلات رونق تولید به مبلغ ۱۱۷میلیارد و ۳۳0 میلیون 
ریال به بانوان فعال در بخش کشاورزی قم موافقت و فرآیند پرداخت تسهیلات موردنظر 
آنان توسط بانک های عامل انجام شد. وی ادامه داد: همچنین از محل اعتبارات تبصره 
۱8 نیز ۳۵0 میلیارد ریال تسهیلات برای 2۳ متقاضی در میان بانوان کشاورز استان 
اختصاص یافت که روند پرداخت آن توسط بانک های عامل دنبال شد. منزوی گفت: 
زنان دربخش کشاورزی قم حضوری فعال دارند و درتمام حوزه ها از زراعت و باغداری 
تا دامپروری و گلخانه داری مشغول کار و تولید هستند. وی بیان کرد: تجربه و مهارت 
بانوان کشاورز قمی در سطح مطلوبی است و حمایت از آنان موجب تقویت کمی و کیفی 
محصولات کشاورزی استان خواهد شد. از مجموع بیش از ۱4هزار بهره بردار قمی در 
حوزه کشاورزی، یکهزار و ۱00 تن بانوان هستند،  همچنین 26 صندوق اعتبار خرد زنان 
روستایی با عضویت ۹00 تن در قم فعال است. بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی  قم 
را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوی که کشاورزی به تنهایی 4۵ درصد اشتغال 
روستائیان در بخش های مختلف استان را به خود اختصاص داده است. میزان متوسط 
تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر 80۵ هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  

باغی،  دامی و شیلات است.
 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم:

۴ تالار و رستوران در قم پلمب شد
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم از پلمب چهار تالار و رستوران در قم به دلیل 

عدم رعایت پروتکل های بهداشتی خبر داد.
 سیامک محبی اظهار کرد: واحد بهداشت محیط و حرفه ای معاونت بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشکی قم از ۱0 تا ۱۳ تیرماه، موفق به بازرسی از هزار و 2۷۳ واحد شده که ۷8۳ 
واحد پروتکل های بهداشتی را رعایت می کردند. وی یادآور شد: همچنین در این مدت 
چهار رستوران و تالار که دستورات بهداشتی را رعایت نمی کردند، پلمب شدند. معاون 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد:  8۹۹ کیلوگرم انواع مواد غذایی 
فاسد و غیرقابل مصرف نیز معدوم شد و از 40 مورد نمونه برداری آب و مواد غذایی صورت 
گرفت. وی خاطرنشان کرد: همچنین برای ۱۳۳ واحد اخطار صادر شده و ۱8 مورد 

پیگیری شکایات مردمی انجام شد.

 مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت برق قم:

۸۰ درصد واحدهای صنعتی قم مصرف 
برق را مدیریت می کنند

 مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق قم گفت: 80 درصد واحدهای 
صنعتی این استان همکاری خوبی در مدیریت مصرف برق دارند.

داود سلیمانیان افزود: بخش زیادی از این همکاری به واسطه تفاهم نامه هایی است که 
بین واحدهای صنعتی و شرکت برق امضاشده و بر اساس آن، واحدهای صنعتی مکلف 
به  صرفه جویی در مصرف برق در ساعات اوج مصرف شده اند. وی اضافه کرد: حدود 
یک هزار و 800  واحد صنعتی بزرگ با شرکت برق قم در راستای مدیریت مصرف برق 
تفاهم نامه امضا کرده و همکاری دارند. وی ادامه داد: استان قم هفته گذشته با همکاری 
واحدهای صنعتی در ناحیه سبز قرار گرفت و به همین دلیل خاموشی های گسترده و 
اضطراری در سطح این استان اعمال نشد. سلیمانیان بیان کرد: دراین مدت توانستیم 
سقف پیک مصرف را نگه داریم و توان تعریف شده بالاتر از حد مجاز افزایش نیابد. وی 
در توضیح تفاهم نامه منعقد شده با واحدهای صنعتی،  بیان کرد: مشترکین صنعتی که 
نسبت به کاهش پیک  بار در ساعات اوج مصرف اقدام نمایند، پاداش دریافت می کنند 
و این طرح از ۱۷ خردادماه آغازشده و تا پایان مردادماه امسال ادامه خواهد داشت. وی 
اضافه کرد: در این طرح از صاحبان واحدهای صنعتی درخواست می شود مصرف خود 
را از ساعت ۱۳ تا ۱۷ کاهش دهند تا از خاموشی های اضطراری و ناخواسته در استان 
جلوگیری شود. به گفته مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت برق قم،  پاداش این صنایع به 
میزان اختلاف مصرف در ساعات اوج بار نسبت به مصرف یک ماه گذشته این شرکت ها 
بستگی داشته و از طریق نرم افزار سامانه مدیریت پیک بار کشور محاسبه می شود. در 
حال حاضر بیش از ۵۷0 هزار مشترک برق در استان قم وجود دارد؛ ۱۳ درصد برق قم 
در بخش کشاورزی، 28.4 درصد در بخش صنعت، ۳6.۵۵ درصد در بخش خانگی، 
۱0.4 درصد در بخش عمومی، ۹.۷8 درصد سایر مصارف و ۱.8۳ در بخش روشنایی 

معابر مصرف می شود.
  

دادستان عمومی و انقلاب قم  خبرداد:

راه اندازی اورژانس مددکاری انجمن 
حمایت از زندانیان 

 دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: سه طرح »واحد اورژانس مددکاری«، »دفتر 
مشاوره قضایی« و »برنامه جامع دوره های آموزشی« برای خانواده های زندانیان تحت 
پوشش راه اندازی شد. حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب در حاشیه آیین تقدیر از 
فرزندان ممتاز زندانیان  تحت پوشش انجمن حمایت از زندانیان قم، افزود: این طرح ها در 
راستای منویات رییس قوه قضاییه مبنی بر جلوگیری از آسیب به خانواده های محکومین 
به زندان و با حمایت رییس دادگستری استان و پیگیری مسئولان انجمن حمایت از 
زندانیان قم صورت گرفت. وی اضافه کرد: این طرح ها برای حمایت از خانواده ها و 
کاهش تاثیرات محکومیت افراد بر فرزندان و خانواده های آنان طراحی شده و با پیگیری 
و تامین امکانات و هزینه، امروز به مرحله اجرا رسیده است. وی ادامه داد: در این راستا 
در صورت بروز موارد فوری برای خانواده های زندانیان، واحد اورژانس مددکاری با شرح 
وظایف تعیین شده اقدام خواهد نمود و همچنین دفتر مشاوره قضایی در خارج از ساعات 
اداری با کمک قضات دادسرا راه اندازی شد تا در صورت نیاز با ارائه راهکارهای مناسب 
قضایی، از آسیب های احتمالی به خانواده زندانیان پیشگیری شود. غریب گفت: برنامه 
جامع آموزشی برای خانواده ها و فرزندان زندانیان تدوین شده و با حفظ ارتباط موثر و 
مستمر با خانواده و به خصوص فرزندان زندانیان سعی در حمایت از آنان خواهد شد. وی 
ابراز امیدواری کرد: به موازات اقدام های انجام شده برای بازپروری محکومین، با پیگیری و 
همکاری مسئولان، امر نگهداشت و حفاظت از خانواده ها نیز انجام شود تا شاهد میزان 

کمتری از آسیب های اجتماعی ناشی از جرم و حبس باشیم.
  

مدیرکل دامپزشکی استان قم:

۱۵۰ هزار قطعه طیور در قم واکسیناسیون شدند
 مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: ۱۵0 هزار قطعه طیور بومی در یک هفته اخیر در 

روستاهای استان زیر پوشش طرح واکسیناسیون رایگان نیوکاسل قرار گرفته اند.
مهدی رفیعی ظهر شنبه در نشست خبری گفت: بیماری های قابل انتقاد میان انسان و 

حیوان از بیماری های مهمی است که امروزه اهمیت قابل توجهی پیدا کرده است.
وی افزود: از میان یک هزار و ۷۳6 عامل بیماری زایی که در علم پزشکی انسان را 
درگیر بیماری کرده، 8۳6 مورد )تقریباً 4۹ درصد( بیماری های مشترک بین انسان و 
حیوان است که در میان بیماری های نوپدید و بازپدیدی که طی سالیان اخیر پیدا شده 
و جامعه پزشکی را درگیر کرده و ۷۵ درصد بیماری ها ی نوپدید در علم پزشکی مربوط 
به بیماری های مشترک انسان و حیوان است. مدیرکل دامپزشکی استان قم ادامه داد: 
اهمیت بیماری های مشترک در استفاده از عوامل بیماری زای قابل انتقال بین انسان و 
دام در حملات بیولوژیکی است. وی عنوان کرد: بخش مهمی از اقدامات دامپزشکی 
مثل تست و کشتار دام ها علیه بیماری های قابل انتقال بین انسان و دام پایه کوبی دام 
و طیور، سم پاشی بدن و جایگاه دام، ضدعفونی اماکن دامی و مراقبت فعال و غیرفعال 
بیماری ها به پیشگیری از بروز بیماری های بین انسان و دام اختصاص دارد. رفیعی افزود: 
در سه ماهه اول سال جاری ۱۷ هزار و ۳00 کیلوگرم فرآورده های دامی در سطح شهر، ۹ 
تن مرغ غیربهداشتی در کشتارگاه طیور استان، ۳۱ تن گوشت غیربهداشتی با 4۵ تن 
آلایش دامی غیربهداشتی در کشتارگاه های دام استان ضبط و معدوم شده است. رفیعی 
یادآور شد: ۱۵0 هزار قطعه طیور بومی در روستاهای استان در یک هفته اخیر زیر پوشش 

طرح واکسیناسیون رایگان نیوکاسل قرار گرفته اند.
  

امیر صباحی فرد:

مأموریت پدافند هوایی توقف ناپذیر است
 فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش گفت: مأموریت پدافند هوایی در زمان جنگ و 

صلح، تفاوتی ندارد و توقف ناپذیر است.
امیر علیرضا صباحی فرد فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش از بخش های مختلف گروه 
پدافند هوایی حضرت معصومه )س( در فردو بازدید کرد. وی در جمع کارکنان این یگان 
ضمن عرض تبریک ولادت امام علی بن موسی الرضا)ع( گفت: باعث افتخار است که 
شما سربازان و خدمتگزاران به امنیت کشور، در شهری خدمت می کنید که شهر اهل 
بیت)ع( است و در جوار حرم خواهر امام رئوف امام رضا )ع( مشغول به انجام وظیفه 

هستید و از حریم حرم حضرت معصومه )س( دفاع می کنید.
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش افزود: ما سربازان را فرزندان خود می دانیم و سعی 
می کنیم محیطی آرام و بدون دغدغه برای خدمت آن ها فراهم کنیم تا پس از اتمام 
دوران سربازی، سفیران خوبی برای ارتش جمهوری اسلامی ایران باشند. امیر صباحی 
فرد با اشاره به مأموریت خطیر پدافند هوایی در دفاع از آسمان کشور ادامه داد: نیروی 
پدافند هوایی با پوشش کامل فضای آسمان کشور جمهوری اسلامی ایران با هوشیاری 
به صورت 24 ساعته این فضا را رصد و کنترل می کند. وی تصریح کرد: مأموریت پدافند 
هوایی در زمان جنگ و صلح تفاوتی ندارد و توقف ناپذیر است و مسئولیت مهم حراست 
از دستاوردهای ارزشمند کشور در حوزه های مختلف بر عهده کارکنان غیور پدافند است.

 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

تغییرالگوهای کشت برای پوشش گیاهی 
قم  ضروری است 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: سطح سبز مزارع و باغات قم در مسیر 
اجرای راهبردهای تغییر الگوی کشت قدم برمی دارد.

عباس پورمیدانی  اظهار کرد: با توجه به اقلیم و شرایط خاص استان قم و محدودیت 
منابع آبی، کشاورزی با مشکلاتی روبه رو است، لذا تغییر الگوهای کشت برای پوشش 
گیاهی استان ضروری است.  رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم افزود: با توجه 
به شرایط استان برای حفظ سطح سبز موجود و تقویت بازدهی آن باید از روش های 
سنتی کشاورزی فاصله بگیریم و روش های نوین علمی در قالب راهبرد تغییر الگوی 
کشت جایگزین کرد. وی با اشاره به مزیت های تغییر الگوهای کشت در بخش کشاورزی 
استان کویری قم، گفت: حفظ سطح سبز و پوشش گیاهی استان؛ تأمین امنیت غذایی 
و اقتصاد پایدار از مزیت های راهبرد تغییر الگوی کشت خواهد بود و این راهبرد نوین 
برای محیط زیست هم اهمیت دارد و از برخاستن گردوغبار به خصوص در ایام گرم سال 
جلوگیری می کند. پورمیدانی با اشاره به اینکه حفظ گیاهان از آسیب های محیطی در قم 
به دلیل موقعیت جغرافیایی این استان، کاری دشوار است گفت: با استفاده از روش های 
سنتی دیگر نمی توان سطح سبز آن را نگه داری کرد پس اجرای راهبرد تغییر الگوی 
کشت در سطح باغات و مزارع استان و هم چنین دشت های ساوه و شریف آباد زیر نظر 
کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی قم و با همکاری خوب کشاورزان انجام می شود در 

این امر در کشور نمونه و پیشرو هستیم.

اجتماعی

استفاده از ماسک اجباری شد

شکست کرونا با تدبیر ماسک



5 دوشنبه -شانزدهم تیر ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5068

برای دومین بار در کمتر از ۱0 روز، بانک مرکزی در راستای کنترل نقدینگی و 
تنظیم بازارها، تصمیم به افزایش نرخ سود گرفت.

بالاخره بانک مرکزی به هشدار کارشناسان پاسخ مثبت دارد. در تازه ترین تصمیم 
بانک مرکزی، نرخ سود سپرده گذاری بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی نزد 
بانک مرکزی با یک واحد درصد افزایش، ۱۳ درصد تعیین شد و این تصمیم از 

شنبه، ۱4 تیرماه ۹۹ مورد اجرا قرار گرفت.
آن طور که بانک مرکزی اعلام کرده؛ آخرین اطلاعات به دست آمده از عملکرد 
بخش واقعی اقتصاد نشان می دهد رشد اقتصادی بدون نفت در مسیر صعودی 
قرار گرفته است. از طرف دیگر، نرخ تورم از هدف اعلام شده )22 درصد( فاصله 
دارد. بر این اساس، هیات عامل بانک مرکزی در راستای اجرای قانون پولی و بانکی 
کشور برای حفظ ارزش پول ملی در جلسه پنج شنبه مورخ ۱2 تیرماه ۱۳۹۹، 

ترتیبات جدید اجرای سیاست پولی را تصویب کرد.
براین اساس، هیات عامل بانک مرکزی براساس مواد )6( و )۱۱( دستورالعمل 
»عملیات بازار باز و اعطای اعتبار در قبال اخذ وثیقه توسط بانک مرکزی«، نرخ 
سود سپرده گذاری بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی نزد بانک مرکزی را با یک 

واحد درصد افزایش، ۱۳ درصد تعیین کرد.
این تصمیم با هدف کاهش دامنه دالان نرخ سود و هدایت نرخ تورم به سمت نرخ 
هدف، اتخاذ شده و از روز شنبه ۱4 تیرماه ۱۳۹۹ اجرا می شود. ضمن این که نرخ 

سود اعتبارگیری بانک ها از بانک مرکزی 22 درصد است.
البته پیش از این هیات عامل بانک مرکزی در روز چهارشنبه مورخ 4 تیرماه 

۱۳۹۹، کف دالان نرخ سود را از ۱0 به ۱2 درصد افزایش داده بود.
توضیح رییس کل بانک مرکزی درباره افزایش نرخ سود

در همین خصوص، عبدالناصر همتی، رییس کل بانک مرکزی عصر جمعه در 
صفحه اینستاگرام خود نوشت:  کارشناسان اقتصادی در این روزها چند نکته را 
برجسته کرده اند که شایسته است توضیح لازم داده شود. این کارشناسان، رشد 
نقدینگی سال ۹8 و سه  ماهه اول ۹۹ را بسیار زیاد می دانند. رشد پایه پولی سال 
گذشته بیش از متوسط ۵0 سال اقتصاد بوده است. اما با وجود کسری بودجه 
قابل توجه دولت، فاصله چندانی با آن متوسط نداشته است و رشد 8.8 درصد آن 
در سه ماهه اول سال٩٩ نیز، چندان فاصله معناداری با رشدهای فصلی سال های 

قبل ندارد.
رییس کل بانک مرکزی افزود: البته رشد نقدینگی همواره یک پدیده ساختاری 
در اقتصاد ایران بوده است. نکته مهم این است که حجم نقدینگی موجود و حتی 
رشد کنونی آن، نمی تواند موجب آن تورم بالایی شود که پیش بینی می کنند؛ چرا 
که بخشی از همین نقدینگی موجود، برای تامین کسری بودجه استفاده خواهد 

شد.
همتی یادآور شد: در واقع، فروش دارایی و انتشار اوراق دولت و تامین مالی کسر 

بودجه از اوراق، به معنی استفاده از نقدینگی موجود اقتصاد است، بدون آنکه 
فشاری به پایه پولی وارد شود. البته لازم است سیاست های احتیاطی کلان در بقیه 
بخش های اقتصاد کلان با دقت اعمال شود تا از انباشت ریسک های سیستماتیک 

جلوگیری شده و اقدامات ثبات ساز بانک مرکزی خنثی نشود.
وی تاکید کرد: تا آن جایی که به مدیریت پولی و ارزی مربوط می شود، می توانم 
این اطمینان را بدهم که کسری بودجه دولت قطعا بهتر از سال های قبل مدیریت 
می شود و مسیر اعمال سیاست پولی نیز به سمت نرخ سودی پیش می رود که در 
بازار بین بانکی و در دامنه دالان کف و سقف، که بین ۱۳ و  22 درصد خواهد بود، 

توسط بانک مرکزی مدیریت می شود.
هشدار کارشناسان به پایین بودن نرخ بهره بانکی

پیش از این، کارشناسان و تحلیلگران اقتصادی نسبت به پایین بودن نرخ بهره 
بانکی هشدار داده بودند. به اعتقاد آنها، نرخ بهره منفی 20 درصد، بازار دارایی ها 

از جمله بورس و مسکن را باد کرد و حالا در حال به هم زدن بازار ارز است.
سید محمد صادق الحسینی گفته بود: زمانی که بانک ها برای نرخ ۱۵ درصد 
سود بانکی تصمیم گرفتند، گفتم این یعنی افزایش نرخ ارز. آن روز دلار ۱6 هزار 
و 200 تومان بود. بنابراین ادامه تثبیت نرخ بین بانکی زیر ۱۵ درصد خطاست. 

سریعا باید اوراق منتشر و نرخ سود بین بانکی به کانالی بالاتر هدایت شود.
سیامک قاسمی، اقتصاددان نیز اعتقاد داشت: نرخ سود بانکی حقیقی در 
شرایط فعلی منفی 20 درصد است و این یعنی پولی که در بانک گذاشته می شود، 

حداقل 20 درصد در یک سال آینده از ارزشش کم می شود.
میثم رادپور، اقتصاددان و کارشناس بازار ارز نیز تاکید داشت: یکی از ریشه های 
اصلی افزایش نرخ ارز در کشور، پایین بودن نرخ بهره بانکی است؛ به طوری که 
نرخ بهره واقعی یا همان نرخ سود سپرده های بانکی منفی است. با لحاظ نرخ تورم 
جاری نرخ بهره واقعی به منفی 20 درصد می رسد که در طول تاریخ کم سابقه یا 

بی سابقه است.
سناریوهای آتی

بررسی ها نشان می دهد در کمتر از ۱0 روز، نرخ بهره کف 2 بار به سمت تورم 
هدف تغییر کرد. این رویکرد نشان می دهد سیاست گذار پولی به دنبال آن است 
که رشد نقدینگی و انبساط پولی را کنترل کند و به مرور به سمت قبض نقدینگی 
برود؛ چراکه هر چه سپرده پذیری نزد بانک مرکزی بیشتر شود، قبض نقدینگی هم 

با احتمال بیشتری تحقق می یابد.
گزارش ها نشان می دهد برخی گمانه زنی ها حاکی از این است که سیاست گذار 
به دنبال ایجاد قرینه در کریدور است؛ بدین معنی که میانگین کف و سقف دالان، 
معادل نرخ سود سیاستی مورد نظر بانک مرکزی برای تورم هدف باشد. گفته 
می شود نرخ بهره سیاستی حدود ۱8 درصد در نظر گرفته شده است. بنابراین 

امکان دارد برای قرینه شدن نرخ، یک درصد دیگر هم به کف دالان افزوده شود.
به گفته اعتقاد کارشناسان، در ادامه باید به بانک ها اجازه دهند که نرخ سپرده و 
تسهیلات را هم متناسب با نرخ بهره سیاست گذار تنظیم کنند. این اقدام موجب 
می شود هم فضا برای سیاست گذاری بیشتر باز شود، هم انبساط پولی کمتر شود 
و هم اگر ابزارهای دیگر مورد استفاده قرار گیرند، به سمت انقباض نقدینگی حرکت 

کنیم که تسکینی بر نوسان در همه بازارها خواهد بود.

توضیح رییس کل بانک مرکزی درباره مسیر سیاست پولی کشور

چرا نرخ سود بالا رفت؟

اقتصادی

تشکیل بورس مسکن می تواند به خروج بازار مسکن از وضعیت فعلی بیانجامد

بورس و گشودن گره بازار مسکن

طرح عرضه مسکن در بازار بورس، راهی بدیع است که می تواند گره رکود و تورم 
را از بازار مسکن ایران بگشاید.

خانه دار شدن همواره آرزوی اغلب افراد در جهان شهری امروز است. با این حال 
افزایش مداوم قیمت ها و رونق دلالی در بازار مسکن، راه رسیدن به این آرزو را دشوار 
کرده است. در عین حال دولت نیز به دلیل برخی ملاحظات و مشکلات، تصمیم 
گرفته است تا املاک و مستغلات مازاد خود را به بازار مسکن عرضه نماید تا هم 
شهروندان بتوانند در صورت امکان از این املاک و مستغلات استفاده نمایند و هم 
بار مالی این املاک از دوش دولت برداشته شود. طرح عرضه مسکن در بورس 
راهی است که در صورت اجرای صحیح، می توان هم به خانه دار شدن افراد کمک 

نماید و هم املاک مازاد دولت را بدون دخالت دلالان به بازار عرضه نماید.
زمانی برای شفافیت در پیش خریدها

بخش بزرگی از املاک در ایران و به ویژه در شهرها بزرگ، از طریق پیش فروش 
روش،  این  در  می گردد.  تامین  انبوه سازان  سوی  از  ساخت  حال  در  خانه های 
شهروندان با پرداخت درصدی از مبلغ نهایی، هم خیال خود را از بابت خانه دار 
شدن آسوده می کنند و هم منابع مالی مناسب برای انبوه سازان فراهم می گردد. اما 
نکته آن جا است که با افزایش ناگهانی قیمت ها یا بروز برخی مشکلات و تخلفات، 
از یکسو انبوه سازان ممکن است که نتوانند به تعهدات خود پایبند بمانند و از سوی 
دیگر پول و سپرده افرادی که مسکن مذکور را پیش خرید کرده اند، ممکن است 

به هدر برود.
همین مسئله باعث شده است که در طی سال های گذشته، بحث بر سر ایجاد 
سازوکارهایی برای شفافیت در این زمینه ایجاد شود. برخی کارشناسان معتقدند 
که اگر این پیش فروش های ملکی از طریق بازار بورس صورت بپذیرد، بطور حتم 
هم شفافیت در تامین سرمایه ها و میزان پیشرفت کار بسیار بیشتر خواهد بود و 
هم برای خریداران اطمینان بیشتری برای سرمایه گذاری در ساخت و سازها ایجاد 
خواهد شد.  عرضه مسکن انبوه سازان در بورس، می تواند به شفافیت و رونق در 

بازار مسکن کشور بیانجامد.
در عین حال در چنین وضعیتی، افرادی که هنوز منابع مالی کافی برای خرید 
یک خانه به متراژ قابل قبول را ندارند، می توانند اندک اندک و با خرید سالیانه چند 
متر از یک خانه در یک پروژه مشخص، ضمن حفظ ارزش پول خود، ظرف مدت 
مشخصی صاحب خانه شوند. همچنین این فرصت برای آنان وجود دارد که هر 

زمان که نیاز باشد، قادر خواهند بود متراژهای خریداری کرده را در بازار بفروشند.
در نتیجه بورس مسکن می تواند موجب شفافیت بیشتر و اطمینان خریداران 
و  ابهامات  با  اغلب  این پیش فروش های مسکن  از  تا پیش  باشد در حالی که 
مشکلات بسیاری همراه بودند. همچنین انبوه سازان نیز قادر خواهند منابع مالی 

برای پروژه های خود را با سهولت بیشتری تامین نمایند.
خروج از رکود تورمی، با بورس مسکن

و  املاک  فروش  دهد،  رخ  مسکن  بورس  در  می تواند  که  دیگری  مهم  اتفاق 
مستغلات دولتی در این بورس است. در طی سال های گذشته بحث بر سر املاک 
و مستغلات دولتی مازاد و نحوه واگذاری آن ها داغ بوده است. در حالی که دولت 
برنامه ی خود را بر فروش حداکثری اموال مازاد خود گذاشته است، شفافیت در 
واگذاری این اموال و املاک، موضوع مطالبه بسیاری از شهروندان بوده است و 

بورس می تواند راهی برای واگذاری شفاف و قانونی این املاک باشد.
نکته مهم دیگر آن است که با توجه به شرایط فعلی کشور، بازار در نوعی از رکود 
تورمی در بخش مسکن قرار دارد. یعنی در حالی که قیمت ها به صورتی مداوم 
افزایش می یابند، بازار راکد است و افراد اقدام به خرید و فروش نمی کنند. در نتیجه 
تنها ورود حجم قابل توجهی از املاک جدید به بازار، کاهش قیمت زمین و مصالح 
و ورود سرمایه گذاران به بخش ساخت و ساز مسکن می تواند این بازار را از این رکود 

تورمی فعلی نجات دهد.
در واقع ورود املاک جدید، ضمن آن که می تواند باعث کاهش قیمت مسکن در 
کشور شود، بازار خرید و فروش ملک را نیز رونق می بخشد. همچنین این امر باعث 
خواهد شد تا همچون سایر انواع سهام، قیمت ها بطور مداوم با کاهش و افزایش و 
نوسان همراه باشند. این برخلاف شرایط فعلی است که بهای مسکن تنها افزایش 
می یابد. همچنین دولت و شرکت های دولتی املاک بسیاری با متراژ بالا دارند که 
سال ها است بلااستفاده مانده است. با عرضه این املاک در بورس، امکان خرید و 

فروش و استفاده از آن ها مهیا خواهد شد.
بورس مسکن نیازمند طرحی جدی

در حالی که مسئولان از طرح ها و برنامه ها برای بورس مسکن سخن به میان 
آورده اند، هنوز مشخص نیست که آیا مسکن، در داخل سازوکار بورس کالای کشور 
عرضه خواهد شد یا آنکه خود تبدیل به یک بورس مجزا و تالاری جدید خواهد شد. 
در حالی که مسئولان دولتی بر بررسی بیشتر این امر تاکید دارند، کارشناسان نیز 
هرکدام در این ارتباط نظری دارند و پیشنهادی را مطرح می کنند. با این حال آن 
چه که مشخص است، این است که با توجه به گسترش عرضه کالاهای مختلف 
در بورس کشور، به نظر می رسد بسترهای لازم برای عرصه مسکن در بورس مهیا 
است. البته بورس مسکن در کمتر کشوری تجربه شده است و به نظر می رسد 
آزمون آن در ایران به هر ترتیب ممکن است نیازمند بررسی های بیشتری باشد. اما 
شرایط فعلی کشور و به ویژه بازار مسکن ایجاب می کند که با انتقال بازار خرید و 
فروش مسکن به بورس، از یک سو به دلالی ها و بازارسازی ها خاتمه داده شود و از 
سوی دیگر این امکان مهیا شود که افرادی با دارایی ها کمتر بتوانند در درازمدت و به 
تدریج، خانه دار شوند. هرچند که چنین امری نیازمند مطالعات و برنامه ریزی های 

دقیقی از جانب مسئولان خواهد بود.

حسین راغفر:

افزایش نرخ ارز تصمیم نظام حکمرانی 
اقتصادی کشور است 

 یک اقتصاددان درباره گمانه زنی های ادامه افزایش قیمت ارز در بازار گفت: 
بسیاری از این گمانه زنی ها با سیاست های حکمرانی اقصادی در ایران که فراتر از 
دولت محسوب می شود، هماهنگ است و تمام نظام سیاسی اقتصادی تصمیم 

گرفتند که فعلا از جیب مردم هزینه ها را تامین کنند.
حسین راغفر در گفت وگوبا ایلنا با بیان اینکه یکی از مهمترین تصمیمات برای 
تامین هزینه ها بالا بردن نرخ ارز است، گفت: قطعا پیامدهای این تصمیم بر سر 

همه مردم، جامعه، تولید و آینده اقتصاد، آوار خواهد شد.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: فعلا برنامه ریزی آنها به دلیل ناتوانی در انجام 
اقدامات درست اقتصادی این است که ساده ترین راه را انتخاب کنند. البته راه های 
منطقی سهل الوصول تری هم وجود دارد اما ظاهرا قرار نیست آن مسیرها برای 
اقتصاد ایران طی شود که یکی از آنها اخذ مالیات از درآمدهای حاصل از بازار بورس 
است. راغفر با تاکید بر اینکه درآمدزایی مالیاتی از بازار بورس بسیار راحت است، 
اظهار داشت: خرید و فروش در بازار بورس توسط سازمان بورس صورت می گیرد 
بنابراین تمام معاملات و نقل و انتقالات مشخص است و می توان بدون دردسر از 
درآمدهای بورسی مالیات گرفت. هرچند که این درآمدزایی بسیار راحت تر است اما 
اراده سیاسی برای انجام این اقدام وجود ندارد. وی با تاکید بر اینکه مهمترین دلیل 
افزایش نرخ ارز، تامین کسری بودجه است، گفت: اگر قرار بر این بود که مسئولان 
اقتصادی در سه دهه اخیر تصمیمات منطقی بگیرند، امروز این وضعیت اقتصادی 
را شاهد نبودیم. متاسفانه همه چوب بی تدبیری های حوزه اقتصاد سیاسی را 

می خوریم که کماکان هم ادامه خواهد داشت.

ازپرداخت اقساط وام یک میلیون تومانی که اردیبهشت ماه 
و  جاری  ماه  از  شد،  واریز  نقدی  بگیران  یارانه  حساب  به 
مصادف با یکصد و سیزدهمین مرحله پرداخت یارانه به مبلغ 

۳۵ هزار و ۱00 تومان شروع می شود.
دولت  کارها  و  کسب  تعطیلی  و  کرونا  بیماری  با شیوع 
تصمیم گرفت برای کاهش پیامدهای اقتصادی ناشی از 
این بیماری، وام یک میلیون تومانی به 24 میلیون خانواده 
ایرانی که یارانه نقدی )4۵ هزار و ۵00 تومانی( می گیرند، 

پرداخت کند.
نحوه پرداخت این تسهیلات به صورت غیرحضوری انجام 
شد به این صورت که، ابتدا باید متقاضیان مشخص می شد 
بنابراین سرپرست خانوار کدملی خود را از طریق سیم کارتی 
که به نام وی ثبت شده است به سرشماره 6۳6۹ پیامک 

می کرد.
پایگاه  داده های  از  استفاده  با  و  پیامک  دریافت  از  پس 
اطلاعات رفاه ایرانیان مشمول بودن متقاضی برای دریافت 

وام مشخص و اعلام شد.
پرداخت وام به متقاضیان از ابتدای اردیبهشت ماه شروع 
شد و در مرحله نخست بیش از ۱۷ میلیون خانوار این وام 
یک میلیون تومانی را دریافت کردند. 22 خردادماه که به 
صورت رسمی پرونده پرداخت وام یک میلیون تومانی بسته 
شد در مجموع برای 2۱ میلیون و ۵۱ هزار و ۳۹۳ خانواده 

)معادل 8۷ درصد( تسهیلات پرداخت شد.
البته هفتم تیرماه برای ۹۱0 هزار سرپرست خانواری که 
کدملی خود را به اشتباه یا با شماره تلفن همراه دیگران 
تمایل  چنانچه  تا  شد  ارسال  پیامک  بودند،  کرده  ارسال 

داشتند برای دریافت وام یک میلیون تومانی ظرف مدت پنج 
روز اقدام کنند.

در ابتدا پیش بینی شده بود که این تسهیلات با سود ۱2 
درصد و بازپرداخت 24 ماهه به حساب یارانه بگیران واریز 
و اقساط آن از همان حساب یارانه کسر شود. اما رییس 
جمهور اعلام کرد که این تسهیلات به صورت قرض الحسنه 
است. بنابراین سود ۱2 درصدی به نوعی بین دولت و مردم 
تقسیم شد که چهار درصد را یارانه بگیر و هشت درصد دیگر 
را دولت بپردازد و اقساط از 24 به ۳0 ماه افزایش یابد. در 
این حالت قسط پرداختی ۳۵ هزار و ۱00 تومان در هر ماه 

خواهد بود.
با توجه به اینکه بازپرداخت این تسهیلات تیرماه اعلام 
شده بود، پیگیری ه از مراجع ذیربط حاکی از این است که 

طبق اعلام گذشته کسر اقساط وام یک میلیون تومانی 
از این ماه از حساب یارانه بگیران شروع خواهد شد. یارانه 
نقدی در بیستم هر ماه به حساب سرپرستان خانوار واریز 

می شود.

آغاز کسر اقساط وام یک میلیون تومانی یارانه بگیران از تیرماه

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت دانش ثمین پردیس رضوان با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱4226 و شناسه ملی ۱400۵۹۱8۱۵0 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱6/02/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : کلیه اسناد و مدارک عادی، اداری، اسناد و 
مدارک و اوراق بهادار مربوط به حساب جاری و پس انداز شرکت با امضاء خانم افسانه کولیوند سابوکی بشماره ملی ۳۹20228۱۷0 
و آقای رضا فتوحی اردکانی بشماره ملی 444۹268۱۳۱ متفقاً وبا مهر شرکت معتبر می باشد اداره کل ثبت اسناد و املاک استان 

قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )8802۱۵(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت صنعتی سازه گام ساخت با مسئولیت محدود به شماره ثبت 408۹ و شناسه ملی ۱0860۹88۹02 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱0/0۳/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : خانم سیده فاطمه حسینی 
خارج  شرکت  از  شرکت  صندوق  از  خود  الشرکه  سهم  ریال   ۹80.000.000 مبلغ  دریافت  با  ملی0۳8۵۹2۳2۵2  بشماره 
گردید ودیگر هیچگونه حقی و سمتی و سهم الشرکه ای در شرکت ندارد در نتیجه سرمایه شرکت از۱.۹80.000.000ریال به 
۱.000.000.000 ریال کاهش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید .در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء 
پس از کاهش سرمایه عبارتست از : محمود یعقوبی زاد بشماره ملی 0۳8۳۹۵۷۵24 دارنده ۱0.000.000 ریال سهم الشرکه و 
مهدی راد بشماره ملی 0۳۱۱4۱۳88۹ دارنده ۹۹0.000.000 ریال سهم الشرکه. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره 

ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹0۱۱۳۱(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت امیر پیمان قم با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۷0۹8 و شناسه ملی ۱086۱0۱82۷0 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 0۹/۱۱/۱۳۹8 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس 
جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله شهرک امام حسین ، کوچه اندرزگو ، کوچه کارگر ۳2 ، پلاک ۵ ، 
طبقه همکف کد پستی ۳۷۱8884۳۹۳ تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. اداره کل ثبت اسناد و 

املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹0۱۱۳۹(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت تکین فرش توران زمین با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱6۳88 و شناسه ملی ۱40082۹۱۵۱2 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 06/08/۱۳۹8 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱- خانم طاهره دلفکاری 
به شماره ملی 0۳84224۷۵۱ با پرداخت مبلغ 4۹.000.000.000 ریال به صندوق شرکت ،سهم الشرکه خود را به مبلغ 
۵.000.000.000 ریال افزایش داد. 2- آقای صاحبعلی سلمان زاده رجل آبادی به شماره ملی 602۹0۹60۵2 با پرداخت مبلغ 
4۹.000.000.000 ریال به صندوق شرکت ،سهم الشرکه خود را به مبلغ ۵.000.000.000 ریال افزایش داد. سرمایه شرکت 
از مبلغ 2.000.000.000 ریال به مبلغ ۱0.000.000.000 ریال افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح 
گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از افزایش سرمایه عبارتند از طاهره دلفکاری به شماره ملی 0۳84224۷۵۱ 
دارنده  ملی 602۹0۹60۵2  شماره  به  آبادی  رجل  زاده  سلمان  صاحبعلی  و  الشرکه  سهم  ریال  دارنده ۵.000.000.000 
۵.000.000.000 ریال سهم الشرکه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

)۹0۱۱46(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت بازرگانی فربد تجارت هستی با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱6۹04 و شناسه ملی ۱4008۷2۹8۵0 به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱0/۱۱/۱۳۹8 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به 
آدرس جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله معلم ، بلوار پیامبر اعظم ، بلوار عماریاسر ، پلاک 0 ، مجتمع 
تجاری زمزم ، طبقه چهارم ، واحد 262کد پستی ۳۷۱۵۷8۳484 تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹0۱2۹2(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت بازرگانی فربد تجارت هستی با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱6۹04 و شناسه ملی ۱4008۷2۹8۵0 

به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱0/۱۱/۱۳۹8 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱-خانم زینب مصطفی 
بشماره فراگیر ۱228۵۵0۵۹ با پرداخت ۵0.000.000 ریال به صندوق شرکت در زمره شرکاء شرکت قرار گرفت . سرمایه شرکت 

از مبلغ ۱00.000.000 ریال به ۱۵0.000.000 ریال افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید. در 
نتیجه سهم الشرکه هریک از شرکا پس از افزایش سرمایه عبارت است از : مصطفی حسین به شماره فراگیر ۱22۳۷۳۷۷2 دارنده 
۵0000000 ریال سهم الشرکه و عبدالله مصطفی به شماره فراگیر ۱22۳۷۳۹۵4 دارنده ۵0000000 ریال سهم الشرکه و زینب 
مصطفی بشماره فراگیر ۱228۵۵0۵۹ دارنده ۵0.000.000 ریال سهم الشرکه 2- تعداد اعضاء هیات مدیره از 2 نفر به ۳ نفر 
افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری قم )۹0۱2۹۷(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت تندیس نقش سارا با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱64۳2 و شناسه ملی ۱4008۳2۵280 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱0/0۳/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به 
آدرس جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله شاه احمدقاسم ، بلوار سمیه ، خیابان شهیدین بهشتی 
و قدوسی]۱2[ ، پلاک ۹۹ ، طبقه همکف کد پستی ۳۷۱۵6۹۷64۳ تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح 

گردید. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹0۱۳02(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت بازرگانی گسترش تجارت ایزدیار با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱6۹۳۷ و شناسه ملی ۱4008۷۵۳۵۱8 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱2/۱0/۱۳۹8 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱- آقای محمد علی بشماره 
فراگیر ۱22۷0۷42۵ با پرداخت ۵0.000.000 ریال به صندوق شرکت در زمره شرکاء شرکت قرار گرفت . سرمایه شرکت از مبلغ 
۱۵0.000.000 ریال به 200.000.000 ریال افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید. در نتیجه سهم 
الشرکه هریک از شرکا پس از افزایش سرمایه عبارت است از : بخت حسین بشماره فراگیر۱22۳۱۷۵8۹ دارنده ۵0.000.000 
ریال سهم الشرکه ، منظور احمد بشماره فراگیر ۱۱8۷۱۷040 دارنده ۵0.000.000 ریال سهم الشرکه، منظور علی ریند بشماره 
فراگیر۱۱۵6۱2۱2۹ دارنده ۵0.000.000 ریال سهم الشرکه و محمد علی بشماره فراگیر ۱22۷0۷42۵ دارنده ۵0.000.000 
ریال سهم الشرکه . 2- تعداد اعضاء هیئت مدیره از ۳ نفر به 4 نفر افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید. 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹0۱۳0۳(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت پارتاک دانه خزر با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۷26۱ و شناسه ملی ۱40086۵88۹4 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱0/0۳/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان مسیح قنبری به شماره 
ملی ۱2۷242۷۵۹۵ به سمت رئیس هیئت مدیره و دارنده 2۵.000.000 ریال سهم الشرکه ، مسعود خان دائی به شماره ملی 
00644۷۳0۱۵ به سمت نائب رئیس هیئت مدیره دارنده 2۵.000.000 ریال سهم الشرکه و محمد فواد پیش بین به شماره ملی 
00۱۵6۵۵6۳6به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره دارنده 2۵.000.000 ریال سهم الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب 
شدند.کلیه اوراق و اسناد رسمی و بهادار و بانکی و تعهد آور شرکت از قبیل : چک، سفته، بروات و قراردادها و اوراق عادی و اداری به 
امضاء مدیر عامل و هریک از اعضای هیئت مدیره به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد اداره کل ثبت اسناد و املاک استان 

قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹0۱۳2۱(
--------------------------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت طراحان ایمن افرند صنعت با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱64۳۵ و شناسه ملی ۱4008۳28۵۳2 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 2۱/0۹/۱۳۹8 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان علی محمدی سیرویی به شماره ملی 
0۳8۳۹۱۷6۷0 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده ۳۳0.000 ریال سهم الشرکه ، رضا صدرایی به شماره ملی ۱۱۷068۵26۹ به 
سمت نایب رئیس هیئت مدیره دارنده ۳40.000 ریال سهم الشرکه و مهدی ندافیان به شماره ملی 00۷۳۳۷۱۵2۱به سمت مدیر 
عامل و عضو هیئت مدیره دارنده ۳۳0.000 ریال سهم الشرکه انتخاب شدند. کلیه اسناد و مدارک و اوراق بهاء دار با امضاء مشترک 
آقایان علی محمدی سیرویی به شماره ملی 0۳8۳۹۱۷6۷0 و مهدی ندافیان بشماره ملی 00۷۳۳۷۱۵2۱ و با مهر شرکت معتبر می 

باشد اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹0۱۳۳4(
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معاون توسعه ورزش قهرمانی وزارت ورزش :

ادامه لیگ فوتبال بستگی به شرایط
 پیش رو دارد

ادامه  تکلیف  تعیین  مورد  در  ورزش  وزارت  قهرمانی  ورزش  توسعه  معاون   
رقابت های لیگ برتر فوتبال گفت: تصمیم گیری در این مورد برعهده ستاد ملی 

مبارزه با کرونا است.
مهدی علی نژاد در حاشیه مجمع فدراسیون ووشو به سوالاتی در مورد سایر رشته 

های ورزشی پاسخ داد.
وی در مورد اتفاقاتی که در فوتبال رخ داده است و ادامه رقابت های لیگ برتر 
گفت: ادامه رقابت های لیگ برتر فوتبال بستگی به شرایط پیش رو خواهد داشت. 
در راه اندازی پروتکلی طراحی شد و براساس آن دارد برگزار می شود. در آن پروتکل 
هم دیده شده است که اگر بیشتر از 2۵ درصد اعضای  کرونا بگیرند آن تیم به 
قرنطینه می رود و مسابقاتش به تعویق می افتد.اما درمورد کلیت لیگ بخواهد 
تصمیم دیگری گرفته شود به تصمیم ستاد ملی مبارزه با کرونا برمی گردد.  هر 
وقت این ستاد به جمع بندی برسد که شرایط کشور اجازه برگزاری مسابقات را 

نمی دهد به ما اعلام می کند و ما هم اعمال خواهیم کرد.
معاون وزیر ورزش در مورد مشکلات و ایرادهایی که در اساسنامه فدراسیون 
فوتبال وجود دارد نیز گفت: فیفا روی سازمان غیردولتی نظر دارد اما در قانون 
ما آمده که نهاد عمومی غیردولتی است. آنها روی عمومی بودن اشکال دارند. 
دوستان در فدراسیون فوتبال در حال مذاکره هستند تا بتوانند این مشکل را حل 

بکنند و باید دید مذاکرات با فیفا به چه صورتی پیش خواهد رفت. 
وی ادامه داد: فیفا دو ایراد اصلی گرفت که یکی حضور وزیر در مجمع بود و یکی 
هم عمومی غیردولتی. اولی را وزارت ورزش پذیرفت که وزیر و معاونش به عنوان 
عضو افتخاری در مجمع باشند. اما بحث دوم قانون است که در اختیار وزارت 
ورزش هم نیست و باید تابع قانون باشیم. باید ببینم این مذاکرات به چه صورتی 
پیش خواهد رفت. طبیعتا ما نمی توانیم کار غیرقانونی بکنیم. باید ببینم چه می 

شود کرد. 
معاون وزیر ورزش در مورد ادامه فعالیت چند شغله ها و بازنشسته ها گفت: 
چون موارد را نمی دانم نمی توانم اظهار نظر دقیق و فنی بکنم. باید ببینیم چه 
کارهایی شغل به حساب می آید. برخی ها درتعریف شغل نمی گنجد و برخی 

چند مسئولیت دارند. اگر چنین مواردی باشد ما حتما تذکر را خواهیم داد. 
وی در مورد میزبانی جام ملت های فوتبال آسیا گفت: طبیعی است که وزارت 
ورزش از هر ابزاری که دارد استفاده خواهد کرد تا این میزبانی را بگیرد اما محور کار 
خود فدراسیون فوتبال است. البته رقیبان خیلی دشواری دارند و امیدوارم بتوانند 
در این مسیر موفق باشند. وزارت ورزش هم هر کمکی نیاز باشد را انجام خواهد 

داد. 
علی نژاد در مورد مالیات استقلال و پرسپولیس گفت: شکایتی در ماده 2۵۱ 
مکرر این مورد صورت گرفته است که هنوز نهایی نشده و باید دوستان بروند جرایم 

را کاهش بدهند و بعد اتفاقات بعدی رخ بدهد.
وی در مورد انتخابات فدراسیون دوومیدانی گفت: چون حساسیت اعضای 
مجمع دوومیدانی در مورد کرونا زیاد است باید اجازه بدهیم شرایط کرونا بهتر شود 

و بعد تصمیم بگیریم. 

رییس فدراسیون وزنه برداری:

 محکوم به کسب مدال در المپیک هستیم
 رییس فدراسیون وزنه برداری گفت: 2 سهمیه المپیکی در بخش مردان داریم و 

محکوم به کسب مدال در بازی های المپیک توکیو هستیم.
»علی مرادی«  دیروز در بازدید »سید رضا صالحی امیری« رییس کمیته ملی 
المپیک از این فدراسیون در جمع خبرنگاران اظهار داشت: با توجه به برنامه های 
ما که بخشی از آن در موضوع تجهیزات را »بهداد سلیمی« بر زبان آورد مشکل 
داریم حتی این مشکلات در بخش تیم ملی هم هست. در گذشته بخشی از 

تجهیزات وارد شد ولی دیگر نتوانستیم تجهیزاتی را دریافت کنیم.
وی افزود: حتی الان که اردو تعطیل است نفرات شاخص برای المپیک ماهیانه 

حقوق می گیرند و قطع نشده اما کمتر شده است.
رییس فدراسیون وزنه برداری خاطرنشان کرد: سال قبل شرایط مسابقات تغییر 
و یک سری اعزام ها اضافه شد و اینها با توجه به تحریم ها و تورم، تعهداتی را برای ما 
ایجاد کرد. وزارت ورزش فقط حقوق را تامین می کند و تعهدات قبلی پابرجاست. 
یکی از آنها جایزه نقدی است که اینها تعهدات ملی است. جایزه نقدی مسابقات 
جام فجر پرداخت نشده است. مبالغی را به کمک سازمان برنامه و بودجه گرفتیم 
که به نام ما به کام استان گیلان شد و چیزی به فدراسیون ندادند و همه به حساب 
اداره کل است و اداره کل تعهدات خود را نپرداخت. اگر این طور باشد ما دیگر جام 
فجر برگزار نمی کنیم. برای سال 202۱ هم داریم برنامه ریزی می کنیم که اگر شد 

در تهران برگزار کنیم.
مرادی تاکید کرد: از دوره دوم مدیریت و در این 6 سال بحث مبارزه با دوپینگ 
را پیگیری کردم. با توجه به شیوع کرونا و قرنطینه و باز شدن مسائل کنترلی و 
خطرات حضور وادا در شرایط ویژه ای هستیم. امیدوارم سهمیه بیشتری به ما در 
بحث کنترل دوپینگ داده شود. اگر سهل انگاری شود فاجعه رقم خواهد خورد. 
از شما می خواهم در این مورد با وزیر هم صحبت کنید. ما در این 6 سال فقط 2 
مورد دوپینگ داشتیم که آن هم بیرون اردو توسط بود. رییس فدراسیون پزشکی - 
ورزشی به به نایب رئیس فدراسیون وزنه برداری گفته در بحث دوپینگ نمی توانیم 

از لحاظ مالی کمک کنیم.
وی در پایان گفت: ما 2 سهمیه داریم و محکوم به حرکت به سمت مدال هستیم 

و ستاد مبارزه با دوپینگ نباید خودش را کنار بکشد.

روزنامه پرتغالی تشریح کرد؛

علت علاقه بنفیکا به طارمی

 یک روزنامه پرتغالی ضمن اعلام دلیل علاقه باشگاه بنفیکا به مهدی طارمی، به 
دیگر مشتریان این مهاجم ایرانی هم اشاره کرد.

روزنامه »اوجوگو« پرتغال در گزارشی به آخرین وضعیت مهدی طارمی مهاجم 
ایرانی تیم ریوآوه پرداخت و اعلام کرد بنفیکا برای جذب طارمی ابراز علاقه کرده 
ولی هنوز پیشنهادی را ارائه نکرده است.  رئیس باشگاه ریوآوه این پیشنهاد را 
تایید کرده و با بیان اینکه راز، روح تجارت است از اعلام مبلغ درخواستی برای 
فروش طارمی خودداری کرد.  اوجوگو نوشت: »واقعیت این است که عقاب ها 
)بنفیکا( رقابت سختی را با اسپورتینگ که در ماه ژانویه برای جذب مهدی طارمی 
تلاش کرد، دارد. باشگاه های بوردو فرانسه، اسپانیول اسپانیا و  تیم هایی از ایتالیا 
و انگلیس هم در میان مشتریان طارمی هستند که به این لیست نام پورتو پرتغال 
هم اضافه شده است. ریوآوه برای بهترین گلزن این فصل خود حداقل مبلغ ۱0 
میلیون یورو را مدنظر دارد.  این مهاجم در این فصل ۱6 گل به ثمر رسانده که ۱۳ 
گل در لیگ برتر پرتغال بوده و برابر بنفیکا، پورتو و براگا گلزنی کرده است. بازیکن 
شماره ۹۹ ریوآوه به راحتی خودش را با موقعیت های مختلف هماهنگ می کند و 
قبلا ثابت کرده است که می تواند با تاکتیک های متفاوت سازگار کند. در حقیقت 
علاقه بنفیکا به طارمی دقیقا به دلیل همین تطبیق پذیری طارمی به همراه 
توانایی تمام کنندگی )گلزنی( است. مذاکرات  بین بنفیکا و ریوآوه قبلا صورت 
گرفته و لوییز فیلیپه )رئیس باشگاه بنفیکا( قادر به ارائه پیشنهاد رسمی در روزهای 

آینده خواهد بود؛ اگرچه اولویت باشگاه استخدام مربی است.«

سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت: چون مثل بعضی ها پنهان کاری نکردیم و 
خیلی شفاف اعلام کردیم بازیکنان مان کرونا دارند ما را مورد هجمه قرار داده اند.

به ابتلای تعداد زیادی از بازیکنان استقلال به ویروس کرونا و اعلام این مطلب 
شوک بزرگی به فوتبال ایران وارد کرد و اولین پیامد این موضوع، انصراف آبی پوشان 
از سفر به جم و قرار گرفتن مقابل تیم پارس جنوبی در هفته بیست و سوم لیگ 

برتر بود.
سعید رمضانی سرپرست آبی پوشان در گفتگویی در این خصوص اظهار داشت: 
گناه ما این است شفاف سازی کردیم و خیلی مردانه اعلام کردیم کرونا داریم. ما 
هم می توانستیم مثل بعضی ها پنهان کاری کنیم و این موضوع را مخفی نگه داریم 
و با همه بازیکنان خود به جم برویم و مقابل پارس جنوبی که سیزده چهارده بازیکن 

بیشتر نداشت بازی کنیم و خیلی راحت برنده شویم. اما می دانستیم این کار جنایت 
است و از انجام آن صرف نظر کردیم. حالا گناه ما شفاف سازی است و به این گناه 

ما را گوشه رینگ برده و مورد هجمه قرار داده اند.
وی افزود: ای کاش همه تیم های دیگر هم مثل ما مردانه اسامی کرونایی های 

خود را اعلام می کردند تا از وقوع یک فاجعه در فوتبال چلوگیری شود.
سرپرست آبی ها تاکید کرد: استقلال باید از سوی سازمان لیگ، فدراسیون فوتبال 
و همه جامعه تشویق شود نه این که اینطور ناجوانمردانه مورد حمله قرار گیرد. ما 
شرافتمندانه عمل کردیم چون به فکر سلامت تیم خودمون، تیم مقابل و مردمی که 
در این مسیر با ما بودند هستیم. نباید این فرهنگ ترویج شود که اگر مخفی کاری 

و توطئه کنید برنده اید. 
رمضانی گفت: استقلال تنها تیمی است که در این خصوص شفاف سازی کرد 
و به فکر نتیجه نبود. ما وارد بازی های پشت پرده نشدیم و نخواستیم همه چیز به 
خصوص سلامتی را فدای نتیجه کنیم. این تابو را شکستیم و انتظار داریم همه تیم 

ها همینطور باشند و تنها به فکر نتیجه نباشند.
وی بیان داشت: ما امروز وارد بحرانی به اسم کرونا شدیم و آنهایی که تصمیم به 
ادامه بازی ها به هر قیمتی را گرفتند، امروز باید پاسخگو باشند. ما که در تمرینات 
مان همه پروتکل های بهداشتی را رعایت کردیم. اما آیا همه عوامل دیگر مهیا بود؟ 
ما می دانستیم اهواز منطقه قرمز کرونا بود و حتی درخواست دادیم به این شهر 
نرویم و حکم کردند بازی در همان اهواز برگزار شود و ما رفتیم. با آن پروازی که 
مشخص بود ممکن است اتفاقاتی را رقم بزند. بعضی از تیم ها هم که گفته می شد 

پنج شش بازیکن کرونایی دارند یک شبه گفتند تست آنها منفی شده است. 
سرپرست استقلال تاکید کرد: حالا که کار از کار گذشته مشخص شد که بعضی 
تیم ها با کلی بازیکن کرونایی بازی کردند. حتی بازیکنی فیلمی منتشر کرده که 
خودش اعتراف کرده کرونا داشته است. اگر چنین چیزی باشد در حق استقلال 
جنایت شده است. این درست نیست که ما همه چیز را رعایت کنیم و امروز قربانی 

کرونا باشیم و اینطور هم مورد حمله قرار بگیریم. 
رمضانی اظهار داشت: جامعه ورزش باید درک بیشتری از شرایط داشته باشند 
و بفهمند اگر ما امروز از رفتن به جم انصراف می دهیم به خاطر حفظ سلامتی 
جامعه است و باید به خاطر این شفاف سازی و شجاعت مورد تقدیر قرار بگیریم تا 
این حقیقت گویی و همه چیز را فدای نتیجه نکردن در جامعه ورزش ما تبدیل به 
یک فرهنگ بشود. نه مثل الان که بعضی ها همه چیز حتی سلامتی خودشان، تیم 

شان و جامعه را فدای نتیجه می کنند.
 کمیته انضباطی درباره نتیجه دیدار با پارس جنوبی تصمیم می گیرد

 رمضانی درباره این که گفته می شود در صورتی که استقلال به جم نرود سه بر 
صفر بازنده می شود، گفت: بعید می دانم چنین اتفاقی رخ دهد چرا که طبق قانون 
رفتار کردیم، ضمن اینکه بحث اصلی ما سلامتی بازیکنان و خانواده های آنهاست، 
می توانستیم اعلام نکنیم بازیکنان استقلال مبتلا به ویروس کرونا شده اند و با 
حریف خود بازی کنیم.  متاسفانه در فوتبال ایران برخی از تیم ها حاضر هستند 

برای به دست آوردن امتیاز دست به هر کاری بزنند.
سرپرست استقلال درباره اظهارات مربیان و مدیران پارس جنوبی جم که گفته اند 
استقلالی ها برای نیامدن به جم پشت پرده دارند، اظهار داشت: ما هیچ پشت 
پرده ای نداریم، من فکر می کنم آقای افاضلی با توجه به اینکه همسرشان در 

ایفمارک هستند اطلاعات کامل را دریافت کنند.
رمضانی تصریح کرد: در حال حاضر ۱۳ بازیکن استقلال به ویروس کرونا دچار 

شده اند و قرار است از مربیان نیز تست های دیگری گرفته شود.
وی افزود: از روز اول اعلام کردیم، بستر لازم برای ادامه مسابقات لیگ برتر وجود 

ندارد اما این موضوع از سوی مسوولان نادیده گرفته شد.
سرپرست استقلال در پایان گفت: مدارک لازم را دادیم و سازمان لیگ گزارش 
خود را خواهد داد و بعد کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال درباره نتیجه بازی 

استقلال و پارس جنوبی جم تصمیم نهایی را خواهد گرفت.

سعید رمضانی :

به جای تقدیر از استقلال به ما اتهام می زنند
نخواستیم مثل بعضی ها مخفی کاری کنیم

رئیس کمیته ملی المپیک با بیان این که هیچ دغدغه برای والیبال نداریم، گفت: معمار والیبال جدید ایران دکتر داورزنی 
است و انصاف ایشان برای این رشته ورزشی زحمات زیادی کشیدند.

سیدرضا صالحی امیری ظهر دیروزدر بازدید از فدراسیون والیبال، در گفت وگو با خبرنگاران، افزود: من بر این باورم که 
با حضور داورزنی در والیبال، این رشته ورزشی ایران در آینده علاوه بر حفظ جایگاه خود در بین هشت تیم برتر جهان، 

امیدهایی در المپیک آینده خواهد داشت.
وی ابراز امیدواری کرد که والیبال ایران در آینده برای مردم و کمیته ملی المپیک خبرساز باشد و تصریح کرد: رئیس 

فدراسیون والیبال کاملًا به اجزای این رشته ورزش واقف است و منابع مالی را نیز خودش تامین می کند.
رئیس کمیته ملی المپیک ادامه داد: خوشبختانه فدراسیون والیبال خیلی اتکا به منابع مالی کمیته و وزارت ورزش و جوانان 

ندارد، اما کمیته ملی المپیک وظایف خود را انجام می دهد.
وی با بیان این که مجموعه ورزش قهرمانی ایران از جمله والیبال درحال حاضر شرایط سختی را سپری می کند، گفت: بر 

این باورم که والیبال ایران از لحاظ جامعه شناختی می تواند در آینده با تغییر ذائقه جامعه در تراز فوتبال بدرخشد.
والیبال ایران توانایی حضور در چهار تیم برتر المپیک را دارد

 رئیس فدراسیون والیبال  نیز در گفت وگو با خبرنگاران با بیان این که هدف تیم ملی بزرگسالان قرارگیری در بین چهار تیم 
برتر المپیک است، گفت: کار سختی است اما باور دارم که ظرفیت والیبال ایران این توانایی را دارد.

محمدرضا داورزنی درباره آخرین اقدامات انجام شده برای انتخاب سرمربی تیم ملی بزرگسالان، افزود: طبیعی است برای 
تحقق آرمان ها باید تلاش زیادی انجام دهیم. سعی کردیم شرایط را برای حرکت والیبال در آینده فراهم کنیم و طبیعی است 

که یکی از موضوعات مهم در این زمینه، انتخاب سرمربی تیم ملی بزرگسالان است.
وی با بیان این که این موضوع در دستورکار فدراسیون قرار دارد، تصریح کرد: کمی تامل می کنیم که وضعیت کرونا مشخص 
شود، چون باید منابع فدراسیون را درست مدیریت کنیم تا بتوانیم در زمان مناسب از مربی مناسب نیز بهره ببریم. برای هدایت 

تیم ملی بزرگسالان، هم گزینه خارجی و هم گزینه داخلی مد نظر داریم و در زمان مناسب انشاالله معرفی خواهیم کرد.
رئیس فدراسیون والیبال با یادآوری این که در حال حاضر، والیبال جهان در انتظار تعیین تکلیف برای رویدادهای پیش رو 
است، گفت: باید صبر کنیم تا تکلیف نهایی بازی های المپیک، لیگ ملت ها و یا مسابقات والیبال قهرمانی جهان در رده های 

سنی مختلف مشخص شود که ایران درخواست میزبانی دارد و هم باید در آن شرکت کند.
داورزنی درباره مشکلات مالی فدراسیون والیبال، گفت: همه فدراسیون ها دغدغه مالی دارند اما در فدراسیون والیبال به 

گونه ای مدیریت کردیم که این دغدغه در اعزام ها و تصمیم گیری ها تاثیری نداشته باشد.
وی در پایان گفت: از فرصت تعطیلات مسابقات ملی و باشگاهی به دلیل شیوع و گسترش کرونا، استفاده و کمپ های 
تیم های ملی مردان و بانوان را بازسازی کردیم و در حال حاضر نیز باشگاه تمرینات خود را با رعایت پروتکل ها بهداشتی برای 

حضور در لیگ برتر شروع کردند.

 رییس مرکز تحقیقات ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: من خودم از تمام کادر و بازیکنان استقلال 
نمونه گرفتم و تست را به همراه همکارانم در سیستم بیمارستان مسیح دانشوری ثبت کردم و ۱2 تست مثبت قطعی و یک 

نمونه مشکوک وجود داشت که امروز تست او تکرار و مشخص شد وی مبتلا به ویروس کرونا نیست.
»دکتر سیدعلی رضا ناجی« در گفت وگویی اظهار داشت: باشگاه استقلال با مرکز ما )بیمارستان مسیح دانشوری( که مرکز 
رفرنس تشخیص کویوید-۱۹ محسوب می شود تماس گرفت و خواهش کرد که تست های آنها را انجام بدهیم. وی افزود: روز 
سیزدهم تیرماه ساعت ۱6:۳0 بنده و همکارانم در مجموعه ورزشی انقلاب حاضر شدیم و 6۱ نمونه از مربیان و بازیکنان این 

تیم گرفته شد که کارهای آزمایشگاهی آن از همان لحظه شروع و ۱2 مورد آن مثبت اعلام شد.
به گفته رییس مرکز تحقیقات ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، بیمارستان مسیح دانشوری که 
بیمارستان آموزشی و دانشگاهی وابسته به دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی بوده و مرکز بیماری های تنفسی محسوب 
می شود، دارای آزمایشگاهی با کیفیت بالاست. دکتر ناجی تصریح کرد: ما هیچ گونه رابطه ای با هیچ کس نداریم و ضوابط 

حرفه ای خود را انجام می دهیم و همان طور که گفتم به محل تمرین استقلال رفته و نمونه برداری انجام دادیم.
وی تاکید کرد: من خودم از تمام کادر و بازیکنان استقلال نمونه گرفتم و تست را به همراه همکارانم در سیستم بیمارستان 
مسیح دانشوری ثبت کردم و ۱2 تست مثبت قطعی و یک نمونه مشکوک وجود داشت که امروز تست او تکرار و مشخص شد 
وی مبتلا به ویروس کرونا نیست.  رییس مرکز تحقیقات ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی درباره اینکه 
گفته می شود بازیکن مورد نظر که تست دوباره اش منفی شد »فرشید اسماعیلی« است، اعلام کرد: بله این بازیکن فرشید 

اسماعیلی نام دارد و نتیجه تستی  که دوباره از او گرفته شد منفی است.
باید به جای تهمت زدن منطق را در زندگی حاکم کنیم 

وی افزود: از واکنش ها پس از اعلام جواب تست های بازیکنان استقلال، متاسف هستم. شرایط امروز کشور ما شرایط 
خوبی از نظر ویروس کرونا نیست و بازیکنان ما جدا از جامعه و مردم نیستند و مثبت شدن آزماش ها نیز چیز عجیبی نیست.

دکتر ناجی اعلام کرد: باید به جای تهمت زدن به یکدیگر منطق را در زندگی حاکم کنیم؛ ضمن اینکه با رعایت پروتکل های 
بهداشتی، از شیوع این ویروس جلوگیری کنیم.

وی اظهار داشت: متاسفانه بدنه اجرایی از بدنه تفکر جدا شده است و حالا اینکه با شرایط کنونی اصرار به ادامه مسابقات 
لیگ است، بر عهده متولیان آن است اما باید نتایج آزمایشاتی را که در آزمایشگاه های سراسر ایران انجام می شود، به عنوان 
ملاک مورد توجه قرار دهیم. اعداد و ارقام به ما اطلاعات می دهند و واقعی است و اگر بتوانیم بر اساس این آمار و ارقام تصمیم 

بگیریم هم می توانیم ویروس کرونا را کنترل کنیم و هم جان هموطنان خود را به خطر نیندازیم.
رییس مرکز تحقیقات ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در پایان گفت: این  موضوعاتی که گفته می شود 
باشگاه استقلال با مرکز آزمایشگاهی رابطه داشته، ناپسند است و فقط برای توجیه کردن است و گرنه هیچ کدام از افرادی که 

در زمینه پزشکی کار می کنند هیچ رابطه خاصی از نظر کاری با کسی ندارند.

صالحی امیری:

هیچ دغدغه ای برای والیبال نداریم
رییس مرکز تحقیقات ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی:

تست کرونا ۱2بازیکن وکادر استقلال مثبت قطعی است

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

سنقر  نازخانم  خانم   ۱۳۹۱۱۱44۳000200۹۹۹۱ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹60۳۳000200040۹ شماره  ۱-رای 
آبادی فرزند پناهعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱0۹/06 مترمربع پلاک شماره 
2244/۱/۱6 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از علی اکبر قلیچ خانی 

مورد ثبت در دفتر ۱26 صفحه ۳0۱)م الف 6۵2۳(
2- رای شماره ۱۳۹۹60۳۳000200۱4۱۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹8۱۱44۳000۱00۱8۷۳ آقای داود رفیعی فرزند 
خداقلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۳ مترمربع پلاک شماره 2۳0۵/۳۵ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره ۳606۷ مورخ ۹8/۱0/۷ دفترخانه ۵4 

قم)م الف6۵24(
۳- رای شماره ۱۳۹۹60۳۳0002002۵08 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹8۱۱44۳000200۱۳4۹ آقای نصرت اله اکبری فرزند 
احمد در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 66 مترمربع پلاک شماره ۱۹۵0/۳2۹ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از یداله صادقی و علی میرزابیگی چرخلو ثبت 

دفتر ۱28 صفحه 46)م الف6۵2۵(
4- رای شماره ۱۳۹۹60۳۳000200024۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳0002000686 آقای محمود کشکولی فرزند 
محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱40 مترمربع پلاک شماره ۱866/۱ اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی سند رسمی شماره ۳۵۱۱۵ مورخ 88/4/20 دفترخانه 26 قم )م الف6۵26(
۵- رای شماره ۱۳۹۹60۳۳00020026۱۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱44۳000200۱0۳۹ آقای مغان مختاری فرزند 
حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین به مساحت ۱40 مترمربع که در آن احداث بنا شده پلاک شماره 2۱00/۱ اصلی واقع در 

قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از خانم میر )م الف6۵2۷(
6-رای شماره ۱۳۹۹60۳۳000200۱8۱0 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹8۱۱44۳00020004۷2 آقای محسن چائی چی 
فرزند علیرضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹4/۳6 مترمربع پلاک شماره 24۳۷/۱0۹ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از احمد سلیمانی ثبت دفتر ۷2 صفحه 

22۷
)م الف 6۵28(

۷-رای شماره ۱۳۹۹60۳۳00020024۷۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱44۳0002002۳8۹ آقای ابوالفضل بخشی ذادق 
آبادی فرزند امان اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع پلاک شماره 22۱4 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث نسل دوم علی اکبر تولیتی ثبت 
دفتر ۵ صفحه ۱4۳)م الف 6۵2۹(

8-رای شماره ۱۳۹۹60۳۳00020026۳۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹8۱۱44۳000200۱6۳0 آقای صمد نوروزی فرزند 
علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع پلاک شماره ۱۹6۷ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از احمد شریف زاده و غلامحسین شریف زاده و علی شریف 

زاده همگی وراث زهرا شریف زاده )م الف 6۵۳0(
۹-رای شماره ۱۳۹۹60۳۳00020022۳4 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹8۱۱44۳000200۱0۹۳ آقای محمدرضا خسروبکی 
فرزند اله وردی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 68/26 مترمربع پلاک شماره ۱۹۵۳/420 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محرمعلی سلیمانی ثبت دفتر ۵۹8 

صفحه ۳82)م الف 6۵۳۱(
۱0-رای شماره ۱۳۹۹60۳۳000200۳4۷2 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹8۱۱44۳000200۱6۷6 آقای علی یزدی مومن 
فرزند رزاق در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۳ مترمربع پلاک شماره 2268 اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره ۱۹۳۹40 مورخ ۹8/۱۱/2۱ دفترخانه ۳ قم )م 

الف 6۵۳2(
۱۱-رای شماره ۱2۷4۵ مربوط به پرونده کلاسه ۳4024 خانم فاطمه خیرخواه نشلجی فرزند هدایت اله نسبت به سه دانگ از 
یکبابخانه بمساحت ۷۳/۱۵ متر مربع از پلاک شماره 260۷/۱6 اصلی بخش دو قم مالکیت مشاعی )سند رسمی ( می باشد )م 

الف 6۵۳4(
۱2-  رای شماره ۱2۷4۵ مربوط به پرونده کلاسه ۳4024 آقای علی یوسفی نشلجی فرزند عباس نسبت به سه دانگ از یکبابخانه 
بمساحت ۷۳/۱۵ متر مربع از پلاک شماره 260۷/۱6 اصلی بخش دو قم مالکیت مشاعی )سند رسمی ( می باشد )م الف 6۵۳۳(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 

نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1۳99/0۴/1۶ 
تاریخ انتشار دوم: 1۳99/0۴/۳1
عباس پورحسنی حجت آبادی رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

کاپیتان سابق تیم ملی فوتسال در خصوص انتشار نامش به 
عنوان گزینه های سرمربیگری تیم »ب« فوتسال به شدت از 

این کمیته انتقاد کرد.
 وحید شمسایی در گفت وگویی در واکنش به صحبت های 
چند روز اخیر که مدعی شدند وی گزینه سرمربی گری  تیم 
ملی ب بوده و نفر پنجم شده اظهار داشت: واقعا نمی دانم 
این حرف ها از کجا درمی آید. من از روز اول گفته ام که حاضر 
نیستم که در تیم ملی ب، الف، ج و...مربیگری کنم. واقعا 
نمی دانم چه کسی اسم من را  وسط می  کشد. تو را به خدا 
جمع کنید این بساط ناجوانمردانه را. واقعا خجالت بکشید.

کار این روزهای همه ما شده غیبت کردن علیه همدیگر. به 
جای اینکه به فکر مردم در این شرایط سخت کرونایی باشیم 
علیه هم حرف می زنیم. وی ادامه داد: چرا به دروغ از اسم من 
سو استفاده می کنید؟ مگر من با شما کاری دارم که هر زمان 
در هر کاری به مشکلی بر می خورید و کم می  آورید  از اسم 
امثال من سو استفاده می کنید؟ مگر انتخاب سرمربی گری 
تیم های ملی مسابقات محله است که می  گویید فلانی ۷0 
امتیاز و یا دیگری 60 امتیاز آورده است؟  تو را به خدا بس کنید 
این بازی   ها و عوامفریببی   ها را. چرا اینقدر دل پیشکسوتان 
فوتسال و علاقمندان این رشته را خون می کنید؟ شمسایی 

مصاحبه  از  آمد  درد  به  دلم  واقعا  گذشته  روز  کرد:  تاکید 
ناصرصالح پیشکسوت فوتسال. این چه بازی جدیدی است 
که داود پرهیزگار رئیس کمیته فوتسال و کمیته فنی  برای ما 
درست کرده اند؟ چرا فدراسیون فوتبال به این موضاعات ورود 
نمی  کند؟ به آقایان می گویم من را نمی توانید وارد بازی کثیف 
خود کنید. شمسایی افزود: فردی دو تیم لیگ برتری را روانه 
لیگ دسته اول کرده و حالا هم در لیگ دسته پایین   تر در حال 
نابودی یک تیم دیگر است، مگر می شود با یک بازیکنی که ۳ 
قرارداد دارد قراداد دیگر منعقد کنند؟ این فرد مدعی شده که 
من هم گزینه این انتخابات بودم و نفر سوم شدم و شمسایی 

نفر پنجم. آیا به نظر شما انتخاب کمیته فنی و فوتسال در رابطه 
با این فرد درست بوده است؟ وی تصریح کرد: تمام حرکات 
پرهیزگار رییس کمیته فوتسال و کمیته فنی یک بازی به تمام 
معنا و بچگانه است. به گفته ناصر صالح و سفال منش و... 
اصلا از کسی برنامه ای خواسته نشده و کسی هم برنامه ای 
نداده این انتخاب یک انتخاب سلیقه  ای و رابطه    ای بوده و هیچ 
گزینه ای وجود نداشته است. کمیته فنی اعلام کرد که عمادی 
به عنوان سرمربی تیم ملی ب شناخته شده  و ما هم در مقابل 
احترام گزاشتیم و حرفی نزدیم .چرا ما را وارد بازی   های کثیف 

خود می      کنید. بگذرید زندگی کنیم.

شمسایی با انتقاد شدید از کمیته فوتسال: 

چرا اسم من را وسط می کشید؟ این بازی ناجوانمردانه را بس کنید
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 وزیر امور خارجه با تاکید بر لزوم انسجام درونی در کشور گفت: سیاست خارجی 
حوزه دعوای جناحی و گروهی نیست به همین دلیل سیاست خارجی در قانون 
اساسی در حوزه اختیارات مقام معظم رهبری است و سیاست های کلی نظام در 

حوزه سیاست خارجی را ایشان تعیین می کنند.
»محمد جواد ظریف« صبح یکشنبه در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، 
اظهارداشت: از آنجا که اولین بار است که در مجلس حضور می یابم، ابتدا به 
اعضای محترم و هیئت رئیسه تبریک عرض می کنم و برای همه دوستان از خداوند 

متعال توفیق خدمت به مردم ایران را مسالت می کنم.
وزیر امور خارجه با تبیین شرایط تحولات بین الملل افزود:اگر ملاحظه کنید 
آمریکا را کرونا را هم امنیتی کرده یعنی با چین برخوردی می کند که انگار ویروس 
کرونا یک تحول امنیتی است. گرچه بعضی تئوری هایی در مورد امنیتی بودن کرونا 
از هر دو طرف است اما آمریکا به دلیل دیگری دارد این را امنیت سازی می کند 

برای این که بتواند خودش را حفظ کند.
طریف ادامه داد: در کنار آن آمریکا تلاش می کند در این شرایط انتقالی جمهوری 
اسلامی را به عنوان قدرتی که می تواند در شرایط جدید با شناخت صحیح برآید، 
امنیتی کند. در این شرایط فضا برای کنشگری ایران به وجود آمده است باید این 
را بپذیریم که اگر در شرایطی هم می شد گفت که امر محتوم در دنیا وجود دارد 
گرچه براساس تفکر اسلامی ما معتقد به امر محتوم و جبری نیستیم اما امروز تفکر 

محتومی برپایه همه مبانی روابط بین المللی غلط است.
تلاش آمریکا برای امنیتی کردن اقتصاد

ظریف یادآورشد: یکی از کارهای مهمی که آمریکا در دوران اوباما انجام داد با علم 
به این که دارد قدرتش را از دست می دهد اقتصاد جهانی را امنیتی سازی کرد. 
مثل بحث های مبارزه با پولشویی و مبارزه با تامین مالی تروریسم و اقداماتی از این 
قبیل که توانست دنیا را در حوزه هایی گرفتار کند و از آن حوزه ها برای پیگیری های 

امنیتی خود استفاده کند.
رییس دستگاه دیپلماسی افزود: نظام اقتصادی آمریکا در این فاصله توانست 
قدرتی را بر اقتصاد جهانی ایجاد کند و تلاش کرد جمهوری اسلامی در این میدان 

بازی کند.
تلاش آمریکا برای اجماع سازی علیه ایران

ظریف، دومین راهبرد آمریکا بعد از امنیتی سازی علیه ایران، را اجماع سازی 
علیه ایران عنوان کرد و گفت: از دی ماه ۱۳۹6 تا هفته گذشته چهار جلسه ویژه 
شورای امنیت با هدف فشار بر ایران تشکیل شده است. یک جلسه با هدف 
حمایت از اغتشاشات،  دومین جلسه با ریاست پمپئو وزیر امور خارجه ترامپ، 
سومین نشست با حضور ترامپ و آخرین جلسه با حضور من و پمپئو برگزار شد. 
در همه این نشست ها، آمریکا منزوی بوده است. زیرا در همه این جلسات اعضای 
شورای امنیت بر حفظ برجام اصرار کردند و تاکید کردند که آمریکا سیاست غلطی 

را دنبال می کند.
تلاش آمریکا برای روایت سازی جعلی از ایران

ظریف، هدف سوم آمریکا را روایت سازی جعلی از ایران عنوان کرد و گفت: باید 
توجه کنیم که هدف آمریکا از این بازی چیست و در این بازی گرفتار نشویم.

وزیر امور خارجه ایران با اشاره به نقش مثبت ایران در منطقه و روند آستانه 
اظهار داشت: تنها کاری که در دنیا سبب ایجاد آرامش در سوریه شد، روند مثبت 
مذاکرات آستانه بود. همچنین در دریای خزر توفیقات بزرگ جمهوری اسلامی 

ایران در قالب همسایگی با حفظ حقوق مردم ایران در دریای خزر است.
وی با بیان اینکه همکاری سه و چند جانبه که وزارت خارجه دنبال کرده است 
دلیل این سیاست است،  گفت: این سبب شده که قدرت راهبردی آمریکا در 
منطقه را با سیاست همسایگی پاسخ دهیم. اما نکته دیگر که در سیاست خارجی 
ما باید مورد توجه باشد، توجه به جابجایی قدرت جهانی است. به همین دلیل 
ضمن حفظ سیاست همه جانبه برای اینکه مقابل 6 قدرت جهانی بشینیم و به 
قول  آقای ترامپ کلاه سر آنها بگذاریم، شرایطی ایجاد کنیم که آقای بولتون نگران 
یک ملاقات ما با آقای ترامپ باشد، در عین حال همین اقتدار را داشتیم که با چین 

برای ایجاد قرارداد 2۵ ساله مذاکره می کنیم.
در قرارداد با چین هیچ موضوع مخفی وجود ندارد

ظریف با تاکید بر اینکه در قرارداد با چین هیچ موضوع مخفی وجود ندارد، گفت: 
در ملاقات شی جین پینگ رییس جمهوری خلق چین با مقام معظم رهبری درباره 
این قرارداد صحبت شد، موضوع را به مردم اعلام کردیم، در سفر سال گذشته این 
قرارداد را به چین بردم باز هم اعلام شد، زمانی که چین به پیش نویس ما پاسخ 
داد، این موضوع دوباره اعلام شد و آن گاه که چین مذاکره با ما را نیز پذیرفت این 

موضوع اعلام شد و هر موقع که توافق محقق شود آن را هم اعلام خواهیم کرد.
رییس دستگاه دیپلماسی ادامه داد: در رفتار ما شفافیت کامل وجود دارد اما 
واقعیت این است که محل های قدرت در دنیا در حال تغییر است و باید واقعیات 
شرایط جهانی را بشناسیم و با شرایط گذار از این جهان پساغربی عمل کنیم که این 

هدف با اعتماد به نفس و توجه به ظرفیت های ساختاری محقق می شود.
اقدامات آمریکا همان تروریسم اقتصادی است

ظریف با بیان اینکه نگه داشتن شریان های اقتصادی کشور با توجه به برنامه هایی 
که آمریکایی ها بر کشور ما تحمیل کرده، گفت: آمریکا تلاش می کند با جنگ 

اقتصادی و تروریسم اقتصادی و نه تحریم،   شرایطی را بر کشور تحمیل کنند. 
اقدامات آمریکا،  اقدامات زورمدارانه اقتصادی یا همان تروریسم اقتصادی است.

وزیر امور خارجه با بیان اینکه در این وزارتخانه تغییر ساختاری و فکری ایجاد شده 
است، اظهار داشت: تعبیر ما این بود که در وزارت خارجه نسبت به  ۳۵ سال قبلاز 
یک موجودیت سیاسی و امنیتی به موضوع سیاسی، امنیتی و اقتصادی برسیم. 
باید پذیرفت که این کار دشوار بود زیرا  تفکر بیشتر ما در وزارت خارجه بر اساس 
تفکر سیاسی امنیتی است و تغییر دادن این جهت گیری به جهت گیری اقتصادی 
دشوار است و از ابتدا گفتیم که وزارت خارجه باید کمک به حل معیشت مردم کند، 

نه اینکه باری بر دوش معیشت مردم باشد.
ظریف با بیان اینکه دومین تحول در وزارت خارجه ایجاد معاونت اقتصادی در 
وزارت امور خارجه بود،  گفت:  نظام موضوعی اقتصاد را در وزارت خارجه ایجاد 
کردیم تا موضوع اقتصاد برجسته شود. همچنین یکی از قوی ترین معاونان وزارت 

خارجه آقای غلامرضا انصاری را به عنوان معاون این حوزه قرار دادیم.
وی درباره اهداف کار اقتصادی در وزارت خارجه توضیح داد: نخست تجارت با 
شرق، دوم سیاست صادرات محور است.  اگر بخواهیم جهش تولید داشته باشیم 
باید صادرات را افزایش دهیم و مقدار تولیدات داخلی نمی تواند اشتغال مد نظر 

مقام معظم رهبری را تامین کند.
مهمترین هدف آمریکا مشروعیت زدایی از نظام است

ظریف اظهار داشت: یکی از اقداماتی که آمریکا انجام می دهد، فشار بر دوستان 
ایران و هدف قرار دادن منافع ایران در منطقه است که این حوزه هم نیازمند به 
توجه ویژه ما هست. مهم ترین هدفی که آمریکا دنبال می کند جدا کردن مردم از 
حاکمیت و ناکارآمد نشان دادن نظام و همچنین مشروعیت زدایی از نظام است. 
اگر دوستان نگاهی به کتاب جان بولتون بیندازند می بینند که در پشت همه 
سیاست هایی که آمریکا به نام فشار حداکثری دنبال می کند این اهداف نهفته 

است.
رییس دستگاه دیپلماسی با تاکید بر لزوم انسجام درونی گفت: سیاست خارجی 
حوزه دعوای جناحی و گروهی نیست. به همین دلیل سیاست خارجی در قانون 
اساسی در حوزه اختیارات مقام معظم رهبری است و سیاست های کلی نظام در 
حوزه سیاست خارجی را مقام معظم رهبری تعیین می کنند. این یعنی اجتناب از 

دوگانه سازی و دعوای داخلی در حوزه سیاست خارجی.
ظریف خاطرنشان کرد: بحث دوم تمرکز بر منطقه و همسایگان است. ایران باید 
در منطقه به عنوان تولید کننده امنیت و ثبات و توسعه برای همسایگان شناخته 
شود. ما باید سیاست همسایگی را دنبال کنیم و همسایگان ما احساس کنند 
بهترین روابط را با ایران دارند. به همین دلیل ما در ۷ سال گذشته بیشترین ارتباط 

را با همسایگان داشتیم.
وی با بیان اینکه امروز بهترین روابط را با ترکیه، روسیه، افغانستان، آذربایجان، 
عراق، پاکستان و بعضی از همسایگان جنوبی -خواهان روابط خوب با ایران-  
داریم، اظهار داشت: تعداد سفرهای بنده به این کشورها چندین برابر سفر به بقیه 
کشورهاست. بیش از 20 سفربه روسیه  و 20 سفر به ترکیه، سفرهای متعدد به 

پاکستان و افغانستان و عراق همه اینها نشان دهنده تمرکز بر همسایگی هست.
باید قدرت جمهوری اسلامی را در منطقه و جهان نهادینه کنیم

ظریف در بخش دوم سخنان خود که بعد از اظهارات انتقاد آمیز تعدادی از 

نمایندگان مطرح شد، گفت: آمدیم اینجا باهم آینده بهتری برای کشور بسازیم. 
رهبر معظم انقلاب فرمودند اگر شما هم خوانده بودید و گزارش ملاقات های 
ظریف و برخوردهای او را با آن طرف دیده بودید، شما هم مثل او را شجاع، انقلابی 
و صادق می دانستید. بنابراین آنچه اتفاق افتاد آن نبود که شما گفتید من هیچ گاه 

مسائل داخلی را به خارج نبردم.
وزیر امور خارجه افزود: آنچه که من گفتم رهبری شنیدند، اگر دروغ گفتم 
شنیدند، ایشان گفتند صادق است، اگر راست گفتم شنیدند ایشان گفتند شجاع 

است.
ظریف ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران باید برابر سیاست های آمریکا بایستد. 
شما هفته قبل دیدید که بنده در شورای امنیت سازمان ملل متحد چگونه برابر 
سیاست های آمریکا ایستادم کسان دیگری هم که در وزارت امورخارجه بودند 
همین گونه ایستادند. شما هم بایستید همه با هم می ایستیم. اما باید کاری کنیم 
که آمریکا نتواند از اقدامات ما برای اهداف خودش استفاده کند. ما باید کاری کنیم 

که بتوانیم قدرت جمهوری اسلامی ایران را در منطقه و در جهان نهادینه کنیم.
 دوگانه سازی کاری از پیش نمی برد

ظریف با تاکید بر اینکه دوگانه سازی کاری از پیش نمی برد، تصریح کرد: باید 
منطقه ای جمهوری  باید قدرت  و  باشد  مقاومت  در خدمت  سیاست خارجی 

اسلامی در خدمت پیشبرد اهداف مردم ایران باشد.
رییس دستگاه دیپلماسی گفت: ما باید از تمام امکانات برای کمک به معیشت 
مردم و قدرت ملی ایران استفاده کنیم. هرچه شما می خواهید بفرمایید ولی 
شهید سلیمانی و بنده هر هفته جلسه داشتیم و هماهنگ می کردیم. در مسائل 
منطقه ای هرچه ما کردیم با هماهنگی یکدیگر بود. آنهایی که شهید سلیمانی را 
می شناسند، آنهایی که با شهید سلیمانی دمخور بودند آنهایی که با سیدحسن 
نصرالله دمخورند و آنهایی که با مقاومت عراق، لبنان و فلسطین دمخورند می دانند 

که روابط ما چگونه بود نه شما.
این اظهارات ظریف با واکنش تعدادی از نمایندگان مواجه شد] که گفتند به ما 
می گوید ما نمی فهمیم و او به ما توهین کرد[ ظریف در پاسخ گفت: بنده عرض 
کردم که آنها می دانند، نگفتم نمی فهمید، شما نماینده ملت هستید،  ملت ما ملت 
فهیمی است و شما هم به عنوان نمایندگان ملت فهیمید و من برابر نمایندگان ملت 

با کمال خضوع حضور پیدا می کنم.
توهین ها را به جان می خرم 

ظریف اضافه کرد: حرف ها و توهین ها را به جان می خرم. به من ذلیل گفتید در 
صورتی که رهبر معظم انقلاب به من شجاع گفته بود، دروغگو گفتید در صورتی 
که رهبر معظم انقلاب به من صادق گفته بود. اما وظیفه دارم از شما به عنوان 
نمایندگان مردم بزرگ ایران بشنوم و به گوش جان بشنوم و از شما و انتقادهای شما 

تشکر کنم حتی از تندی های شما هم تشکر می کنم.
 وزیر امور خارجه تاکید کرد: اما بدانید همه ما در یک کشتی نشسته ایم، همه 
ما باهم هستیم. آمریکا لیبرال، اصلاح طلب، اصولگرا، انقلابی و غیرانقلابی 
رژیم  نمی شناسد،  اصولگرا  طلب،  اصلاح  صهیونیستی  رژیم  نمی شناسد. 
صهیونیستی با کل ایران مخالف است با تمامیت ارضی ایران و جغرافیای ایران 

مخالف است.
همه  را  اقتصاد  هستیم.  کشتی  این  در  باهم  همه  کرد:  خاطرنشان  ظریف 
باید باهم پیش ببریم. بخش خصوصی قسمت عمده اقتصاد ما است و ما در 
همه حرکت های اقتصادی بخش خصوصی را به عنوان موتور محرکه اقتصاد 
می شناسیم. ما در همه حرکت های اقتصادی معتقدیم که باید به بخش خصوصی 
کمک کنیم به همین دلیل است که در هر سفری که رفتم بخش اقتصادی همراه 

من بودند.
وی یادآور شد: اگر الان هم سفر نمی روم به خاطر این است که کشورها آمادگی 
پذیرش ندارند، شاید در دوران کرونا بیشترین سفر وزیر خارجه را من داشتم. من 
به سوریه، ترکیه و روسیه رفتم، من به عراق خواهم رفت. همکاران من به افغانستان 
رفتند، روابط بین دولت افغانستان را اصلاح کردند. صلح افغانستان را پیگیری 
کردند ما در همسایگی بیشترین تلاش را داریم انجام می دهیم و ان شاءالله موفق 

می شویم.
وزیر امور خارجه تاکید کرد: اگر ترکمنستان مرزهای خود را بسته به طوری 
که حتی به هموطنان خودش به دلیل کرونا اجازه ورود نمی دهد، آن را دیگر ما 

نمی توانیم تغییر دهیم.
برجام سند افتخار ایران است 

ظریف اضافه کرد: همکاران من هر روز با کشورهای همسایه صحبت می کنند، 
مرزهای ترکیه را باز کردند، بسیاری از مرزهای عراق را باز کردند، مرزهای ارمنستان، 
آذربایجان، افغانستان و پاکستان را باز کردند، روابط با عمان، امارات متحده عربی، 
 کویت و قطر را برقرار کردند این کارها هیچ کدام با دعا انجام نشده است ضمن این 
که توکل ما هم به خدا است. ضمن این که ما همواره معتقد بودیم که یک قدرت در 

دنیا است و نباید آمریکا را قدرقدرت دانست.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: دوستان عزیز آمریکا را قدرقدرت ندانیم. 
برجام تحمیلی بر آمریکا بود. ان شاالله تاریخ و آینده نشان خواهد داد. برجام سند 

افتخار ایران است و همواره خواهد بود و در تاریخ این کشور ثبت خواهد شد.

محمد جواد ظریف:

 سیاست خارجی حوزه دعوای گروهی و جناحی نیست
بی اطلاعی یا غرض ورزی سیاسی؟

مسیر پیچیده یک توافق

 روابط تهران و پکن طی دو دهه گذشته به یکی از موضوعات کلیدی در عرصه سیاست 
خارجی ایران بدل شده است. در این میان تصویب پیش نویس برنامه جامع همکاری های 

راهبردی میان ایران و چین در هیات دولت بار دیگر به مباحث مختلفی دامن زده است.
تصویب پیش نویس نهایی »برنامه همکاری های راهبردی 2۵ ساله ایران و چین« در 
نخستین روز تیر ماه امسال در جلسه هیات دولت با حرف و حدیث های فراوانی همراه شد. 
موضوع از آنجا آغاز شد که رییس دولت های نهم و دهم در جریان سفر به گیلان، بدون نام 
بردن از این سند، نسبت به قراردادی که به عقیده وی، »مخفیانه« با  طرف های خارجی 
منعقد شده، آن را »برخلاف منافع کشور و ملت« دانست و به زعم خود نسبت به این اقدام 
هشدار داد.  او گفت: کسی مالک کشور نیست و باید مردم در جریان این توافقات 2۵ ساله 

ایران با چین قرار می گرفتند.
همین انتقاد موجب شد تا موجی از انتقادات نسبت به این سند که فعلا در حد پیش نویس 
است، مطرح شود. در فضای مجازی هم مطالبی درباره جزئیات این توافق بازنشر می شد، 
از ادعای حضور نیروهای نظامی چینی در ایران گرفته  تا سرمایه گذاری 2۵ میلیارد دلاری 

چین در ایران؛ از خرید قسطی دو سوم نفت و گاز ایران تا تهاتری بودن خریدها.  
این انتقادات موجب شد تا سید عباس موسوی، سخنگوی وزارت امور خارجه نسبت به 
این گمانه زنی ها واکنش نشان دهد و این سند را »افتخارآمیز« و »به نفع منافع دو کشور« 
بخواند و بگوید که »این سند ابعاد مختلف سیاسی و اقتصادی را دربرمی گیرد«. سخنگوی 
وزارت خارجه تاکید کرد که »در آینده و پس از تصویب نهایی، این سند می تواند به طور کامل 
منتشر شود.« او یادآور شد که »این سند در حد پیش نویس است« و »هیچ کدام از مطالبی 

که در رسانه ها یا توسط برخی افراد در این مورد مطرح شده است، واقعیت ندارد.«
داستان تولد یک توافق

اما »برنامه 2۵ ساله راهبردی  ایران و چین« چیست و به کجا بازمی گردد؟ داستان این 
توافق راهبردی به سفر شی جین پینگ رئیس جمهور چین در دوم بهمن سال ۹4 به تهران 
بازمی گردد؛ سفری که در آن روسای جمهور دو کشور با یکدیگر توافق کردند که تهران و 
پکن برای ادامه همکاری های خود در درازمدت و راهبردی کردن آن، سندی جامع از 
همکاری های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی و علمی تدوین کنند. این موضوع 

در بند 6 بیانیه مشترک آنان مورد تاکید قرار گرفت.
این موضوع با استقبال رهبر معظم انقلاب نیز همراه شد و ایشان در دیداری که با 
رئیس جمهور چین داشتند، تأکید کردند: »دولت و ملت ایران همواره به دنبال گسترش 
روابط با کشورهای مستقل و قابل اطمینان همچون چین بوده و هستند و بر همین اساس، 
توافق رؤسای جمهوری ایران و چین برای یک روابط استراتژیک 2۵ ساله، کاملًا درست و 

حکمت آمیز است.«
با وجود این توافق از سوی مقامات عالی دو کشور، تدوین سند همکاری های راهبردی و 
اجرایی شدن آن طی سال های گذشته با برخی کندی ها همراه بود تا اینکه پس از جمع 
آوری دیدگاههای نهادهای مختلف کشور، محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه در سفری که 
شهریور سال قبل به پکن داشت، نخستین گام تدوین سند را برداشت. وزیر امور خارجه در 
آن سفر، نخستین پیش نویس پیشنهادی ایران را درباره سند همکاری های جامع و راهبردی 
دو کشور را به مقامات چینی ارائه داد و در رفت و برگشت های کارشناسی این طرح چکش 
کاری شد تا آنکه هیات دولت در نخستین جلسه تیر ماه خود پیش نویس نهایی این سند 

را تصویب کرد.
ظریف سوم تیرماه هم در توییتی به زبان چینی از تماسی ویدیویی با همتای چینی اش 
خبر داد و گفت با وزیر امور خارجه چین درباره مشارکت جامع استراتژیک دو کشور و پیشبرد 

برنامه 2۵ ساله همکاری های دوجانبه گفت وگو کرده است.
گام بلند دولت برای تحقق راهبرد نگاه به شرق

رهبر انقلاب در جلسه ای که 2۵ مهر ماه با جمعی از »نخبگان و استعدادهای برتر علمی« 
داشتند، با تأکید بر »ضرورت ارتباط علمی با کشورهایی که در مسیر رشد جهشی قرار 
دارند«، گفتند: »اینگونه کشورها عمدتاً در آسیا هستند، بنابراین باید نگاهمان به شرق 
باشد نه به غرب، ضمن اینکه نگاه به غرب و اروپا جز معطل ماندن، منت کشیدن و کوچک 

شدن فایده ای ندارد.«
در این چارچوب، تدوین سند همکاری های جامع ایران و چین بیانگر گام بلند دولت 
در اجرایی کردن راهبرد »نگاه به شرق« است. به همین خاطر، اگر سند همکاری های دو 
کشور به مرحله امضا و عمل هم برسد، باید آن را باید از مهمترین رویدادها در تاریخ سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی دانست که می تواند آثار راهبردی کوتاه مدت و بلندمدتی در 

منطقه غرب آسیا و نظام بین المللی به همراه داشته باشد.
 آمریکا طی دهه های گذشته و بالاخص پس از خروج از برجام براساس راهبرد فشار 
حداکثری، سیاست منزوی سازی ایران در عرصه بین المللی از یکسو و فروپاشی اقتصاد و 
جامعه ایران را دنبال می کند. این در حالی است که ایران در دهه های اخیر در پی شکل دهی 
به »همکاری راهبردی« با قدرت های شرقی از جمله چین بوده است. توسعه روابط با چین 
در واقع می تواند بهره گیری از اهرم قدرتمند برای کاستن از فشار آمریکا باشد و تدوین سند 

همکاری های جامع ایران و چین به عنوان نقطه کانونی این استراتژی تلقی گردد.
همانطور که گفته شد، روند بررسی و تصویب این سند که هنوز در مرحله پیش نویس 
است، تاکنون با شفافیت طی شده و از سوی دیگر، هنوز طرف چینی آن را تایید نکرده 
است. از همین رو، تا زمانی که طرف چینی آن را به امضا نرساند و طرف ایرانی هم آن را تایید 
نکند، نمی توان عنوان تصویب نهایی را بر آن نهاد. به عبارت دیگر، این سند در حال حاضر، 

در مرحله مبادله میان دو کشور قرار دارد.
خبرنگار ایرنا که به نسخه ای از پیش نویس این سند یافته است، می گوید در آن، هیچ عدد 
و رقمی ذکر نشده و آنچه دو کشور برای دستیابی به آن تلاش می کنند، گسترش روابط در 
حوزه های گوناگون در چارچوب منافع مشترک و اعتماد متقابل است و در آن، هیچ زمینه 

ای برای انحصارطلبی طرفین به چشم نمی خورد.
بی اطلاعی یا غرض ورزی سیاسی؟

نخستین سنگ به سمت پیش نویس نهایی توافق ایران و چین از سوی دبیرکل جبهه 
پایداری پرتاب شد که پس از سخنان احمدی نژاد در توییتر خود از بی اطلاعی مجلس خبر 
داد و تاکید کرد که مردم نگران نباشند. مجلس با دقت قراردادهای خارجی را بررسی خواهد 

کرد تا تجربه برجام تکرار نشود.
اظهارات این نماینده مجلس در حالی است که برجام توافقی بود که در مجلس اصولگرای 
نهم به تصویب رسید و جلسات متعددی هم با حضور مذاکره کنندگان سابق و کنونی در 
کمیسیونی که به این منظور تشکیل شد، برگزار شد. از سوی دیگر، براساس قانون اساسی، 
تمامی قراردادها و توافقات که از سوی دولت با یک دولت ثالث به امضا می رسد باید در 

نهایت به تصویب نمایندگان مجلس شورای اسلامی برسد.
اظهاراتی از این دست در حالی بیان می شود که هنوز این سند پیش نویس از سوی 
مقامات دو کشور به امضا نرسیده و ظریف و معاونان او تعامل مستمری با پارلمان و نمایندگان 
مجلس دارند و نشان داده اند که بهارستان را از آخرین تحولات در سیاست خارجی ایران 
مطلع ساخته و از همفکری و نظرات آنها استفاده کرده اند. در این چارچوب، وزیر امور 
خارجه قرار است طی روزهای آتی به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی برود و  

احتمالا درباره این موضوع هم آخرین تحولات را با نمایندگان در میان خواهد گذاشت.
اما چنین مخالفت هایی با توافق راهبردی با چین آن هم در حالی که این کشور در اوج 
شیوع ویروس کرونا محموله های انساندوستانه و پزشکی به ایران ارسال کرد، چه معنایی 
می تواند داشته باشد. نزدیکترین معنا دادن سینگال به کشورهای متخاصم و دشمنان رابطه 
ایران و چین و در بهترین حالت، فرصت طلبی جناح های سیاسی از دعواهای توییتری و 

گرفتن ماهی از آب گل آلود است.
بسیاری از کارشناسان هشدار می دهند دولتهای غربی به دنبال کسب اطلاع و آگاهی از 
جزییات این سند هستند تا در مسیر اجرای آن سنگ اندازی کنند. از این رو، هر گونه اعمال 
فشار برای افشای جزییات این سند که هنوز در مرحله پیش نویس است، هدفی جز آب به 

آسیاب دشمن ریختن نخواهد داشت.
از سوی دیگر، این سوال را می شود از این نماینده کنونی مجلس پرسید که چرا او در زمانی 
که در دولت نهم حضور داشت و نماینده مردم هم بود، چرا از توافق مخفیانه احمدی نژاد با 
چینی ها سوال نپرسید؟ قراردادی که مخفیانه درباره ارز ناشی از فروش نفت به چین به امضا 
رسید و افشای بخشی از مفاد این قرارداد باعث برخورد شدید و بستن یک رسانه افشاگر 
شد؛ آن هم قراردادی با شرایطی عجیب که باعث شد پس از افشای برخی از محتوای 
آن، رسانه ها به آن لقب »ترکمانچای ارزی« دهند که با یک جستجوی ساده در موتورهای 

جستجوگر قابل بازیابی و بازخوانی است.
با این تفاصیل، به نظر می رسد پیش نویس سند همکاری های راهبردی ایران و چین مسیر 
پیچیده ای برای نهایی شدن و مورد تصویب قرار گرفتن دارد چراکه فضای سیاست داخلی 
در مورد تعامل با چین و حتی فراتر از آن، تعامل دولت تدبیر و امید با کشورهای مختلف دنیا 
– فرقی نمی کند با چه کسی؛ از چین تا اروپا و از ژاپن تا افغانستان - به شدت قطبی شده 
است و هر گونه اقدام دولت در عرصه دیپلماسی با نگاهی توام با سوء ظن نگریسته می شود.  

امروز مجلس شورای  وقایع  اصولگرا  رسانه ای  فعال   
اسلامی هنگام سخنرانی وزیر امور خارجه را دور از انتظار 
ندانست و گفت: اگر کسی منطق داشته باشد نیاز به داد 
و بیداد و عصبانیت ندارد و همین که داد می زنند یعنی 

حرفی برای گفتن ندارند.
محمد مهاجری درباره حضور وزیر امور خارجه و ارائه 
گزارش به مجلس یازدهم و همچنین اظهارات محمد 
و  دنیا سیاست خارجی  جواد ظریف، گفت: در همه 
روابط بین الملل از حساس ترین موضوعاتی است که 
احزاب و شخصیت های سیاسی با وسواس زیاد وارد آن 
می شوند و معمولا حرفی نمی زنند که در روابط شان با 

دنیا تنش ایجاد کند.
موضوع  این  افزود:  اصولگرا  رسانه ای  فعال  این 
البته استثنائاتی هم دارد که ترامپ یکی از آنهاست و 
حرف های احمقانه اش گاه و بیگاه اعتبار او و کشورش را 
در دنیا بی اعتبار می کند. وزیرخارجه آمریکا که کمی از 
او عاقل تر هم هست، گاهی رفتارهایش مانند اوست. در 

کشور خودمان هم از این آدم ها کم نداریم.  
مهاجری با اشاره به جلسه روزیکشنبه  و حواشی رخ 
داده هنگام سخنرانی ظریف، با بیان اینکه آنچه امروز 
اهانت  شد:  یادآور  نبود،  انتظار  از  دور  اصلا  گذشت 
عده ای که سیره شان شعار است، روشی است که باید در 
4 سال آینده به آن عادت کنیم. متاسفانه اکثر افرادی که 
امروز در جلسه داد می زدند درک حداقلی هم از سیاست 
خارجی ندارند.  خیلی دوست دارم در جایی جمعشان 
کنم و از آنها بخواهم 200 کلمه درباره محتوای برجام 

بنویسند؛ نتیجه اش روشن است و مطمئنم نمی توانند.
این فعال اصولگرا افزود: اگر کسی منطق داشته باشد 
داد  که  همین  ندارد.  عصبانیت  و  بیداد  و  داد  به  نیاز 
می زنند یعنی حرفی برای گفتن ندارند. نماینده ای که 
همه مشکلش با وزیر امور خارجه این است که چرا وی 

را وقتی که در دوره قبلی نماینده بوده با خودش به سفر 
خارجی نبرده، چه انتظاری باید از او داشت؟

سیاست خارجی موضوعی کف خیابانی نیست
مهاجری خاطرنشان کرد: بطور خلاصه اینکه متاسفانه 
بخشی از مجلس می خواهد موضوع سیاست خارجی را 
به یک موضوع کف خیابانی تبدیل کند و سطحش را به 
دعواهای بچگانه جناحی بکشاند. اگر قوه عاقله ای  برای 
مهار این افراد به وجود نیاید باید منتظر خسارت های 
بزرگی برای کشور باشیم که نتیجه اش سر سفره مردم 

معلوم خواهد شد.
میدان مذاکره با معرکه چاقوکشی تفاوت دارد

میدان  ای  عده  متاسفانه  داد:  ادامه  مهاجری 
چون  و  می گیرند  اشتباه  چاقوکشی  معرکه  با  مذاکره 
فکر  دارند،  تبحر  داخلی  سیاسی  چاقوکشی های  در 
می کنند مثلا تیم مذاکره کننده باید به طرف مقابل 

بطری آب پرت کند. نمایندگانی که ظریف را به چنین 
اتهاماتی متهم می کنند الفبای کار دیپلماسی را نمی 
از  نمایندگان  برخی  انتقاد  درباره  مهاجری  دانند. 
موافقتنامه چندجانبه هسته ای )برجام(، گفت: برجام 
از موضوعاتی است که تصورش موجب تصدیق است. 
بسیاری از نمایندگان و غیرنمایندگانی که علیه برجام 
حرف می زنند از منافع فراوانش خبر دارند اما این افراد 
یک هنر بزرگ دارند که می توانند اعتقاداتشان را پنهان 
کنند و به خواسته جناحی و حزبی شان پاسخ مثبت 

دهند.
این فعال سیاسی افزود: تردید ندارم اگر آقای جلیلی 
دست  نتایج  همین  به  و  بود  برجام  مذاکرات  مسئول 
می یافت الان عده ای برایش به اندازه بعضی روایات و 
احادیث ارزش قائل می شدند. الان که شرایط سخت 
آن روزها وجود ندارد و قطعنامه های ششگانه علیه ایران 

که حتی روسیه و چین هم به آن رای داده بودند بدلیل 
مذاکرات برجام بلااثر شده، عده ای خود را به نسیان 

زده اند.  
برجام یک فرصت بی نظیر 

در تاریخ معاصر ماست
مهاجری تاکید کرد: برجام یک فرصت بی نظیر در 
تاریخ معاصر ماست. اگر برابر آن سنگ اندازی نمی شد 
می توانست میلیاردها دلار سرمایه گذاری خارجی در 
کشور را رقم بزند. وقتی ما خودمان با دست خودمان 
برجام را زمین زدیم چرا باید ناسزایش را به دیگران بگوییم. 
اگر دندان سر جگر گذاشته بودیم و سرمایه گذاری های 
با روی  تولید و صنعت درمی آمد،  خارجی در خدمت 
کارآمدن ترامپ او فرصت و جرات پیدا نمی  کرد تحریم 
کند چون عملا باعث می شد بازگشت سود سرمایه ای 
که در ایران در قالب کارخانجات مشغول سودآوری است 

به خودشان برنگردد.
وی ادامه داد: در واقع هر تحریمی به معنای تحریم 
خودشان بود. ما بیش از 2 سال قضیه را کِش دادیم و 
اگر زودتر کار مذاکرات و اقدامات بعدی اش را به پایان 
برده بودیم الان  در اقتصاد، تولید و معیشت بسیار جلوتر 
از الان بودیم. این را همه می دانند که سرمایه گذاری 
امنیت می آورد و ما می توانستیم با جذب سرمایه های 

خارجی، برای خودمان حاشیه امن درست کنیم.
این فعال رسانه ای اصولگرا اضافه کرد: نکته ای را هم 
بعضی افراد مطرح می کنند که باید از سرمایه گذاری 
ایرانیان خارج از کشور استفاده کرد. خب چرا معطل 
زده  حرف  این  که  است  طولانی  سالهای  هستید؟ 
می شود اما یک میلیون دلار هم جذب نشده. چرا؟ چون 
سرمایه گذار وقتی می بیند مجلس و سیاسیون ما با وزیر 
امور خارجه خودمان این رفتار را می کنند می تواند پیش 

بینی کند با او چه خواهند کرد.

در واکنش به انتقاد نمایندگان از وزیر امور خارجه:

مهاجری: کسی که منطق دارد فریاد نمی زند



خبر خوش برای معلمان حق التدریسی
معاون وزیر آموزش و پرورش با اشاره به ورود 20 هزار فارغ التحصیل دانشگاه فرهنگیان به چرخه تدریس 
گفت: 2۵ هزار معلم حق التدریسی امسال تبدیل وضعیت می شوند.تسنیم:شاپور محمدزاده دیروز در مراسم 
تکریم و معارفه مدیرکل جدید آموزش و پرورش گیلان با اشاره به ورود فارغ التحصیلان دانشگاه فرهنگیان 
به چرخه تدریس کشور اظهار داشت: جهت رفع مشکل کمبود نیرو در آموزش و پرورش امسال 20 هزار 
فارغ التحصیل دانشگاه فرهنگیان را وارد مدارس می کنیم.معاون وزیر آموزش و پرورش از تلاش این سازمان 
برای ریشه کنی بیسوادی در کشور خبر داد و تصریح کرد: طبق سرشماری سال ۹۵ تعداد افراد بی سواد در 
کشور 2 میلیون و ۷00 هزار نفر برآورد شده است. وی با بیان اینکه سالانه 4۵0 هزار نفر از افراد بی سواد 
در رده سنی ۱0 تا 4۹ سال دوره های سوادآموزی را فرا می گیرند عنوان کرد: امیدواریم بتوانیم با عمل به 

برنامه ها و سیاست های اتخاذ شده در چند سال آینده جشن ریشه کنی بی سوادی در کشور را برگزار کنیم.

پای »حسین هدایتی« هم به دادگاه طبری باز شد
نماینده دادستان در خصوص ملک فلورا، گفت: »حسین هدایتی« هم آنجا ملک داشته و اظهاراتش اخذ 
شده که نشان دهنده این است که تفاوت فاحش وجود دارد و طبری ارزان تر خریده است.نماینده دادستان 
درباره نحوه انعقاد مبایعه نامه گفت: مبایعه نامه را طبری می نویسد و امضای دانیال زاده و مهرصادقی را 
می گیرد و تلفنش زنگ می خورد و بیرون می رود و عکسی گرفته می شود که سند ما می شود. طبری با اطلاع 
دانیال زاده پولشویی می کرده، البته دانیال زاده در آن جلسه نبوده است.وی در خصوص اینکه دانیال زاده 
معوق ندارد، گفت: گفتید معوق نداریم، با فرض اینکه رفع تعهد ارزی نداشته باشید که اگر تعهد داشته 

باشید بدهی تان بالا می باشد.

آخرین آمار مبتلایان به کرونا  درقم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: طی 24 ساعت گذشته 60 نفر در اورژانس مراکز درمانی قم 
با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شدند.محمدرضا قدیر گفت: طی 24 ساعت گذشته 60 
نفر در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شدند.رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی استان قم با اشاره به بستری ۳8 نفر در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان طی 24 ساعت 
گذشته گفت: ۳۹ نفر از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری بودند، در این مدت ترخیص شدند.
وی افزود: در حال حاضر ۱64 نفر مشکوک به کرونا در بیمارستان ها بستری هستند که حال ۳۵ نفر از آنها 

وخیم است.

عروس امام خمینی )ره( مبتلا به کرونا شد
سید احمد خمینی، پسر سید حسن خمینی در صفحه اینستاگرام خود، از مبتلا شدن مادربزرگش به کرونا 
خبر داد. مروز این عزیز را با دعای خیر به بیمارستان مسیح دانشوری بردیم تا با توان طبیبان این مجموعه 
از گزند روزگار وارهد.محبت رییس و همه دست اندرکاران و پرسنل این بیمارستان باعث شرمساری است و 
علم و تعهد سرکار خانم دکتر عابدینی که مدیریت درمان را بر عهده دارد امیدبخش است.خدا همه بیماران به 

خصوص مادر بزرگ عزیزم که همیشه محبوب امام عظیم الشان مان بود، را به سلامت دارد"

وزیر نفت در یک قدمی استیضاح
سید محسن دهنوی عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با انتشار تصویر کاربرگ سوال از وزیر، در 
توییتر خود نوشت: به دلیل نگرانی از هدررفت منابع ارزی کشور در این اوضاع گرانی ها، درباره بی کفایتی 
وزارت نفت و جریمه هنگفت ایران در قرارداد گازی با ترکمنستان و جهت پیشگیری از زیان40 هزار میلیارد 
تومانی کشور؛ سوال از زنگنه را به جریان انداختم. پیگیری مساله را تا حصول کامل نتیجه و اطمینان از 

جلوگیری فاجعه ای مانند کرسنت ادامه خواهم داد.

یک منبع آگاه: »محمد سعیدی« بازداشت شد 
یک منبع آگاه قضایی، خبر بازداشت "محمد سعیدی" عضو تیم سابق مذاکره کننده هسته ای را به اتهام 
فساد مالی تایید کرد.به نقل از کانال تلگرامی ایرنا بازداشت وی هیچ ارتباطی به موضوع هسته ای ندارد و 
نام وی از مدت ها پیش در شبکه فساد در شرکت کشتیرانی مطرح بوده است.این مقام آگاه قضایی گفت: 

پرونده کشتیرانی جزو پرونده های مشهور دستگاه قضایی است

احمد توکلی: با استیضاح روحانی موافقم 
احمد توکلی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در خصوص طرح سوال از روحانی که اخیرا مطرح شده 
است گفت: بنده با استیضاح رئیس جمهور بیشتر موفق هستم. رئیس جمهور در حال نزدیک کردن کشور 

به لبه پرتگاه است. 

ماجرای تعطیلی سه هفته ای شورای شهر تهران چیست؟
محسن هاشمی رئیس شورای شهر تهران گفت: به دلیل شیوع کرونا در شورای شهر تهران تصمیم گرفته 
بودیم دو تا سه هفته شورای شهر را تعطیل کنیم. به دلیل اینکه در غربالگری از کارکنان مشخص شد یک نفر 

مبتلا به کروناست، این موضوع از دستور کار خارج شد.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد:

راه اندازی سه خط جدید اتوبوسرانی 
در شهر قم

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: با توجه به مطالبه مردم 
سه خط جدید انسجام – مطهری، نبوت – شهید محلاتی و شهر قائم)عج(- 
میدان مطهری نیز راه اندازی شده و امیدواریم بتوانیم خدمات مطلوبی را به 

شهروندان ارائه دهیم.
امیر یزدی با اشاره به شرایط ایجادشده در کشور و شهر قم، اظهار داشت: 
و  کرده  ایجاد  قم  شهر  و  کشور  در  را  سختی  شرایط  کرونا  ویروس  شیوع 

محدودیت های بسیاری را برای شهروندان ایجاد کرده است.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم تعطیلی ناوگان اتوبوسرانی را 
یکی از محدودیت های ایجادشده در چند ماه گذشته دانست و افزود: از ۱۵ 
اسفند با تصویب ستاد مبارزه با کرونا استان ناوگان اتوبوسرانی تعطیل شده 
و دوباره با بازگشت وضعیت شهر به شرایط سفید تصمیم به بازگشایی گرفته 

شد.
یزدی از بازگشایی ۱2 خط اتوبوسرانی خبر داد و تصریح کرد: در یک ماه 
گذشته با توجه به مطالبه مردم و اولویت بندی های انجام شده ۱2 خط به مدار 

خدمت بازگشته است.
وی ادامه داد: با توجه به مطالبه مردم سه خط جدید انسجام – مطهری، 
نبوت – شهید محلاتی و شهر قائم)عج(- میدان مطهری نیز راه اندازی شده و 

امیدواریم بتوانیم خدمات مطلوبی را به شهروندان ارائه دهیم.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم رعایت پروتکل های بهداشتی را 
برای استفاده از ناوگان اتوبوسرانی اجباری دانست و خاطرنشان کرد: استفاده 
از ماسک و دستکش هنگام سوارشدن به اتوبوس اجباری بوده و در اتوبوس ها 
نیز باید فاصله گذاری اجتماعی رعایت می شود. یزدی با توصیه به شهروندان 
قم، بیان کرد: شهر قم و شهروندان شرایط سختی را در چند ماه گذشته پشت 
سر گذاشته ایم و امیدواریم مردم با رعایت فاصله گذاری اجتماعی و استفاده از 

ماسک و دستکش شرایط را حفظ کنیم.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم مطرح کرد:

احیای زمین های آلوده با کاشت 
گیاهان سبز

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: زمین های آلوده ای 
که پسماندها در آنها دفن شده تا تقریبا ۵0 سال دیگر قابل استفاده نیست، 
با برنامه ریزی های صورت گرفته زمین ها را با بالا آوردن ارتفاع و ریختن خاک و 

کود احیا کرده و برای کاشت فضای سبز استفاده می کنیم.
سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به سیاست سازمان در حوزه فنی، اظهار 
کرد: برنامه ما این است که به سمت پروژه های زیربنایی در مدیریت پسماند 
برویم و پروژه هایی مانند کارخانه تفکیک در مقصد و ایستگاه های انتقال زباله 

در سطح شهر از نتایج این سیاست است.
به گفته مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم، یکی از کارهای 
خیلی خوبی که در سایت البرز انجام شد، تلاش برای جلوگیری از آلوده شدن 
زمین های پاک بود. میرابراهیمی بیان کرد: برای توقف آلوده کردن زمین های 
پاک در سایت البرز یکی از کارهایی که انجام دادیم، بازگشت به زمین های 

آلوده ۵0 سال پیش بود.
وی گفت: دفن بهداشتی پسماند از دیگر دغدغه های ما در سایت البرز 

است و برای این کار هم از زمین های آلوده دوباره استفاده میکنیم.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه سیاست 
دیگر احیای برخی زمین های آلوده با کاشت گیاهان سبز است، تصریح کرد: 
زمین های آلوده ای که به صورت ترانشه ای زباله در آنها دفن شده تا تقریبا 
۵0 سال دیگر قابل استفاده نیست، از طرفی وجود پلاستیک در پسماندها 
این زمان را طولانی تر می کند. میرابراهیمی افزود: با برنامه ریزی های صورت 
گرفته زمین ها را با بالا آوردن ارتفاع و ریختن خاک و کود احیا کرده و برای 

کاشت فضای سبز استفاده می کنیم.
وی گفت: در مرحله کنونی پیش بینی ما ایجاد 20 هکتار فضای سبز در 
سایت البرز است که وضعیت زیست محیطی سایت را بسیار بهبود می بخشد.

 
مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

طراحی کاشت ۶۸ پروژه فضای سبز 
در سال گذشته

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: در سال ۹8 
عملیات طراحی کاشت 68 پروژه فضای سبز با مساحتی بالغ بر ۹۵0 هزار 
مترمربع تهیه و پس از بررسی در کارگروه طراحی و توسعه سازمان به مناطق 
هشتگانه شهرداری ابلاغ شده است. به گزارش واحد روابط عمومی سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، پیام جوادیان نیا تشکیل کارگروه طراحی 
و توسعه فضای سبز را از سال ۹۵ عنوان کرد و افزود: یکی از اتفاقات مهم در 
حوزه طراحی سازمان، تشکیل کارگروه طراحی و توسعه فضای سبز بوده که با 
آغاز به کار این کارگروه شاهد افزایش کیفیت در طراحی و کاشت و همچنین 
کاهش هزینه  اجرا و نگهداری پروژه ها و افزایش بهره وری بوده ایم. مدیر عامل 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از بررسی و تاییدطراحی کاشت 68 
پروژه فضای سبز در سال ۹8 توسط این کارگروه خبر داد و بیان کرد: در سال 
۹8 عملیات طراحی و کاشت 68 پروژه فضای سبز با مساحتی بالغ بر ۹۵0 هزار 
مترمربع تهیه و پس از بررسی در کارگروه طراحی و توسعه سازمان به مناطق 
هشتگانه ابلاغ شد.  جوادیان فرایند طراحی را در سازمان تشریح و تصریح 
کرد: در مرحله نخست واحد طراحی پیشنهادات فضای سبز منطقه را همراه 
درخواست طرح دریافت می کند و پس از تهیه طرح کاشت، سپس در کارگروه 
طراحی، طرح ارائه و بررسی شده و بعد از ویرایش نهایی به منطقه مربوطه ابلاغ 
می شود. وی کاهش هزینه ها و افزایش کیفیت فضای سبز را دستاورد مهم این 
کارگروه دانست و افزود: حرکت به سمت فضای سبز پایدار و استفاده از گونه های 
سازگار و متحمل به شرایط اقلیمی قم و همچنین افزایش کیفی کاشت فضای 
سبز دستاوردهای حاصل از کار کارشناسی قوی است. مدیر عامل سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: امروز مردم شاهد تغییرات زیادی 
در سیما و منظر شهری در حوزه فضای سبز بوده و بخشی از کار شبانه روزی 
پرسنل این سازمان امروز به ثمر رسیده است. جوادیان با اعلام آمادگی برای 
دریافت نظرات و پیشنهادات متخصصان حوزه فضای سبز، ابراز کرد: سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم آماده همکاری و تعامل با کارشناسان این 

حوزه بوده و از نظرات و پیشنهادات ایشان استقبال و استفاده خواهیم کرد.

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

آغاز پویش مردمی “احترام به خط 
سفید” در قم 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: هدف از اجرای 
پوشش "احترام به خط سفید" آموزش و ارتقای فرهنگ ترافیکی شهروندان 
است. علی نیک صبح دیروز  در مراسم آغاز به کارپویش مردمی “احترام 
به خط سفید” که برای نخستین بار در شهر قم اجرا شد، اظهار داشت: 
آموزش نخستین گام در ارتقاء فرهنگ ترافیک بوده و نمی توانیم بدون ارائه 
آموزش های مناسب به شهروندان خواهان رعایت قوانین و مقررات توسط 

مردم و رانندگان باشیم.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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دوستِ راستین ، کسی است که از سرِ صدق 
، عیبت را به تو گوشزد کند و در نبودت ، تو را 

پاس بدارد و تو را بر خویشتن ، برگزیند .
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طرح:محمدعلی رجبی

بانک خانواده!!!

 معاون امور عمرانی استانداری قم گفت : به نظر 
و  عرضه  از  فارغ  مسکن،  بازار  در  التهاب  می رسد 
تقاضاست و با وجود ۵0 هزار مسکن خالی در قم، 
کمبود عامل التهاب نیست چرا که مردم برخی از 

خانوار شهری قدرت اجاره را هم ندارند. 
محسن بهشتی ظهر یکشنبه در نخستین جلسه 
هدف  با  که   ۹۹ سال  در  مسکن  تامین  شورای 
تشریح آخرین وضعیت طرح اقدام مسکن ملی در 
قم و در محل سالن کرامت استانداری قم برگزار شد 
اظهارداشت : التهاب در بازار مسکن و اجازه، سبب 
ورود دولت به مسئله و برای تعیین سقف اجاره بها 
امر  این  تفکیک شهرها، مصوباتی مطرح شد،  به 

مسئولیت ما را سنگین می کند.
وی با تأکید بر اینکه باید سایر شرایط اقتصادی 

ارزیابی  مورد  اجاره  و  مسکن  قیمت  افزایش  در  را 
قرار دهیم، گفت: وقتی ساخت وساز مسکن، بازار 
را متعادل می کند باید از ظرفیت طرح اقدام ملی 
مسکن و انبوه سازان، خیرین و بخش خصوصی در 
تأمین مسکن نیازمندان و تعادل بخشی به التهابات 

مسکن کمک بگیریم.
بهشتی خاطرنشان کرد: پرداخت تسهیلات بانکی 
نیز ظرفیتی مهم در تأمین مسکن است، پروژه هایی 
زمان بندی  یک  در  مهر  مسکن  ملی  طرح  چون 
مشخصی، افراد فاقد مسکن را صاحب خانه می کند، 
البته برخی از اقشار نیاز به حمایت های بیشتری در 

تأمین منابع دارند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به وضعیت 

اجرای طرح اقدام ملی مسکن در استان گفت: این 
طرح با جدیت در استان قم در حال پیگیری است و 
در این زمینه اقدامات خوبی انجام داده و در مقایسه 
با استان های دیگر روند رو به جلویی دارد و قابل تقدیر 
است. بهشتی افزود: این طرح باید در بازده زمانی 
یک تا دو سال مورد بهره برداری قرار گیرد چنانچه 
اجرای این طرح در کنار اراضی 48 هکتاری و ۳2 
هکتاری برای تولید مسکن می تواند از التهابات بازار 

مسکن کم کند.
وی با اشاره به ظرفیت خیرین برای ساخت مسکن 
نیازمندان گفت: باید از ظرفیت خیرین مسکن ساز، 
انبوه سازان و همکاری مسکن و شهرسازی و بنیاد 
مسکن و ستاد اجرایی فرمان امام )ره( برای اجرای 

این طرح در زمان پیش بینی شده کمک گرفت.
در طرح اقدام ملی باید در ابتدا زیرساخت ها 

فراهم شود
با  قم  استانداری  عمرانی  امور  معاون هماهنگی 
اشاره به مشکلات زیرساختی مسکن مهر گفت: باید 
از تجربیات مسکن مهر در طرح اقدام ملی مسکن 
بهره مند شویم چنانچه در مسکن مهر مشکلاتی از 
قبیل زیرساخت های برق، گاز و تلفن وجود داشت و 

هنوز هم با این مشکل به طور اساسی روبرو هستیم.
ابتدا  در  باید  ملی  اقدام  افزود: در طرح  بهشتی 
زیرساخت های شهری را فراهم و هم زمان با ساخت 
و ساز پیش رویم و تنها به این فکر نباشیم که مسکن 
تولید کردیم باید از چالش های مسکن مهر عبرت 
بگیریم. بهشتی در ادامه گفت: مسکن مهر با طرح 
ملی  اقدام  طرح  دارد  تفاوت  مسکن  ملی  اقدام 
مسکن برای دهک های متوسط است ولی مسکن 

مهر برای دهک های کم درآمد ساخته شد.

انتقاد معاون عمرانی استاندار از وضعیت مسکن در قم:

 با وجود ۵۰ هزار مسکن خالی مردم توان اجاره ندارند

»فراهانی« به پویش شکرانه سلامت پیوست

اهدای پلاسما توسط معاون اورژانس قم

معاون اورژانس استان قم روزگذشته  با حضور در مرکز انتقال خون حضرت روح الله  واهدای پلاسمابه 
پویش شکرانه سلامت پیوست.

مهدی فراهانی در گفت و گویی از همه بیماران بهبود یافته مبتلا به کویید۱۹ که در بیمارستان بستری 
بوده و روند درمان آنها پایان یافته است،  درخواست کرد به شکرانه این سلامتی، برای کمک به سایر 

مبتلایان پلاسمای خود را اهدا کنند.
وی افزود :مرکز انتقال خون روح الله قم برای دریافت پلاسمای خون بیماران بهبودیافته کرونا در نظر 
گرفته شده است وتمام بیماران بهبود یافته بین ۱8 تا 60 سال و همچنین بانوانی که سابقه بارداری 
ندارند، می توانند با به همراه داشتن کارت ملی برای اهدای پلاسمای خون به مرکز انتقال خون روح 

الله قم مراجعه نمایند.
معاون اورژانس استان قم ادامه داد :با توجه به اینکه برخی پیش بینی ها از شیوع دوباره این بیماری 
در فصل پاییز خبر می دهد،  ضروری است تا ذخایر پلاسمای بهبود یافتگان کرونا که حاوی پادتن های 

ضد این ویروس هستند، افزایش یابد.
فراهانی  اضافه کرد :برخلاف واحدهای خون اهدایی که امکان نگهداری آن تنها تا چند روز بیشتر 

وجود ندارد، پلاسما را می توان تا 2 سال در دمای منفی 40 درجه سانتیگراد نگهداری کرد.
لازم به ذکراست طرح پلاسما درمانی با استفاده از پلاسمای بهبود یافتگان، یکی از روش های مداوای 
بیماران کرونایی است که با کمک سازمان انتقال خون کشور در استان های مختلف از جمله قم درحال 
انجام است و تا کنون بیش از ۵۵ بهبودیافته کرونا در قم پلاسمای خود را اهدا کردند.  .تلفن تماس 

جهت اهدای پلاسما در قم 02۵۳۷۷۳۱۵۷۵

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم:

۱۰ سردیس شهدای قمی ساخته می شود
در جلسه کمیته فنی سمپوزیوم سردیس شهدا که به میزبانی سازمان زیباسازی شهرداری برگزار شد، 

ساخت ۱0 سردیس برای شهدای قم تصویب گردید.
به گزارش شهرنیوز، جلسه کمیته فنی سمپوزیوم سردیس شهدا با حضور با حضور نمایندگان 

دستگاه های عضو و با دبیری مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم برگزار شد.
در این جلسه مقرر گردید کارگاه ساخت سردیس شهدا پنجم مهرماه به مدت یک هفته و تا ۱۱ مهرماه 
برگزار شود و لیست شهدا جهت ساخت سردیس توسط کنگره شهدای استان قم با همکاری سازمان 

زیباسازی آماده می شود.
همچنین اکران آثار همزمان با برگزاری کنگره شهدا صورت گرفته و مصوب شد که تامین بودجه برای 

ساخت ۱0 اثر سردیس شهدا پیگیری گردد.
این کارگاه در مقابل شهرداری قم به صورت باز و با حضور تمام هنرمندان علاقمند به این کار برگزار 

می شود و آثار پس از ساخت در پیاده راه خیابان انقلاب نصب و اکران خواهد شد.
طراحی ۱۵ اثر، ساخت و سفارش آثار با ابعاد میانگین 8۵ تا ۹0 سانتی متر پرتره، اتخاذ تمهیدات لازم 

برای ضدسرقت بودن سردیس ها از دیگر مصوبات این جلسه بود.
همچنین در این جلسه مقرر شد اسامی 20 هنرمند جهت شرکت در این سمپوزیوم معرفی شده و 

رزومه آنها ارائه شود.
ضمنا تاکید شد که در صورت تامین منابع مالی مورد نیاز ساخت آثار در دو نسخه برنز و فایبرگلاس 

صورت گیرد.

 رئیس شورای شهر قم گفت: تصمیم وزارت راه و شهرسازی درباره تغییر 
وضعیت اراضی 48 و ۳2 هکتاری پردیسان شایسته نبوده و این تغییرات که مانع 
حل مشکلات مردم می شود نگران کننده بوده و مشکلات شهر را به علت تغییرات 

در تراکم با مردم بیشتر می کند.
عبدالله جلالی با اشاره به تصمیمات اخیر وزارت راه و شهرسازی مبنی بر 
خروج پشتیبانی 48 هکتار از بافت فرسوده هسته مرکزی شهر قم اظهار داشت: 
مبنای انقلاب اسلامی اجرای عدالت بوده و در صورت خروج از مسیر عدالت 

مردم جامعه رنج خواهند برد.
وی اجرای عدالت را یکی از سخت ترین کارها دانست و افزود: تمام مسئولان 
انقلاب اسلامی باید در جهت اجرای عدالت قدم برداشته و باوجود سختی 

اجرای آن در جامعه باید تلاش کرده و نسبت به آن بی تفاوت نباشیم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم سلامت جامعه و مردم را لازمه پیشرفت و توسعه 
خواند و خاطرنشان کرد: باید همه تلاش خود را در جهت سالم سازی جامعه و 

مردم انجام داده و این مهم نیازمند حمایت و دلسوزی مدیران کشوری است.
تصویب  برای  را  قم  شهر  اسلامی  شورای  و  شهرداری  سه ساله  تلاش  وی 
اختصاص ارزش افزوده 48 هکتاری به بافت فرسوده موردتوجه قرار داد و گفت: 

اراضی 48 هکتاری و 32 هکتاری از سال های قبل با تصویب هیئت دولت برای 
ساماندهی  بافت فرسوده هسته مرکزی شهر و سکونتگاه های غیررسمی  و 

ساکنان زیر دکل برق و حاشیه نشین ها اختصاص داده شده بود.
جلالی با گلایه از تصمیم اخیر وزارت  راه و شهرسازی تصریح کرد: امروز شاهد 
نامهربانی هایی از سمت وزارت راه و شهرسازی نسب به شهر قم هستیم و باوجود 
عدم همکاری وزارت خانه برای ساماندهی بلوار پیامبر اعظم)ص( تغییر مصوبه 

دیگری سرنوشت شهر قم را تغییر خواهد داد.
وی مشکلات طرح تفصیلی را نیز تشریح و خاطرنشان کرد: تغییر تصمیمات  
و مصوبات دولتی شایسته نبوده و این تغییرات که مانع حل مشکلات مردم 
می شود نگران کننده بوده و مشکلات شهر را به علت تغییرات در تراکم با مردم 

بیشتر می کند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با ابراز گلایه از نتیجه سفر معاون وزیر راه و 
شهرسازی به قم ادامه داد: مدیریت شهری در قم توقع داشت معاون وزیر به 
وعده خود مبنی بر سفر مستمر به شهر قم برای حل مشکلات عمل کرده اما 
نه تنها اقدام مثبتی در جهت منافع مردم قم انجام نشد بلکه با تغییر مصوبه مردم 

قم را دچار رنج کرده اند.

انتقاد رئیس شورای شهر قم از وزارت راه و شهرسازی؛

 تصمیمات وزارتخانه مانع حل مشکلات اراضی پردیسان

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: براساس 
تصمیم شورای تامین مسکن استان میزان آورده 
میلیون  اولیه متقاضیان مسکن ملی در قم 60 

تومان خواهد بود. 
جلسه  اولین  در  یکشنبه  روز  صبوری  حسن 
شورای تامین مسکن استان اظهار داشت: براساس 
ظرفیت اعلامی، در مرحله اول طرح اقدام ملی 
چهار هزار و 400 نفر در استان قم ثبت نام کرده اند 

که پالایش اولیه آن ها انجام شده است.
وی افزود: ثبت نام کنندگان مرحله اول شهر قم 
چهار هزار نفر بوده اند که ازاین بین تعداد 2 هزار و 
۱۵۵ نفر تایید اولیه و تعداد یک هزار و 84۵ نفر رد 

شدند.
وضعیت  مجدد  بررسی  کرد:  اضافه  صبوری 
ثبت  را  خود  اعتراض  که  اول  مرحله  شدگان  رد 
نتایج  به زودی  و  است  انجام  دست  در  نموده اند 
فرآیند  به  تایید  و در صورت  اعلام  آن ها  اعتراض 
ثبت نام و پذیرفته شدگان اضافه و ملحق خواهند 

شد.
تایید شده  نفر  و ۱۵۵  برای 2 هزار  وی گفت: 
پیامک  گروه گروه  و  متناوب  به طور  اول  مرحله 
مراجعه به بنیاد مسکن و برای تعداد حدود ۳00 نفر  

از آن ها پیامک افتتاح حساب ارسال شده است.
صبوری با اشاره به این که برای تمامی افراد تایید 
ارسال  حساب  افتتاح  پیامک  به مرورزمان  شده 
خواهد شد، خاطرنشان کرد: پیامک بعدی، اعلام 
میلیون  مبلغ 60  به  متقاضیان  اولیه  آورده  واریز 

تومان خواهد بود.
به گفته دبیر شورای تامین مسکن استان قم، 
ظرف  وجه،  واریز  پیامک  دریافت  به محض  افراد 
به  تومان  میلیون   40 مبلغ  کاری  روز   ۱۵ مدت 
شده  پیامک  آن ها  برای  قبلا  که  شماره حسابی 
است واریز خواهند کرد و بعد از گذشت یک ماه از 
آن، 20 میلیون باقی مانده باید به حساب واریز شود.
خود،  سخنان  از  دیگری  بخش  در  صبوری 
به ضرورت توجه به تجربه مسکن مهر اشاره کرد 
آب،  قبیل  از  زیرساخت ها  احداث  داد:  ادامه  و 
برق، گاز و تلفن قبل از انجام احداث مسکن باید 
خدمات  دستگاه های  از  و  بگیرد  قرار  موردتوجه 
زمینه  این  در  کرد  درخواست  زیربنایی  و  رسان 

همکاری لازم به عمل آورند.
مخالفت با ورود تعاونی ها به ساخت وساز 

طرح اقدام ملی 
وی در خصوص ورود تعاونی ها به ساخت وساز 

طرح اقدام ملی استان قم گفت: تجربه مسکن 
در  تعاونی ها  ظرفیت  از  استفاده  داد  نشان  مهر 
امر ساخت وساز موفق نبوده است و بنا بر تصمیم 
شورای تامین مسکن استان قم، با ورود تعاونی ها به 

ساخت وساز طرح اقدام ملی مخالفت شد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم بابیان این که در 
خصوص مسکن مددجویان بهزیستی اقداماتی در 
دست انجام است افزود: در راستای طرح اختلاط 
اجتماعی، و حضور گروه های مختلف درآمدی در 
طرح اقدام ملی مسکن، دست کم 20 درصد سهم 
طرح اقدام ملی با حداقل آورده و حداقل متراژ و 
مشاعات در اختیار مددجویان بهزیستی و کمیته 
امداد امام)ره( قرار خواهد گرفت. وی گفت: البته 
این شرایط  حمایتی برای افرادی است که در طرح 
اقدام ملی مسکن استان قم ثبت نام کرده باشند و 
خارج از سامانه ثبت نام، امکان واگذاری مسکن به 

مددجویان فوق نخواهد بود.
اولیه  پالایش  نتایج  این که  بابیان  پایان  در  وی 
ملی  اقدام  طرح  دوم  مرحله  کنندگان  ثبت نام 
مسکن استان قم)امیرکبیر( به زودی اعلام خواهد 
شد، تاکید کرد: جابجایی و تغییر محل درخواست 

مسکن  به  هیچ وجه امکان پذیر نخواهد بود.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم اعلام کرد :

۶۰ میلیون تومان آورده اولیه متقاضیان مسکن ملی 


